
 

Kronika obce Bolatice 

 

 

Tato kniha je 7. svazkem obecní kroniky obce Bolatice. Obsahuje roky 1971, 1972, 1973 a 1974. 

Ilustroval Čečil 
 



 

1) 

1971 

2) 
Obsah 1971: 

Strana: Obsah: Strana: Obsah: 

3-5 Úvod kronikáře 64-65 Výstavba na Borové 

6 Socialistické závazky 66 Zastoupení občanů 

7-9 Mezinárodní vztahy 67-73 Jaké bylo počasí 

10-12 Kosmické zápolení 74 Jaká byla úroda 

13-22 Významné události 75-85 Práce na škole 

23-25 O našich občanech 86-87 Práce na škole Borová 

26-31 Práce VO KSČ 88 Mateřská škola 

32-40 Práce MNV 89-91 Práce s knihou 

41-52 Práce komisí MNV 92-103 Složky NF 

53-54 Soukromé zemědělství 104-107 Juta Bolatice 

55-57 
Finanční hospodaření 
MNV 

108 
Relisiozita  

58-59 Volby, seznam zvolených 109-118 JZD, ekon. celek 

60-61 Ustavení nového MNV 119 Náhled budoucnosti 

62-63 Výstavba koupaliště 120 Závěr  

Obsah 1972-1974    

125-127 Úvod kronikáře 145-146 Práce s knihou 

127 
Statistické 
údaje o 
obyvatelích 

147-151 
Školství  

128-130 
Všeobecné 
politické 
události 

152 
Závod Juta  

131 Činnost VO KSČ 153-155 JZD Opavice 

132-133 Činnost MNV 156-157 Soukromé zemědělství 

134-135 Akce „Z“ 158-168 Složky NF 

136-141 Činnost komisí MNV 168 Zvláštní události 

142-143 Osvětová beseda 169-170 Počasí  

143 Kino MNV 171 Závěr  

144 Sbor pro obč. záležitosti   

 



 

3) 

Úvod kronikáře. 

Máme zase jeden bohatý rok za námi. Byl to rok velmi významných událostí, které podstatně ovlivnily 

život každého občana v naší zemi a přirozeně, že i v naší vesnici. Průměrný občan hodnotí minulá 

období podle toho, jak se mu dařilo a jak mu vyšly jeho záměry. Můžeme klidně říci, že mnohé 

z nedostatků minulého období bylo odstraněno a že přirozeně se lidé začínají s větší důvěrou dívat do 

blízké budoucnosti. Prohlášení a závazky jak stranických orgánů, tak i vlády jsou méně bombastické, 

ale co hlavní – začínají se plnit. Z počátku jen nesměle, ale s postupem doby stále více poznává 

mnohý občánek falešnou hru oněch sil, která v roce 1968 a 1969 přivedly naši zem málem na pokraj 

záhuby. Poznal i mnohé spasitele ve vlastních řadách, kteří po své katastrofální porážce se ještě 

nevzdali a čekají i v naší vesnici na svou příležitost. Jenom, že tuto již nikdy nedostanou. 

 

4) 

Jsou ještě v živé paměti jejich projevy síly a nenávisti. Myslím si, že náš lid je natolik soudný, že se již 

nenechá nikdy nachytat. Vesnice žije svým rušným životem, a klame se ten, kdo se domnívá, že je bez 

problémů. Společenský život je každým dnem bohatší, ale lidé si toho nějak neváží. Doslova se honí 

za mamonem a za svým fetišem autem, nebo za jiným. To se samozřejmě odráží i v životě rodin, ale i 

v životě navenek.  

 

Již několikáté jsem se zmiňoval v předchozích zápisech o lidské zlobě a závisti. Tato nectnost je u nás 

hodně rozšířena ke škodě zdejšího člověka. Snad nikde jinde v republice s výjimkou několika oblastí, 

nežijí tak pilní a pracovití lidé jako u nás. Ale snad také nikde není tolik závisti jako právě u nás a to i 

v naší obci. Lidé se také nedovedou radovat z drobných dárků a pozorností. Pozorujeme to již u dětí. 

Je to škoda, protože tak výchova postrádá mnohé citové projevy. 

 

5) 

Nechci však pesimisticky hodnotit sebe a své okolí, neboť je zde i dostatek projevů dobré vůle a 

postojů, což se projevilo v tomto jubilejním roce na každém úseku v obci. Naše obec je zase pěknější, 

vyšnořenější jako ta dívka v pestrém, starém kroji, připravena k tanci. Dobré vedení národního 

výboru konečně po letech slibů začíná realizovat smělé akce výstavby obce a to úspěšně. Lidé si 

začínají nějak více důvěřovat, věří více ve své síly. Jistě není tato iniciativa všeobecná, ale je již tady a 

je nakažlivá, jistě v tom dobrém slova smyslu.  



 

V obci, která je pověstná svou velikou výstavbou je splnění úkolů výstavby v akci „Z“ dobrým 

ukazatelem. Zdá se, že tomu tak bude i nadále, protože lidem se to začíná líbit. Každý chodník, každý 

strom a květinový záhon vylepšují okolí. Již si toho všímáš a jsi tak trochu hrdý. 

 

6) 

Socialistické závazky k 50. výročí založení strany a jejímu sjezdu se splnily a ukázaly, že socialistická 

soutěž, když je konkrétní má ještě stále své místo. Tato významná výročí ovlivnila svým obsahem a 

významem prakticky celý rok a byla ukončena listopadovými volbami, které přesvědčivě ukázaly, že 

lidé si přejí klid a pořádek.  

 

Naši lidé nejsou andělé, ale svým zdravým spojením s rodnou hroudou si zasluhují obdiv a uznání. 

Mladí lidé, sotva se vezmou a připraví si své hnízdečko, již pomýšlejí na výstavbu svého rodinného 

domku. V tomto jejich úsilí je podporuje celá rodina a známí. To je přirozeně poutá k domovu, který 

skutečně po neradostné minulosti se skutečně stává jejich a dává jim nejen práci, ale i radost ze 

života po denním návratu z práce poblíž bydliště. Píši znova tyto listy s vědomím, že můj pohled může 

býti hodnocen různě, ale jedno v něm zdůrazňuji.: Je to náš domov, je to naše vlast! 

 

7) 

Mezinárodní vztahy se díky aktivní mírové politiky Sovětského svazu značně vyjasňují a Evropa má 

prakticky nejdelší mírová období od poslední II. světové války. Uzavření smlouvy Německé spolkové 

republiky se Sovětským svazem a Polskem se začínají kladně projevovat při přípravě konference o 

evropské bezpečnosti, i když jejich ratifikace není dosud v dohledu. Imperialistické síly se však 

nevzdávají, svědčí o tom krutost amerických náletů ke konci roku ve Vietnamu a odhalení vraždy žen 

a dětí ve vietnamské vesničce My-loi. Ke konci roku došlo také k válečnému střetnutí mezi Indií a 

Pákistánem, které bylo ukončeno příměřím. Trvá i napjatá situace na Středním východě, kde řešení 

tohoto konfliktu není rovněž v dohledu. Nadále trvají nepokoje v Severním Irsku, kde Velká Británie 

se snaží neúspěšně vyřešit tento problém sílou. Ve spojených státech rasisté postavili A. Davisovou, 

představitelku černošského hnutí před soud s cílem zastrašit hnutí černochu za rovnoprávnost. 

 

8) 

V Moskvě byla podepsána v únoru s USA smlouva o zákazu umísťování jaderných zbraní na dně 

oceánu a v jeho podzemí a i jinak se usilovně jedná o omezení této hrozby vůbec. Nějak rušivě 

zasahuje do procesu uklidnění námluvy USA s Lidovou Čínou, která byla konečně v říjnu přijata jako 

jediný zástupce Číny do OSN. Socialistické země se scházejí v Bukurešti, v Budapešti, na Krymu a ve 

Varšavě, aby posoudily situace a urychlily přípravu k širší spolupráci v Evropě. Zájmy imperialistů jsou 



 

omezovány a likvidovány i v Chile, kde pokroková vláda řeší bídu v zemi. 9. dubna skončil v Moskvě 

XXIV. sjezd KSSS, který schválil směrnice deváté pětiletky a mírovou ofenzívu země. Došlo ke 

sjednocení aralských zájmů ukončením Federace aralských republik SAR, Libye a Sýrie a ratifikována 

oboustranně smlouva o přátelství a spolupráci mezi SSSR a SAR. V srpnu dochází k devalvaci 

amerického dolaru, který je zachraňován pomocí ostatních kapitalistických států. 

 

9) 

Za protestů celého světa ukončily Spojené státy a Čína další pokusné výbuchy jaderných pum, ale zdá 

se, že uklidnění ve světě nezastaví. L. I. Brežněv navštívil v říjnu na pozvání francouzského prezidenta 

Francii, což přirozeně ovlivní vývoj v Evropě. V Západním Berlíně byla podepsána čtyřstranná dohoda 

mezi vládami SSJR, USA, Anglie a Francie, další to doklad významného vývoje uklidnění v Evropě. Další 

čilá mezinárodní jednání mezi oběma bloky a nezainteresovanými zeměmi naznačují, že lidstvo si 

začíná uvědomovat nutnost řešení sporných problémů mezinárodním jednáním. Naše republika 

v tomto vývoji zaujímá rovněž své jasné stanovisko. Došlo v průběhu roku k dvojstranným jednáním 

mezi socialistickými zeměmi a nebyla opomenuta ani jednání se zeměmi ostatními. Přes určité výkyvy 

způsobené ještě silami studené války se ve světě rýsuje možnost mírového soužití, i když rozdílné 

třídní podmínky budou i nadále tu a tam vyvolávat konflikty. 

 

10) 

Kosmické zápolení dvou velmocí i nadále v tomto roce pokračovaly dalšími akcemi. Spojené státy 

vypustily dne 31. ledna Apollo 14, která s kosmonauty Shepardem, Mitchellem a Roosou přistála na 

měsíci, kde posádka pobyla 33 hodin a 31 minut a nasbírala 50 kg měsíčních hornin. Posádka se 

šťastně vrátila 8.2 po 216 hodinách letu. V květnu byly v SSSR vypuštěny dvě automatické 

meziplanetární stanice Mars 2 a Mars 3. 

 

V červnu zahynula kosmická posádka Sojuz 11 po mnohadenním letu ve vesmíru a provedení 

úspěšných zkoušek se stanicí Saljuk při zpátečním návratu na rodnou zemi. Zahynul Dobrovolskij, 

Volkov a Pacajev. 

 

V říjnu bylo oznámeno, že v říjnu splnil na měsíci plán výzkumu Lunochod 1, kde pracoval 10,5 

měsíce. Byla založena organizace soc. zemí zvaná Intersputnik, mezinárodní organizace pro kosmické 

spojení. Poprvé v historii kosmonautiky přistál sestupný model stanice Mars 3 na Marsu. 



 

11) 

Člověk s úžasem se dívá v tiché noci do hvězdných prostorů a promítá do nich úsilí lidstva tento 

prostor ovládnout k prospěchu člověka. Ne vždy se ubírá vývoj tímto směrem. Stále jsou ve světě 

lidé, kteří by i těchto nebeských dálek rádi využili pro své mocenské ambice a války.  

 

Každý rozumný člověk vítá vše nové a převratné, co v oblasti kosmonautiky již bylo vykonáno. Není 

toho málo. A jak tento vývoj se bude ubírat, až si obě kosmické velmoci podají ruce a společně budou 

poznání využívat v praxi? 

 

S obdivem jsme sledovali na obrazovce toulky amerických kosmonautu pustou měsíční krajinou a 

viděli v nich přes ještě existující rozpory mezi dvěma světovými soustavami posly nového světa, ve 

kterém již nebude válek a kde věda a umění vyplní čas člověka.  

 

Vývoj kosmonautiky je na prahu a jistě ještě i za mého života budeme překvapeni novými objevy.  

Mírové zápolení SSSR a USA v této oblasti může býti jenom ku prospěchu člověka, i když i opak je 

stále ještě možný!  

 

12) 

Pro zajímavost a budoucí porovnání dovolím si uvést některá data Apolla 14. Loď byla označena 

„KITTY HAWK ANTARES“ posádkou jak již uvedeno. Den startu z Kennedyho mysu 31. 1. 1971, den 

přistání na Zemi 8. 2. 1971; celková doba letu 218 hodin. Místo přistání na Měsíci: Fra Mauro 3o 40´ S 

- 17 o 20´ W. Doba pobytu na měsíci 33 hodin 31 minut, přičemž posádka byla mimo loď 8 hodin 56 

minut v maximální vzdálenosti 2190 m od lodi. Na lodi bylo toto měřící zařízení: Seismometr, 

Laserový odražeč, Fólie pro měření slunečního větru, Sběrač měsíčního prachu, Detektor iontů, 

Analyzátor protonů a elektronů a minomet na vyvolávaní otřesů. Bylo celkem nasbíráno 50 kg měs. 

hornin. Posádka se podílela na vyvolání otřesů, měření s magnetometrem, vyhloubení příkopu a 

měření jízdních vlastností dvoukolového vozíku. Dále byly provedeny tyto experimenty: dopad 3. 

stupně rakety na měsíční povrch, dopad horní části lodi Antares na měsíc, měření měs. gravitace, 

zkoumání  povrchu radarem a vyzkoušení některých technolog. postupů v beztížném stavu. 

 

13) 

Byl to slavný rok, ve kterém naše společnost slavila nejen 50. výročí založení KSČ, ale ve kterém se 

uskutečnil XIV. sjezd KSČ a volby do všech zastupitelských orgánů.  



 

Nový rok začal projevem prezidenta republiky L. Svobody ke všem občanům naší vlasti. Vyzval 

občany, aby každý dobrý a průkopnický čin se stal co nejrychleji majetkem celé společnosti. Vyzval, 

abychom pomáhali všichni vytvářet zdravé a příjemné prostředí. Upozornil dále na to, kolik je v naší 

vlasti bohatství, krásy, půvabu přírody i nádherných kulturních pokladů a vyzval každého, kdo to 

s touto zemí myslí upřímně a dobře ke spolupráci. 

 

Máme za sebou rok historických událostí, které nezapadnou do kolejí denního života, ale které se 

svým způsobem propojí nejen v životě našeho lidu, ale přesáhnou i rámec naší vlasti. V dubnu zasedal 

v Moskvě po dobu deseti dnů XXIV. sjezd KSSS. Po celou tuto dobu soustřeďoval na sebe pozornost 

celého světa. 

 

14) 

U zastánců míru a dělnické třídy byl tento sjezd triumfem úsilí sovětských komunistů, který dává celý 

život a vývoj SSSR za pravdu. Uskutečňování velikých leninovských myšlenek má nejenom své 

příznivce, ale i zaryté odpůrce a nepřátele. 102 zástupců dělnických a komunistických stran z různých 

koutů světa zde reprezentovalo sílu a podporu, které komunistické hnutí v celém světě nachází.  

Tento sjezd má obrovský mezinárodní význam, protože jeho části bylo i hodnocení mírového úsilí 

SSSR a soc. zemí. Ústřední výbor KSSS podal sjezdu zprávu o internacionální pomoci naší republice v r. 

1968 a sjezd plně schválil postup ÚV KSSS. K této části zprávy mluvil i Ojenev. tajemník KSČ 

s Husákem, který podal sjezdu přesnou zprávu o situaci v r. 1968 a řekl, že jsme si z této situace vzali 

poučení a řekl, že „…..už nikdy a nikomu nedovolíme oslabovat a rozkládat KSČ, vrážet klín mezi naše 

strany a tak oslabovat přátelství mezi našimi národy. Heslo Kl. Gottwalda se Sovětským svazem na 

věčné časy je pro nás trvalým odkazem“.  

 

15 

Pro budoucí politiku SSSR vytyčil sjezd jasnou zahraniční politiku v boji za mír, bezpečnost a bratrství 

social. zemí a v posilování svazků se všemi protiimperialistickými silami světa a pro řešení sporných 

otázek politickými prostředky. Pro vnitřní vývoj SSSR sjezd zhodnotil plnění osmé pětiletky a stanovily 

úkoly 9. pětiletky, které představují zvyšovat životní úroveň lidu, všestranný rozvoj ekonomiky, vědy a 

kultury. Byla to hrdá bilance 25.letého úsilí SSSR v poválečné obnově své země. deset sjezdových dnů 

potvrzuje správnost nastoupené cesty a je štěstím pro československý lid, že stojíme spolu s velikým 

Sov. svazem v jedné společné frontě v boji za mír a štěstí nejen našich národů, ale celého lidstva. 



 

V našem vnitřním životě obracíme svou pozornost k významnému výročí-50letému výročí založení 

KSČ. 14. – 16. 1921 došlo v Praze na Karlíně ke sjezdu marx. levice, který vešel do dějin jako 

„Ustavující sjezd KSČ“. 

 

16) 

Toto významné výročí bylo podnětem k uzavírání četných socialistických závazků. I naše obec 

uzavřela závazek na řadu veřejně prospěšných akcí v rámci zvelebení obce. Vůbec je třeba 

vyzvednout nový duch socialistických závazků, které znovu mají v našem životě své místo a jejichž 

splnění má pro naši obec veliký význam. V obci se z tohoto titulu uskutečňuje program, jehož 

realizace v minulosti, hlavně za první republiky, by uvrhla vesnici i občany do značných dluhů.  

 

Na počest 50. výročí založení KSČ uspořádal MNVF v neděli dne 16. května v Kinosálu slavnostní 

koncert, jež uspořádalo sdružení Slezských učitelů pod vedením Josefa Bínera. Po slavnostním 

zahájení a projevu k 50. výročí KSČ si poslechli místní občané koncert z předních skladeb našich i 

cizích autorů. Je jen škoda, že zápas kopané odlákal značnou část posluchačů.  

 

50. výročí založení KSČ bylo důstojně vzpomenuto i v ostatních složkách NF a je možno říci, že strana 

znovu po krizových letech získává důvěru. 

 

17) 

XIV. sjezd KSČ je další významnou událostí, který v průběhu vzpomínkových oslav k 50. výročí založení 

KSČ rozhodujícím způsobem ovlivní další vývoj v naší vlasti. 

 

Dopisy, telegramy ze všech koutů naší vlasti přinášely sjezdu četná hlášení o uzavření social. 

závazcích a o výsledku soutěže na jeho počest. Jsou to důkazy toho, že pracující stojí za politikou 

strany a že se s ní i ztotožňují. Je tomu i tak v naší obci i v celém okrese, protože byla a je to politika 

strany, která udělala jasno v hlučínské otázce, kterou v minulosti různé politické strany zneužívali 

k licitaci. Našemu prostému občanu to bylo více jasno, než různým věru spasitelům krizových let. 

Proto není divu, že komunisté v městě i ostatní občané s takovým zájmem sledovali toto nebolné 

stranické jednání. Vývoj naší republiky je tak v podstatě měřen sjezdy KSČ, které dávají impuls a směr 

další práci a vývoji země. Naši občané se přesvědčili, že cesta, po které je vede KSČ, je cestou 

optimální. Ve světě, plném úkladů, bludišť a léček je to cesta, která odpovídá i tradicím našeho lidu. 



 

18) 

Jestliže v loňské soutěži na počest 25. výročí osvobození naší vlasti šlo ještě v podstatě o to, zabrzdit 

silné inflační tendence v národním hospodářství, bude výsledkem tohoto letošního spontánního 

hnutí vyšší kupní síla koruny a více prostředků pro další velkorysou sociální politiku. Tuto skutečnost 

již potvrdilo i snížení cen a směrnice XIV. sjezdu KSČ pro pátou pětiletku potvrzují, že hospodářství 

naší země spěje k dalšímu upevnění, z něhož vyplynou sociální jistoty občanům. Tato pětiletka, 

v podstatě bez investiční, má z intensivnět výrobu ne na úkor zvýšení dřiny pracujících, ale cestou 

odhalování vnitřních rezerv, které bezesporu ještě všude jsou. To vítají všichni naši občané, protože 

jsou lidmi pracovitými, lidmi spořivými, kteří z výsledků své práce rozmnožují bohatství země 

výstavbou rodinných domků a zvelebováním svých vesnic. Četná hlášení sjezdu jsou proto projevem 

důvěry politice strany, která si za krátkou dobu po krizových jevech tuto důvěru nejen znovu získala, 

ale ještě i upevnila. 

 

19) 

Tuto skutečnost potvrdila na letošních oslavách 1. Máje mimořádně veliká účast občanů na průvodě. 

Oslava se konala jako v minulých letech v obci a naše vesnice již dlouho neviděla takový prvomájový 

průvod. Tento 1. Máj byl dobrou bilancí našich pracovních i sociálních úspěchu. Komunisté se v naší 

vesnici opravdu nemají za co stydět. To si dnes dvojnásob uvědomujeme právě po letech zneužívání 

dosažených výsledků a mnozí občané poznali, kam je chtěli všichni tito hlasatelé nových pravd a 

socialismu s lidskou tváří zavést. Nejlepším důkazem této politiky je naše vesnice, její ohromný 

rozmach a životní úroveň našeho lidu. Oslavy 1. a 9. května jsou vždy jsou i podmětem k májovým 

úklidům, brigádám a závazkům, které se uzavírají na všech pracovištích. Byl to letos opravdu slavný 1. 

Máj, neboť všechny jeho dny byly doslova nality historickými událostmi, které poznamenaly další 

vývoj jak v naší vlasti, tak i v naší vesnici. Tyto jsou také nejlepší zárukou naší budoucnosti, neboť 

udávají nám cíl a směr.  

 

20) 

Volby do všech stupňů zastupitelských orgánů byly ve druhé polovině roku hlavním obsahem 

politické práce. 

 

Po vyhlášení termínu voleb na sobotu a neděli dne 20. a 21. listopadu se vymezil časový úsek pro 

dobrou politickou přípravu. Po vzrušených letech krize a zmatků se podařilo podstatně zkonsolidovat 

život v naší zemi, ovšem bylo třeba také dát občanům možnost vyjádřit se k budoucímu směru vývoje 

v zemi, který stanovil XIV. sjezd KSČ. 



 

Na Západě a tam ve světě, kde nám nepřejí, byly vyslovovány různé protichůdné názory na náš vnitřní 

vývoj. V jednom se všichni shodli a to, že to v ČSSR tak dále již nemůže jít a že voliči se postaví proti 

politice strany a tak zase projeví onu údajnou jednotu roku 1968 a později. Zahraniční rozhlas a 

v něm mnozí utečenci předpovídali krach politiky strany a vyzývali naše voliče, aby se voleb buď 

neúčastnily, nebo volili proti. 

 

21) 

KSČ šla do volební kampaně s fakty. Strana odhalila všechny temné síly minulých let a všichni, kteří se 

chtěli přesvědčit, měli možnost na základě našeho chaotického vývoje let 68 a později a současně 

probíhající ekonomické i politické konsolidace se přesvědčit, kdo to s lidem mínil upřímně. Přitom 

občanům je známo, že všichni tak zvaní obroditelé zbaběle uprchli a dnes za „Kopečky“ se pokoušejí 

ovlivňovat myšlení našich občanů. Podstatnou změnou letošních voleb byla v místě skutečnost, že 

kandidáti jsou převážně mladí lidé, z nichž mnozí po prvé vstupují do veřejného života. Stranická 

organizace ve spolupráci s MNV postavila volební program, ve kterém figurují všechny potřebné akce 

v místě a tak seznámila občany s konkrétními úkoly, při jejichž plnění počítá s plnou spoluprací 

každého občana. Tyto tvořivé programy byly časově termínovaný a ve své reálnosti nenechávali 

nikoho na pochybách o jejich splnitelnosti. 

 

22) 

Naši občané při volbách prokázali svou politickou uvědomělost a hlasy pro kandidáty Národní fronty 

se vyslovili pro politické strany. Volby zajišťoval v místě veliký aktiv občanů, kteří se podíleli na 

pracích v různých komisích, nebo sami jako kandidáti vystupovali na volebních schůzích. V místě se 

politická situace rychle zkonsolidovala, protože naši občané po trpkých zkušenostech nacistické 

okupace tak lehko nenaletí nikomu na lep. To se projevuje především v zájmu občanů o práci v obci, 

ale i během roku v jejich účasti na celonárodních akcích. Tak těsně před volbami to byla jejich účast 

na oslavách VŘSR. Všem, kteří volili nebo byli voleni, je známo, že k dobré funkcionářské práci nestačí 

jen dobrá vůle, určité znalosti, vědomosti a informace. K výkonu funkce je třeba politického 

přesvědčení, zápalu a nadšení a lze tedy doufat, že orgány zvoleny v těchto volbách splní všechno to, 

k čemu se zavázaly. My jim ovšem musíme pomáhat. 

 

23) 

Tento rok, tak bohatě nalitý na vnitropolitické události, se kromě toho důrazně projevil ve všech 

složkách a organizacích NF, v nichž došlo k nutné diferenciaci. Byly jednak upřesněny názory na vývoj 

minulých let, ale museli nutně odejít i lidé, kteří se v této době exponovali. V naší vesnici na rozdíl od 

jiných míst, nedošlo prakticky k žádným velkým změnám a přesunům. Jen ta aktivní část šiřitelů 



 

pomluv proti straně, zalézá do děr a teď už myslím trvale, protože vývoj potvrzuje, že ztratili jak 

důvěru, tak i podporu těch občanů, kteří jim zprvu naletěli. Zdá se, že převážná část popletených 

občanů se začíná správně orientovat, což pro vývoj příštích let je významné a potřebné. Je to dobře si 

ještě znovu připomenout, neboť ti lidé, kteří komunistovi v roce 1968 nepodali ruku, když jim chtěl 

k Novému roku blahopřát, jsou ještě stále mezi námi. Ale je faktem, že jednou provždy prohráli a 

jejich úvahy o tom, že by ještě mohli tomuto lidu a společnosti něco dáti, jsou předem určeny 

k nezdaru. 

 

24) 

Zasedám k této knize již po dvacáté. To znamená, že 25 let jsme kronikářem obce. Čtvrtstoletí 

v životě člověka je vhodná doba k hodnocení. Tak jak už to v životě bývá, mnohé se člověkovi podaří, 

jsou také mnohá úskalí. Sám svou práci těžko ohodnotím, přesto si však myslím, že jsem této knize 

věnoval hodně času a pozornosti a že záznamy v ní vedené možno považovat za maximálně 

objektivní. Jsem však člověk a dívám se tak jak mnozí jiní na události subjektivně. Proto také mne 

nijak neudivuje subjektivní posouzení této kroniky pracovníkem ONV v Opavě. Přesto si myslím, že 

myšlení a názory nejde mnohdy vtěsnat do úzké regule a že jen život sám si postupně ověří 

pravdivost postojů a názorů, samozřejmě po určité době. Jako občan své rodné obce nemám na očích 

klapky, ale vidím život v jeho plné rozpornosti, vidím kladné i záporné stránky a je věcí příštích let, 

zda tyto moje úvahy a pozorování obstojí. 

 

25) 

Jsou totiž dobře na tom ti lidé, kteří mluví. Přesně podle hesla: „Voda teče a řeč se mluví“. Mnohé se 

totiž dá omluvit, na mnohé také lidé zapomenou. Ale co zde napíšeš, to již nevymažeš. Letmo jsem se 

díval na záznamy v kronice posledních let. Přiznávám, že bych toho moc nemusel měnit. Jedno však 

vyzvedávám a to je má víra v člověka a víra v lepší a spravedlivější život. Hodnotíme-li dnes stav 

našeho družstevního zemědělství, pak můžeme s uspokojením říci, že zde se nám všem podařila 

dobrá věc. Bez socializace vesnic bychom nemohli zvyšovat životní úroveň našeho lidu. Neříkám nic 

nového, ale naši družstevní rolníci si žijí dobře. Mnohé se nám ještě nepodařilo. Příliš ještě přežívají 

v myšlení lidí staré předsudky a názory.  Příliš se to ještě projevuje v postojích občanů, kteří zajisté 

nejsou a nebudou nikdy andělé. To je však život a jen drobná a každodenní uvědomovaná práce zde 

pomůže postupně a jistě mnohé změnit. Je však také pravdou, že mnohé v myšlení lidí se změnilo. 



 

26) 

Vesnická organizace KSČ čítá toho času 33 členů. Z toho počtu je 19 důchodců, 1 úředník, 2 veřejní 

pracovníci, 5 členů JZD, 1 vedoucí prodejny, 1 vedoucí pracovník JZD a ostatní jsou učitelé. Podle 

věkového složení vypadá členská základna takto: 

Členové od 18 do 25 let  1 

     “    od 31 do 35  “  2 

     “         od 36 do 40 “   2 

     “         od 40 do 50 “  4 

     “         od 50 do 55 “  3 

     “         od 55 do 65 “   5 

Členové nad 60 let jsou ve většině, je jich 16! Již toto samotné věkové složení ukazuje, že vesnická 

organizace potřebuje nutně mladou krev a že je tedy správná orientace VO na získávání nových, 

mladých členů. Vesnická organizace má ve své evidenci 35 registrovaných členů, kteří pracují na 

různých pracovištích okresu a kraje. Mnozí z nich jsou zapojeni ve funkcích v lidosprávě a ve složkách 

NF. Po krizových letech se začíná práce VOKSČ důsledněji projevovat ve všech oblastech života obce.  

 

27) 

Předsedou organizace je nadále s. Emil Tiele, ředitel závodu Juta a poslanec České národní rady. 

Členové výboru jsou soudruzi: Herudek E., Boháč, Cingal, Fišer, Jirsák a Kretek Josef. Výbor měl 

celkem 26 schůzí, na kterých byla řešena celá široká problematika veřejného života v obci. Výbor 

pracuje v úzkém kontaktu s MNV, takže účinnost jeho práce se podstatně proti minulým letům 

zlepšila. Při pohovorech s členy strany v minulém roce byly každému uloženy konkrétní úkoly, jejichž 

plnění je sledováno a kontrolováno. Jsou však ještě jedinci, kteří se ve vesnici nijak neprojevují. 

Z popudu výboru VOKSČ byl vypracován volební program, který byl mimo jiné obsahem 3 veřejných 

schůzí strany jak v místě, tak i na Borové. Jedné z nich se zúčastnil vedoucí tajemník OVKSČ s Dr. 

Strnadel. Vesnická organizace koná pravidelné měsíční schůze a to vždy v poslední neděli v měsíci 

s dobrou průměrnou účastí. Na těchto schůzích jsou probírány všechny otázky a problémy vesnice a 

je potěšující, že se k nim i hodně diskutuje. Vedoucí úloha strany se plně uplatňuje.  

 

28) 

Členové strany se plně zapojili do volební agitace při podpoře Kandidátů NF. Celkem odpracovali 

členové strany 6.624 brigádnických hodin v hodnotě 79.488 Kčs s velikou, milionovou hodnotou díla. 

Význam správné politiky strany se totiž nejlépe projevil při veřejných schůzích, kde na základě faktů 

při rozvoji obce měli občané možnost posoudit velikost díla vykonaného za dobré spolupráce 

s občany komunistickou stranou. Tato fakta ukazují, jak významně se změnil život naší vesnice a 



 

přesvědčují nejlépe. Když všechny tyto akce za poslední dobu jsou shrnuty do přehledného celku, tak 

se je opravdu čemu obdivovat. Vesnická organizace svolává pravidelné schůzky s funkcionáři složek 

NF, kde se upřesňuje další společný a nutný postup. Tyto schůzky se ukazují jako vhodné, neboť na 

nich je objasněn další postup strany a nejasné otázky je si možno vyjasnit k prospěchu věci. Velká část 

těchto schůzek byla věnována přípravám voleb. 

 

29) 

Tomuto pojetí vedoucí úlohy strany odpovídá i její kádrová politika, neboť členové strany jsou 

rozmísťovány na všechna důležitá místa v obci. Tím je zajištěno přenesení úkolů strany do všech 

organizacích NF, ve kterých jsou komunisté ve stranických skupinách za jejich prosazování 

zodpovědní. Do strany byly přijati dva noví kandidáti a je zpracován plán pro další omlazení strany. Ve 

stranické práci však byly také problémy. Hlavní otázkou je dokončení socializace vesnice, kde 

přemístěním sídla JZD z Benešova do Bolatic tento úkol vystupuje zvláště do popředí. Provádějí se 

pohovory a desítky ha zem. půdy převážně od drobných uživatelů přešlo do JZD. Tento úkol je 

rozvržen na delší dobu a očekáváme, že během dvou tří let jej bude možno splnit. I zde se potvrzuje 

skutečnost, že zlepšení materiální postavení převážné části občanů již nepodmiňuje nutnost vlastnit 

alespoň malý kus zemědělské půdy a tak se jí drobní uživatelé zbavují, protože je pro ně spíše přítěží, 

nežli ekonomickým přínosem. Prosperita JZD tak plně potvrdila správnost politiky strany. 

 

30) 

Veliká práce čeká ještě stranickou organizaci na poli ateistické výuky občanů, protože je ještě dosti 

těch, kteří podléhají náboženským předsudkům a vlivu faráře, který ne vždy je v souladu s našimi 

zájmy. Dopad toho ještě poznamenává i postoje některých členů strany, kde hlavně v otázce posílání 

dětí do náboženství dochází v rodinách k některým problémům. Počet přihlášek do náboženství 

poněkud stoupl. Této problematice se věnuje i stranická výchova, která má v našich podmínkách plné 

oprávnění. Vesnická organizace věnuje pozornost výchově svých členů; na krajskou politickou školu 

byli vysláni 3 soudruzi a 2 na okresní pol. školu. Veliký význam přikládá organizace práci s mládeží a 

pověřila člena strany s. Sněhotu Josefa patronátem nad mladými, kteří jsou přirozeným zázemím 

strany. Zemřeli 4 členové strany a dle zvyklostí dává organizace na jejich pohřeb delegaci s věncem. 

Členové strany byli dále seznámeni s novými stanovami strany, schválenými na XIV. sjezdu. Výše 

členských příspěvků činí 10 Kčs/měsíčně. 

 

31) 

Stranická organizace stála v čele všech celonárodních akcí, které měli v obci dobrý průběh. Je to 

vzpomínka Února, XXIV. sjezd KSSS, 1. a 9. květen, Výročí osvobození obce, 50. výročí založení KSČ a 



 

její XIV. sjezd, oslavy VŘSR a volby. Účast na těchto potvrzuje, že se mnohé v myšlení a postoji občanů 

mění. Tomu plně odpovídá i úkol získat v této pětiletce 20 nových členů strany. V průběhu roku došlo 

k značným přesunům členů. Do nově zřízené školské organizace odešlo 7 členů a do organizace 

závodu Juta 8.  

 

Práce komunistů je hodnocena podle výsledků. Můžeme ji s klidným svědomím hodnotit velmi 

kladně. Obchody se plní zbožím, rostou vklady a spokojenost občanů, kteří se na velikém rozvoji 

výstavby obci přesvědčují o správnosti politiky strany. Roste životní úroveň občanů a jejich jistoty. To 

je nejlepší vizitkou účinnosti stranické politiky, kteří chtěli různí apoštolové nového života zatratit a 

znevážit. Čeká nás ještě mnohé práce, ale lidé si věří a pod vedením KSČ i v budoucnu úkoly splní. 

 

32) 

Místní národní výbor v Bolaticích má dobré funkcionářské zázemí. Naše veliká obec je schopna 

nahradit staré novými lidmi a v celku je možno říci, že v tomto směru máme štěstí. Je v tom i kus 

dobré politické práce strany. MNV je posuzováno ne podle slov a slibů, kterých bylo v minulosti více 

než dosti, ale podle konkrétních výsledků. V tomto směru je možno říci, že starý, přežívající MNV se 

dostal pod vedením předsedy s. Šoltyse notný kus cesty kupředu. 

 

Aniž bych pěl slova chvály, je nutno konstatovat, že je to mladý, schopný a pružný člověk a že jeho 

jednání s lidmi napovídají i dosažené výsledky. Hlavní jeho zásluhou však v posledních letech bylo, že 

byla obnovena důvěra v lidosprávu a že občané začali s MNV i aktivně spolupracovat. Je pravdou, že 

se i změnily politické podmínky, že lidé a hlavně i zemědělci již nejsou vystavení soustavnému tlaku, 

který zde při socializaci byl. 

 

33) 

Naše obec patří mezi největší obce okresu a proto právem je možno požadovat, aby všechny 

problémy, v minulosti zanedbané, byly postupně řešeny. Je toho dost, co zde toho minulá léta 

zanedbala. Mnoho se podařilo odstranit, ale je toho ještě všude více než dosti. Působí to ovšem 

tragikomicky, když jeden občan, v minulosti čelný funkcionář MNV, dnes u každé příležitosti se 

vehementně dožaduje odstranění špatné cesty, kterou měl sám možnost upravit. Ale tak už to 

v životě bývá a připomínám, že funkcionář, byť byl sebe lepší, se občanům nikdy nezavděčí. Považuji 

to za nutné říci, protože tento stav nejlépe dokazuje, jak těžko se v takovém ovzduší dělá. Mnozí ti 

kritikové si to neuvědomují, když za bukem kritizují a mudrují, co by se mělo a co ne. MNV ve své 

dnešní podobě představuje orgán, který má již dostatek autority a který je schopen za podpory 



 

občanů mnohé akce realizovat. Staří členové MNV pracovali sice dobře, ale jejich činnost již byla 

poznamenána vědomím, že budou co nevidět vystřídáni.  

 

34) 

To se již projevilo v práci komisí, tak i v plénu. Rada jako taková byla aktivním orgánem až do svého 

posledního zasedání. Celkem se v průběhu roku sešla k 21. schůzím, které měli dobrou účast a 

pracovní ráz. Rada byla až do nového zvolení MNV v tomto složení: Gerhard Šoltys, Sněhota Karel, 

tajemník, Šoltys Osvald, Thiemel Josef, Kolek Evald, inž. Blahetka Adolf, Vavřínek Josef, Slivka Rudolf, 

Kašný Richard, Herudek Max a Engliš Leo. Rada mezi zasedáním pléna MNV řídila spolu s komisemi 

NV práci MNV a možno říci, že ji řídila s přehledem a úspěšně. Veliká a soustavná pozornost byla 

věnována výstavbě obci v akci Z, která si vyžádala mnoho pracovního i volného času hlavně předsedy. 

Nesmíme zapomínat, jak těžko se prosazuje sebemenší záměr výstavby obce ve směru na ONV, třeba 

jeho plánovací a stav. odbor. V této oblasti ležela velká ztráta času funkcionářů při zajišťování změn 

ve JÚP obce, v souvislosti s výstavbou závodu, obchodní sítě, koupaliště, vodovodu a nevím co ještě. 

 

35) 

Někdy mi to připadá jako boj Dona Quichota proti větrným mlýnům a vyhrává ten, kdo má lepší 

nervy. A lepší nervy náš funkcionářský kádr má, navíc podporován dalšími místními občany, kteří 

pracují v užších funkcích, jako s. Tiele, s. ing. Hluchník a další. 

 

Ve složení NV nedošlo v tomto roce až do voleb k žádným změnám. Rada zasedala každý druhý 

čtvrtek a její rozsah působností byl přes vcelku dobrou práci komisí značný. Nepřihlížím již k běžným 

žádostem občanů, které se běžně vyřizují, neboť MNV, jeho rada měla plán práce, který systematicky 

a periodicky hodnotil práci všech komisí a který měl také koncepční obsah. Tak veliká obec se svými 

problémy třeba jen na úseku MH potřebuji koncepci a potřebuje také chytré hlavy a pomoc. V místě 

je také hodně techniků, ale i starých penzistů, odborníků, kteří tvoří zlatou kádrovou reservou MNV. 

V tomto kolektivu je možnost každou akci dobře posoudit, ale při její realizaci najde dostatek 

schopných rukou, které mohou pomoci. 

 

36, 37) 

Radě se dostalo na počátku roku poděkování a uznání za mimořádně dobrou práci u Sčítání lidu. Do 

funkce vedoucího MH byl schválen s. Šoltys Jos., stav. technik – důchodce, který s elánem se ujímá 

své funkce. Dlouze se řešila i personální a platová otázka personálu MH. Bylo usneseno vybírat od 1. 

svatby poplatek na ošacení matrikářky ve výši Kčs 100 a varhaník elektrof. varhan obdrží roční 

odměnu Kčs 250. Velmi podrobně bylo diskutováno v problematice závodu Juta, na kterém mají jak 



 

členové MNV, tak i občané mimořádný zájem. V zimních měsících byla schválena a přijata úsporná 

opatření elektr. energie. Rada schválila předložený prémiový řád MH. Po dlouhém jednání schválen 

výkup pozemků pro koupaliště od pí. Liškové, přičemž se musely řešit i osobní spory a napadení. Pro 

TJ Sokol Bolatice schválena podpora Kčs 4000. Podrobně se rada zabývala i obsahem akce Z, která 

zahrnuje v tomto roce tyto cíle: 

 

1. Úprava terénu před obchody a jejich oplocení. 

2. Položit na Opavskou ul. Obrubníky a vysázet keře. 

3. Zahájit výstavbu Koupaliště. 

4. Zlepšit osvětlení na Nádražní ul. 

5. Připravit projekty pro výstavbu obch. domu, pošty, MNV a požární zbrojnice. 

6. Provést živičný potěr na ul. Sokolovské. 

7. Zahájit výstavbu vodní hráze na Ratib. 

8. Zahájit v rámci výstavby rod. domků předstižné investice, tj. kanalizace a cesty. 

9. Určit skládku pro odpadky a sutiny. 

10. Chodník na ulici Hlučínské. 

11. Zahájit výstavbu vodojemu na Borové. 

12. Chodník na ulici Ratibořské. 

13. Vysázení 500 stromů členy Mysl. sdružení. 

14. Příprava výstavby objektu MH a služeb. 

15. Nátěr plotu u školy v Bolaticích. 

16. Zhotovení plotu u školy v Borové. 

17. Zhotovení dokumentace na saunu. 

18. Výsadba 5.000 ks stromků. 

19. Cesta k objektu JZD na Hlučínské. 

20. Realizace dalších úseků kanalizace dle plánů. 

 

Rada tyto akce schvalovala a je kontrolovala. Veliké zatížení představují pro předsedu MNV. Byla 

vyhlášena jarní směna v úklidu dne 2. a 3. dubna a úkol pro sběr šrotu určen na 68.000 kg. Rada 

zajišťovala spolu s komisemi všechny důležité celonárodní akce a také navenek reprezentovala ve 

funkci předsedy dobře roli hostitele. 



 

38) 

V obci byla přijata delegace přímých účastníků boje o osvobození obce, dále sovětská delegace a 

delegace SNP. Veliká pozornost byla věnována přepracování směrně územního plánu obce, právě 

v souvislosti s úpravami středu obce kolem závodu Juta. 

 

Po celý rok byla také předmětem pozornosti akce přesvědčování soukr. zemědělců ke vstupu do JZD, 

anebo alespoň přenechání jejich pozemků. Tato akce měla úspěch. V souvislosti s tím se prováděla 

HTÚP, akce to vždy náročné, která se nikdy neobejde bez křiku. 

 

V červenci byly zahájeny práce na úpravě Lesní ulice. Nemalé úsilí se vyvinulo kolem zajišťování 

výmlatu pro drobné uživatele pozemků. Celá akce však skončila pro hospodaření MH pasivně. 

 

Rada několikráte zaujímala stanovisko k výkupu pozemku pro výstavbu MH od p. Jos. Theuera, který 

pozemek za nabízených podmínek v žádném případě neuvolní. Rada úzce spolupracuje s vedením 

JZD, které se od počátku srpna přestěhovalo do obce. 

 

Po dlouhém jednání bylo doslova vydolováno stav. povolení na stavbu „Vodojem Borová“. 

 

39) 

Rada zaujímala stanovisko k různým odvoláním občanů do rozhodnutí komisí apod. Jako akce 

„nadplán“ byla radou doporučena kanalizace na ulici Družstevní. Rada také velmi dobře 

spolupracovala se všemi složkami NF, které při důležitých jednáních přizývala. 

 

Dobrá byla spolupráce se Sborem pro občanské záležitosti, jehož činnost byla bohatě dotována a 

zaměřovala se na jubilea svateb, uvítání novorozeňat, návštěvy osob a životních jubileí a ostatní. 

V závěru je třeba podotknout, že rada MNV byl orgán kádrově dobře složen s občanů, kteří mají 

bohaté životní zkušenosti a že práce v jeho kolektivu byla až do konce velmi dobrá. Zasloužil se o to 

jak předseda MNV, tak i každý člen rady, který ji nezatěžoval maličkostmi, ale věcně přednášel jen tu 

nejzávažnější problematiku jemu svěřené komisi. 

 

Těžko je možno v těchto několika větách zhodnotit mnohostrannou práci rady MNV, především však 

jejího předsedy a tajemníka leží největší tíha práce. Za jejich poctivou práci je třeba jim i členům rady 

poděkovat. 



 

40) 

Plenární zasedání MNV se uskutečnilo během tohoto roku 6 krát. Schůze se konají v zasedací 

místnosti zámku a přesto, že jsou veřejně oznamována, je jejich účast slabá. Někdy se dokonce stane, 

že je větší účast aktivistů, nežli poslanců. Polovina těchto schůzí byla slavnostní s následovním 

položením věnců k hrobům padlých tankistů a RA. Plenární schůze schvaluje zásadní rozhodnutí rady 

MNV a návrhy některých komisí. Průběh schůzí bývá většinou ryze pracovní a z řad poslanců i 

aktivistů jsou činěny dotazy. 

 

Poslední schůze pléna dne 12. prosince byla ustavující schůzí nově zvoleného národního výboru. Za 

okresní výbor strany byl přítomen s. Kozák a za ONV s. Břichnáč a nově zvolený poslanec ČNR s. Emil 

Tiele. V této schůzi složilo ze 30ti zvolených poslanců 29 slib. Současně byly i provedeny volby 

funkcionářů. Předsedou byl zvolen znovu s. Gerhard Šoltys, dosavadní předseda. Tajemníkem byl 

zvolen s. Jiří Mlýnek, stav. technik. Přitom byla zvolena i rada MNV o jejímž složení podám zprávu 

dodatečně. Plénum NV stojí v novém údobí před velikými úkoly. 

 

41) 

Komise výstavby je v rámci MNV nejvíce zatěžovanou komisí, protože stavební ruch v místě přesahuje 

všechny představy. To také dokazuje počet schůzí, kterých bylo v tomto roce celkem 21. Předsedou 

komise je  nadále pan Max Herudek, stav. technik. Členové komise jsou Návrat Max, Fojtík Adolf, 

Herudek Pavel, Hluchník Max a Hluchník V. Komise řešila konkrétní úkoly výstavby obce i výstavby 

soukromých rodinných domků. Veliké časové ztráty však členové nejvíce pociťují při styku 

s nadřízenými orgány, kde byrokraté a mnohdy i puntičkářské požadavky jsou pro tyto pracovníky, 

kteří funkce vykonávají po pracovní době největším zatížením. O bohaté činnosti této komise svědčí 

několik údajů: Tak bylo mimo jiné vyřízeno 22 žádostí o povolení oplocení, doporučeno 10 žádostí na 

výstavbu nových rod. domků, 23 žádostí na rekonstrukci stávajícího byt. fondu, 5 žádostí na ústřední 

topení, 21 žádostí o stav. místo, 13 žádostí o provedení odkladu, 6 povolení výkupu studně, 21 garáží 

a menších hosp. budov, 2 žumpy, bylo provedeno 13 kolaudací nově postavených domků a další a 

další akce. 

 

42) 

Veliký stavební ruch v obci si vyžaduje mnoho času na místní šetření, které členové komise provádějí 

většinou v neděli, nebo volnou sobotu. Bylo poukázáno na 47 proluk v místě a na Borové, které je 

možno zastavit. Velkou práci měla komise se zrušením SÚP obce a v prosazování oprávněných zájmů 

občanů Borové, kde podle okresu se nemá povolovat nová výstavba domků. Komise měla dozor nad 

akcemi Z. Velmi pěkně působí nově upravený a položený chodník na Opavské ulici, včetně květin. 



 

Tato část obce je vizitkou při vjezdu do Bolatic. Byla zahájena výstavba koupaliště a to pod vedením s. 

Karla Gilara. Projekty zpracoval s. Bvěch z Píště. Bylo vylepšeno veřejné osvětlení k nádraží. Byla 

dokončena ulice Sokolovská, kde byla položena živičná vrstva. Slyším hlasy, že práce není provedena 

kvalitně a že voda po dešti běží pod vozovkou. V silném tempu se pracuje na ulici Polní a Lesní, kde 

okres pro tam směřovanou výstavbu uhradil příjezdní komunikace a kanalizaci. Byl položen chodník 

na ulici Hlučínské, přičemž došlo k rozšíření vozovky asi o 60 cm. Myslivci provedli zalesnění pískoven, 

vozí se materiál na výstavbu MH a pož. zbrojnice. 

 

43) 

Borová se konečně dočkala řešení dlouhá léta trvající vodní kalamity. Byla zahájena výstavba 

vodojemu, který bude významnou dominantou osady Borové. Současně byla zahájena rekonstrukce 

starého vodovodního řádu a rozšíření kanalizace. JZD upravilo příjezdní cestu ke stavbě vodní nádrže. 

V místě dále se provádí rozšiřování kanalizačního řádu tak, že si občané povětšině provádějí výkop a 

pokládají potrubí, které dává MNV. V tomto roce byla vybudována zásluhou vedením obce, stav. 

komise, ale i občanů mnohá díla, o kterých si mohli naši otcové nechávat zdát. Hodnota díla 

přesahuje přes 2,5 mil. Kčs. Při pracích se významně podílí stálá stavební četa jak v obci, tak i na 

Borové, jejichž členové jsou placeni. Pomoci brigádníků je stále zapotřebí, i když účast byla poměrně 

dobrá. Bylo odpracováno 6.624 brigádnických hodin s hodnotou 80.000 Kčs. Zlepšená práce MNV je 

na obci vidět, neboť se potkáváme se stavbou na každém kroku. JZD provádí výstavbu 6 byt. jednotky 

a dále také výstavbu svého admin. střediska. Stavební komise a vůbec všichni stavebníci v obci si 

zasluhují, abychom je v této knize vyzvedli a pochválily. 

 

44) 

Komise veřejného pořádku má práce také dosti. Lidé totiž nejsou andělé a o nějaké ty sousedské 

spory, rvačky ap. není nikdy nouze. Sešla se v průběhu roku 12 krát. Předseda Leo Engliš, členové: 

Jarolím, Kpt. Liška, Březovský, Andělová, Hrubá, Slaný a Herudek Emil. Po roce 1970 došlo ke 

zpřísnění veřejného pořádku a značná část přestupků řešena podle 60 Sb. přešla na soudy. Komise 

úzce spolupracuje s orgány veřejného pořádku, s SNB a ostatními složkami NF. Během žní dohlíží na 

bezpečnost výmlatu, provádí během roku spolu s požárníky preventivní protipožární prohlídky 

v domech a spolupracuje s dopravními orgány SNB. Taktéž provedla několik pohovorů z občanů, kteří 

se vrátili z nápravných ústavů po odpykání trestu. Při projednávání případů je zájem na tom, aby se 

lidé snášeli a neztrpčovali si život. Přesto komise provedla různá opatření a to: Bylo vystaveno 127 

napomenutí. Dále bylo uloženo 8 pokut od 50 do 500 Kčs. U 4 případů byl projednáním splněn 

výchovný účinek. Komise má autoritu a její rozhodnutí jsou občany dodržovány.  



 

45) 

Sociálně a zdravotní komise se během roku sešla celkem 11x. Předsedou je s. Rudolf Slivka, učitel. 

Členové: Bufka J., Číž K., Hanzlík J., Vehovský Pavel, Kolarčík O., Blokeš Jindřich. Soudruh Slivka je 

navíc jmenován jako sociální důvěrník pro styk s ONV. Komise ve svých jednáních pravidelně se 

zajímá o život důchodců a osob, které potřebují pomoci. Také spolupráce s místním lékařem je dobrá. 

V místě působí i nadále MuDr. Kavan a dále zubní lékař MuDr. Andreas. Ve dvou případech bylo 

doporučeno zvýšení důchodu potřebným osobám. V místě byla provedena kontrola veřejných studní, 

včetně laborat. rozborů vody a prováděla se běžně hygienická kontrola obchodů a pohostinství. 

Komise poskytla ve 34 případech jednorázové podpory potřebným důchodcům a u příležitosti 

životních jubileí. Tento přístup ke starším lidem je výrazem socialistického poměru a přístupu k lidem. 

V několika případech se vyplácí i příspěvek na bezmocnost. Komise také přidělila invalidní ženě 

příspěvek na nákup auta 10.000 Kčs. Na dobré úrovni je pečovatelská služba. 

 

46) 

Komise školská se sešla v průběhu roku celkem 14krát. Předseda komise je s. Josef Thiemel, stav. 

technik a členy jsou: Káč, Krejčiřík, Šoltys J., Řehořová, Nováková, Lišková.  Komise měla pro svou 

činnost vypracovaný kulturní plán, který bylo možno nazvat vzorovým. Realizace všech akcí se však 

vždy nepodařilo uskutečnit. Její činnost je velmi bohatá, protože od spolupráce se školou až po 

poslední složky NF je její působení evidentní.  

 

Kulturu řídí Osvětová beseda, kterou vede s. Nováková, která spolu s komisí organizuje veškerou 

kulturní činnost. U příležitosti Únorového vítězství byla provedena výstavka knih. Velmi dobrý průběh 

měla oslava Den učitelů, kde byli pro veřejnou činnost odměněni tito členové sboru: Lišková Marie, 

Nováková, Slivková R., Fišer a Labuda. Za práci v pionýru pak s. Matějová a Drozd. Důstojně proběhla 

i vzpomínková oslava k výročí osvobození obce Bolatice dne 15. 4., kde byla účastná přímá účastnice 

bojů s. Ivancová. Dobře bylo připraveno i slavnostní plénům MNV dne 7. 5. se zaměřením K 50. výročí 

založení Komunistické strany Československa. 

 

47) 

Na počest 50. byl uspořádán v Kinosálu slavnostní koncert Pěveckého sdružení slezských učitelů a 

také spolupráce při organizování oslav 1. a 9. května byla dobrá. Uskutečnila se také hvězdicová 

štafeta za veliké účasti žáků ZDŠ. Jako každoročně se komise zajímá o potíže místní školy a sami 

členové přiloží ruku k dílu. Místní kino vykazuje také dobrou činnost. Na 209 představeních se 

zúčastnilo 25.000 osob. Plán tržby 58.000 Kčs byl překročen na 64.230,50 Kčs. Velkou odezvu měla 

Soutěž o nejlepší zahrádku. Byly vyhodnoceny zahrádky: Gargoš G., Bezděk K., Kolek E., Feilhauer, 



 

Klásek Fr., Sněhota V., Harazim K., Šimeček K., Kocián J., Dr. Andreas, Šoltys O., Theuer Jos., Teuer P., 

Bělák A., Boček A., Kocur J., Fojtík A. a Duxa Erich. Vyhodnocení zahrádkáři obdrželi květiny. V místě 

působí i div. ochotníci, kteří odehráli 2. představení. Velkou událostí byly oslavy VŘSR, kde pro děti 

jsou atrakce vojáky vystřelování světlice. Účast byla velmi dobrá. Nesmíme zapomenout ani na 

plesovou sezónu, která má v obci tradici a která se stává dostaveníčkem hlavně starších ročníků. 

Komise školská u této příležitosti rozděluje termíny. 

 

48) 

Komise pro obchod se sešla během roku celkem 12x. Předsedou komise byl s. Richard Kašný, 

soustružník. Členové komise: Solich Jos., Vitásková A., Blokeš O., Běláková G., Sněhota Jos. 

 

Komise měla v tomto roce práci podstatně usnadněnou, protože se situace v zásobování znatelně 

zlepšila. Po krizových letech a inflačních jevech se obchody plní zbožím, lidé mají důvěru ke koruně a 

přestaly horečné nákupy. V tomto roce nebyla žádná kalamita s uhlím, kterého naopak občané 

dostanou tolik, kolik spotřebují. Taktéž u brambor, kterých byla dobrá úroda, nebyly v distribuci 

žádné potíže. Horší je to s obchodní sítí, kde ani v tomto roce nedošlo k výstavbě tak dlouho 

slibovaného obchodu, přesto že členové Jednoty se již po několik let vzdali ve prospěch výstavby 

svých podílů. Předvánoční trh byl dobře zásoben. Komise provádí prohlídku obchodů a spolupracuje 

při kádrovém obsazování obchodů. Byly provedeny některé kontrolní nákupy, aby se prověřila 

poctivost prodavačů. Také bylo dohlíženo na prodej alkoholu nezletilým osobám. Vedoucí prodejen 

v rámci soutěže zkrášlují okolí svých obchodů. 

 

49) 

Komise bytová a pracovních sil. Předseda Jos. Vavřínek, členové: Řehánek M., Sněhota Leo, Šustek 

Br., Duda Rich., Kretek Josef. Komise se během roku sešla k 11 schůzím. 

 

Tato komise po stránce bytové nemá žádné potíže, protože v obci je dostatek bytů. Naopak jsou 

v místě desítky neobsazených bytů, protože stavebníci rodinných domků i když mají dvě bytové 

jednotky, nevezmou žádného nájemníka. Vlastnit v obci rodinný domek je myslím si i podmínka 

společenského uplatnění. Celkem byly podány 2 žádosti a bytová komise doporučila odprodej rod. 

domku po manž. Slivkových na Borové s. Složilovi, řídícími učiteli na Borové. Komise dále 

zprostředkovává umístění pracovních sil do výrobního procesu. Velká pozornost je věnována 

umisťování školní mládeže. Z vycházejících 72 žáků nebylo umístěno 5 dívek a 1 chlapec. Do 

zemědělství byli oproti plánu získáni 3 zájemci. Je to udivující, jak se mění názory lidí na zemědělství. 



 

Je situace, že závody musí přijímat opatření, aby neztratili pracovní síly, které chtějí do JZD! Komise 

také doporučuje žádosti uchazečů na krátkodobé brigády. 

 

50) 

Komise zemědělská se sešla 11krát. Předseda Sněhota Karel, tajemník MNV, členové: Hluchník M., 

Harazim T., Teuer B., Fojtík J., Sněhota Max. Činnost komise byla bohatá, protože se prováděla další 

technicko-hospodářská úprava půdy v souvislosti s nárůstem půdy do JZD. V tomto roce se podařilo 

zapojit do JZD 132 ha zem. půdy drobných držitelů, kteří poznali, že držba půdy je pro ně 

v současných zajištěných ekonomic. poměrnou přítěží. Dík patří Ing. Hluchníkovi, který celou akci 

iniciativně řešil. Komise doporučila paušální zvýšení zem. daně tam, kde je traktor. Dík organizacím 

byla provedena i evidence zem. půdy a soupis hospodářského zvířectva, jehož struktura se oproti 

minulým letům mění. Na obci se množí další žádosti o převzetí zem. půdy hlavně u starších osob. 

Komise pravidelně kontroluje dodávky soukr. zemědělců a přijímá u neplatičů nutná opatření. HTÚP 

se provedlo v honu Křeménky – Pánská cesta, přičemž mizí i ostatní cesty. Byl proveden soupis ploch 

a kultur. Rovněž této komisi postupně ubývá práce, protože s JZD nemá žádné potíže. 

 

51) 

Komise MH pod vedením Evalda Kolka se sešla 8krát. Další členové komise jsou: Duda A., Siebert O., 

Šoltys Jos. Místní hospodářství je v obci značně rozšířeno. Komise se zabývala organizací podniku a 

taktéž navrhuje radě MNV platové zařazení pracovníků. Hlavním zdrojem příjmů je místní Štěrkovna, 

pak autodoprava a pak pohostinství u Dudové. Vedoucím MH byl schválen Josef Šoltys, stav. technik. 

Dále pracují v MH manželé Eliška a Osvald Šoltysovi jako účetní a v administrativě. Komise doporučila 

koupit do MH nákl. auto a kotouč. pilu. Místní hospodářství se úspěšně rozvíjí. Zisk byl splněn na 

406.56952 Kčs, což je oproti loňskému roku zlepšení o 30%. Ze štěrkopísku bylo získáno 252.763 Kčs, 

z dopravy 59.000 Kčs, pohostinství přineslo 68.000 Kčs, zámečnictví 17.800 Kčs, stolařství 16.595 Kčs 

čistého zisku. Majetek MH činí dnes výši 517.444,46 Kčs. Čistý zisk je použit pro další rozvoj služeb a 

část přechází do rozpočtu MNV, kde představuje značnou stabilizující položku. Komise obhospodařuje 

trubkové lešení, které je zapůjčováno zájemcům za denní poplatek Kčs 25. Komise a hlavně vedoucí 

MH připravují další rozšíření služeb v příštích letech. 

 

52) 

Plánovací komise pod vedením Ing. Blahetky se sešla 6x. Členové komise jsou dále Teuer O., Řehánek 

Jiří, Ruský Manfréd. Komise by mohla sehrát větší úlohu při plánování a před projekční přípravou 

všech akcí, které tak spadají na komisi výstavby, hlavně pak na předsedu MNV, který je tím velmi 

zatížen.  



 

Volební program představuje celou paletu staveb, které jsou náročné na přípravu a v této byla 

komise málo iniciativní. Rozvoj naší obce již přesáhl veškeré, kdysi před léty postavené úvahy a 

záměry. Naše obec se značně rozrostla a její vybavenost se v posledních letech silně dohání. 

Komunisté mohou s hrdostí se podívat na vykonané dílo posledních let, na kterém obětavě pracovali 

bez ohledu na osobní pohodlí, čas nebo útoky těch, kteří si neviděli ani na špičku nosu. To si dnes 

uvědomujeme; nemusíme proto krčit hlavu mezi ramena, ale můžeme se směle podívat do očí všem 

pivním politikům, kteří v hospodě ostouzejí naši společnost a nevidí to nové a veliké v našem úsilí, ale 

ve všem vidí stíny. Není jich moc, jsou ale ještě tady, ale den ze dne ztrácejí půdu pod nohama, 

protože lidé se přesvědčují. 

 

53) 

Zemědělství je i nadále oblast, kde se soustřeďuje naše pozornost. V naší vesnici se přes soustředěný 

názor při založení JZD nepodařilo dosáhnout takových výsledků jako v sousedních obcích. Příčiny jsou 

různé. Hlavní ležela v rozdrobenosti půdy, protože stovky závodů neměli ani 0,50 ha. Půda byla 

vyrovnáním v dobách, kdy lidé byli bez zaměstnání a tak si zajistili alespoň tu nejnutnější výživu. Dnes 

při existenční jistotě je půda již pro mnohé přítěží. Lidé se tedy půdy zbavují. To se ukázalo v tomto 

roce, kdy po přesvědčovací akci dali drobní držitelé půdy celkem 132 ha dobrovolně do JZD. Po tomto 

náboru jeví se stav zem. půdy u soukr. skt. takto: 

 

Nad 2 ha je celkem  18 zem. závodů tj. 135,45 ha. 

do 2 ha     “      “        105 “        “       tj. 93,41 ha. 

do 0,5 ha  “      “        294“         “       tj. 83,8 ha. 

Stav zem. půdy v soukr. sektoru činí 312,24 ha. 

 

V tomto úsilí je nutno i nadále pokračovat. Mechanizace JZD totiž umožňuje možnost přechodu další 

zem. půdy ze soukr. sektoru bez lidi. Je třeba ještě upozornit, že soukromí držitelé půdy nad 2 ha jsou 

dobře mechanizováni a že mají doposud ve velkém počtu malých držitelů půdy přirozenou pracovní 

reservu. 

 

54) 

Přehled dodávek u soukr. sektoru. Je třeba dodat, že tento rok byl mimořádně dobrý, přesto soukr. 

sektor své úkoly stoprocentně nesplnil. 

Druh plán: skut.: %: 

Maso 551q 512q 94,9 

Vejce 150.040 ks 153.100 ks 100,2 



 

Mléko 280.000 l 370.123 l 132.6 

Obilí 694q 678q 97,6 

Brambory 699q 691,58q 98,8 

Cukrovka  3.500q 3.584q 100 

 

Domácích porážek bylo 545. 

Stavy hospodářského zvířectva: 

Skot  celkem  327 ks, z toho krav  167. 

Vepři      “  253  “, z toho prasnic  16 

Kozy      “  223  “ , ovce a berani 12 

Koně     “  26    “, slepice  3.961 

Husy     “  211  “, kachny  17 

Krůty     “  13. 

 

Soukromý zemědělec používá takových výhod jako u JZD. Je to jak ve výkupních cenách, tak i 

v nákupních. Za této situace mají výkonní zemědělci dobré podmínky, navíc, když se na ně vztahují 

všechny sociální výhody jako u ostatních. 

 

55) 

Údaje o životní úrovni našich občanů byly uvedeny v zápisech o sčítání lidu minulém roce. 

Srovnatelně je u nás velmi vysoká bytová kultura a životní úroveň, že nám ji závidí i vyspělé 

kapitalistické země, od kterých nás prakticky dělí jen levný automobil. Tam zase nepřijdou 

k rodinnému domku, jako třeba u nás. Naše obec čítá 3.424 občany. V tomto roce se nám narodilo 76 

nových občánků, z toho 1 dítě zemřelo. V roce 1970 se narodilo jen 55 dětí, což svědčí o tom, že 

usnesení strany a vlády na pomoc v mateřství je účinná. Sňatků bylo uzavřeno 40, z toho byly 2 

rozvody. Členíme-li tyto přírůstky v populaci, pak přírůstky jsou právě v žádoucí oblasti, to jest u 

mladých manželů. V tomto roce zemřelo 21 občanů. Celkem máme v naší obci 1.800 střadatelů, kteří 

vlastní ve spořitelně 9,361.000 Kčs! Radiopřijímačů máme 714, televizorů 721. Měsíčně zaplatí 

občané na různých poplatcích 64.000 Kčs, což činí ročně 768.000 Kčs! Důchodců je v obci celkem 550, 

kteří pobírají ročně od státu 4,928.652 Kčs důchodu. Střádaly máme evidovány jen na poště, kolik jich 

střádá ještě mimo? Průměrný plat v průmyslu činí 2000 Kčs, dnes si ale členové JZD stojí lépe! 

 

56) 

Finanční hospodaření MNV je dáno jeho rozpočtem. Schválený rozpočet ze dne 25. ledna 1971 

počítal s vyváženým rozpočtem ve výši 1,257 mil. Kčs. Jaká byla skutečnost? 



 

 

Název položky Výsledky od poč. roku v tis. Kčs 

Zemědělská daň 152.132,00 

50% daň z důchodu 73.479,50 

Daň z příjmu obyvatel 7.439,50 

Domovní daň 96.916,00 

Správní poplatky 1.855,00 

Vodní hospodářství 8.918,80 

Doprava  0,698,40 

Stravné ve Škol. jíd. 133,785,80 

Ostatní příjmy ve škol. 0,909,15 

Kultura - Kino 66.652,20 

Kultura – ostatní příj. 0,380,50 

Místní hospodářství 12.771,00 

Ostatní příjmy žent. 0,008,00 

Stavebnictví 27.138,00 

Dotace ONV – mimoř. 43.000,00 

Subvence z užš. rozpočtu 415.990,69 

Místní poplatky 4.800,00 

Pokuty dle 60/61 Sb. 0,400,00 

Podíl výnosu pok. sl. zem. d. 73.479,50 

Zdroje na nadpl. invest. 954.421,60 

Ostatní nerozp. příjmy 231.058,77 

Převody z TRR b. roku 374.167,22 

Příp. in. na doplň. inv. 20.000,00 

Úhrn příjmů 2,700.401,63 

 

57) 

Výdaje MNV oproti plánu se zvýšily o 216%, což svědčí o dobré dotaci všech fondů výstavby. 

Skutečnost je v obci viditelná na každém kroku. 

Název Kčs 

Vodní hospodářství 320.721,83 

Stavebnictví  747.303,63 

Doprava  143.053,47 

Mateřská školka 15.192,48 

Zákl. dev. škola 178.690,65 

Školní jídelna 177.481,81 

Osvětová činnost 10.793,97 

Kino  42.500,01 

Vnitřní správa 49.777.41 

Vnitřní správa – skup. 4 78.463,14 

Sociální péče 6.800,00 

Místní hosp. plac. i nepl. složky 45.019,35 

Občanská vybavenost 395.065,69 

Všeob. fin. správa 7.000.00 

Odvody do vyššího rozpočtu 103.400,00 

Úhrn rozpočtových výdajů 2,321.263,44 



 

Pokladní hotovost 500,00 

Zůstatek u SBČs v Opavě 378.638,19 

Úhrn výdajů 2,700.401,63 

 

58, 59) 

Volby do všech stupňů zastupitelských orgánů se v naší obci uskutečnily ve dnech 20. a 21. listopadu 

po dobré přípravě a proběhlých veřejných schůzích. 

Do Místního národního výboru kandidovali a byli zvoleni tito soudruzi a soudružky: 

Jméno, příjmení Datum narození Profese 

Augustin Gargoš 19.9.1925 malíř OSP Opava 

Karel Číž 15.3.1929 vazač VŽKg 

Valter Hluchník 26.9.1930 st. tech. VS Ostrava 

Jiří Jirsák 24.12.1931 traktor. JZD 

Arnošt Kolarčík 4.1.1944 soustruž. MSA 

Max Řehánek 9.11.1920 horník-důchodce 

Oskar Siebert 5.11.1926 mistr želez. Bytost. 

Valter Šimeček 27.11.1935 mistr MSA 

František Jarkuliš 26.10.1935 zámečník Juta 

Jiří Mlýnek 13.1.1950 stav. tech. MNV 

Jiří Blokeš 25.11.1949 zámečník MH. Bol. 

Jan Dombek 3.11.1935 slévač MSA 

Emil Balarin 7.2.1929 dispečer VS Ostrava 

Josef Vavřínek 1.6.1947 konkstrukt. MSA 

Josef Sněhota 8.9.1936 čl. SNB - 

Emil Káč 21.12.1943 čl. SNB - 

Zdena Vrbková 3.3.1926 učitelka Bolatice 

František Homola 8.5.1937 zámečník MSA 

František Bytomský 12.12.1912 tesař VOKD 

Marie Dudová 13.5.1934 účetní JZD 

Gerhard Šoltys 22.11.1935 soustruž. MNV 

Jindřich Beneš 1.9.1948 soustruž. Juta 

Adolf Duda 7.5.1939 zámeč. Juta 

Albert Liška 5.10.1941 elektrom. VŽKg 

Max Herudek  10.11.1931 stav.tech. VS Ostrava 

Josef Kretek  7.8.1922 zámečník Juta 

Eliška Sněhotová 2.7.1911 důchodkyně 

Evald Stoček 13.4.1934 stav. tech. PSO 

Oldřich Herudek 3.4.1945 elektrom. OKD 

Richard Rataj 10.9.1950 student SP Op. 

 

Takto bylo do MNV zvoleno 30 poslanců, z toho 3 ženy. Členů KSČ 14. Zástupce ČSL 1 člen. Kromě 

toho byli ještě zvoleni: Do České národní rady byl zvolen občan obce s. Emil Tiele, vedoucí závodu 10 

– Juta Bolatice. Do Sněmovny lidu s. Adéla Matýsková, členka JZD. Do Federálního sboru: s. Jan 

Pravda, tech. úředník. Tito oba jsou nám jinak cizí, představili se jenom na předvolební schůzi. Do 



 

KNV byl za obec zvolen ředitel MSA up. Dol. Benešov, Ing. Jan Jonáš. Do ONV v Opavě byl zvolen s. 

Emil Vitásek, člen SNB a občan Borové, dále s. Klotylda Herudková, občanka obce a pracovnice JZD. 

 

60) 

Ustanovující schůze nově zvoleného NV se konala dne 12. prosince v zasedací síni MNV. Po vyhlášení 

volebních výsledků a složení slibů poslanců byl nový nár. ustanoven v tomto složení: 

 

Rada MNV 

Šoltys Gerhard, předseda MNV 

Mlýnek Jiří, tajemník 

Herudek Max, předseda osadního výboru 

Hluchník Valter, člen rady 

Homola František, člen rady 

Kolarčík Arnošt, člen rady 

Duda Adolf, člen rady 

Stoček Evald, člen rady 

Rataj Richard, člen rady 

 

Komise výstavby a životního prostředí 

Hluchník Valter, předseda komise 

Členové: Homola Fr., Kolarčík A., Gargoš A., Stoček Evald, Rataj Richard, Hluchník Max, Návrat Max, 

Jurášek Arnošt, Sněhota Karel, Ing. Blahetka Adolf a Hluchník Helmut. 

 

Komise plánovací a finanční 

Vavřínek Josef ml., předseda komise 

Členové: Jarkuliš Fr., Řehánek M., Kretek Jos., Sněhota Heř. Běláková Zd., Blokeš Bedřich. 

 

61) 

Komise místního hospodářství a obchodu 

Siebert Oskar, předseda komise 

Členové: Blokeš Jiří, Jirsák Jiří, Balarin Emil, Liška Albert, Duda Adolf, Adamec Adolf, Sněhota Leo, 

Gilar Karel, Dihel Gerhard. 

 

Komise sociální, zdravotní, školská a kulturní 

Herudek Oldřich, předseda komise 



 

Členové: Číž Karel, Sněhota Josef, Dudová M., Beneš Jindřich, Vrbková Zdena, Slivka Rudolf, Hanzlík 

Jindřich, Lišková Marie a Kolarčíková Marie. 

 

Komise ochrany veřejného pořádku 

Šimeček Valter, předseda komise 

Členové: Dombek Jan, Káč Emil, Sněhotová Eliška, Bitomský František, Engliš Leo, Řehánek Arnošt, 

Liška Vlastimil a Andělová Hilda. 

 

Ustanovením nového národního výboru byly uvedeny v život všechny orgány lidosprávy v místě a je si 

jen třeba přáti, aby se jim práce dařilo ku prospěchu obce a ke spokojenosti občanů. Do funkcí přišli 

převážně mladí lidé, bez zkušeností, ale zato mají potřebný elán a chuť. 

 

62) 

Koupaliště, toť byl dávný sen mládeže a nakonec i starých. V zimě hledal MNV osobu, která by si vzala 

na starost výstavbu koupaliště. Byl to s. Karel Gillar, který se této akce ujal. První výkopové práce byly 

zahájeny koncem dubna. Po zaměření bazénu o délce 50x25 s. Bočkem z Píště, se přidali ke Gillarovi 

první stálí pracovníci a to Frant. Hluchník a Max Řehánek. Bylo totiž dohodnuto, že jádro pracovníků 

musí být ze stálých pracovníků. Obecní bagr obsluhoval bagrista z Opavy s. Lanyš. Prováděl se 

postupně výkop a betonáž patek. Postupně přicházeli další důchodci a to s. Kolarčík Jiří, Pašek Emil, 

Frant. Vaněk, pí. Paláková a Frazková. Nejvíce práce kolem akce měl předseda MNV, jehož obětavost 

neznala meze. Do podzimu, do října byl bazén zabetonován, přičemž bylo zhruba spotřebováno asi 

4000 m3 betonu! Byly ještě vyhloubeny základy budovy 40,7 m x 11,2 m a provedena betonáž základů 

a vyzdění sklepního zdiva. Koupaliště je provedeno velmi solidně, největší hloubka 3,50 m. Dále byl 

vybudován plot na náhradním pozemku pro p. Kocura za odstoupenou parcelu. Hodnota celého 

areálu se předpokládá asi 3,5 mil. Kčs. To je akce, o které se nikomu ani nezdálo! 

 

63) 

Kvitujeme s povděkem pomoc poslance České národní rady s. Tieleho. Na soboty a neděle se 

organizovaly brigády, kterých se účastnily jednotlivci, nebo složky NF. Nejlépe pracovali zahrádkáři, 

Svazarmu a SSM. Dobře se činila i školní mládež, která pod vedením učitelů čistila desky, tahala 

z desek hřebíky, prováděla úklid ap. Akce byla ztížena tím, že dno bazénu leží 1,80 m pod úrovní 

kanalizace, takže všechna voda se musela odčerpávat. Dobře pomohli i pracovníci z Moravskoslezské 

armaturky, občané Bolatic, kteří na požádání vyrobili a dělali vše potřebné. Obětavé úsilí postupně 

nabývalo podobu. Mechanizace práce nepatrná, ale chuť pracovníků byla rozhodující. Bylo by třeba 

pochválit hodně lidí, ale dle slov s. Gillara byl nejvíce honěným člověkem náš soudruh předseda MNV 



 

Gerhard Šoltys, jemuž patří dík a vrcholné uznání. Čest našim důchodcům Gillarovi, Kolarčíkovi, 

Vaňkovi a dalším, ze kterých by si mnozí mladí mohli vzíti příklad. Že práce je solidní svědčí 

oddrenážování celé plochy koupaliště a její podštěrkování do 20 cm výšky! Veliká akce byla zahájena 

a lze jen doufat, že skončí úspěšně k prospěchu a radosti našich občanů a těch nejmenších. 

 

64) 

Vodovod na Borové je otázka stará desetiletí. Co obecních schůzí, jednání a ostatního se již kolem 

realizace vodovodu a zlepšení jeho účinnosti odbylo. Ale nový národní výbor, to znamená jeho nové 

vedení, tyto sliby postupně realizuje. Co bylo kolem toho jednání, než konečně bylo v září vydáno 

ONV stavební povolení na výstavbu vodojemu. Názory odborníků na únosnost půdy se různily. Ale 

jako vždy pomohla ta stará polírská moudrost a stavba se zahájila. 

 

Není to žádná maličkost; 18 m vysoký objekt v průměru 6,5 m, s obsahem 95 m3 vody, bude stát po 

jeho dokončení kolem 200 tisíc Kčs. Není to žádná maličkost, když vzpomeneme, že jediná veliká 

obecní akce za první republiky „Kanalizace Padoly“ skončila silným zadlužením obce a finančním 

krachem stavitele, občana Bolatic, s. Kolarčíka. Jen pro zajímavost uvádíme, že na šalování akce se 

účastnili bolačtí občané, důchodci, což jim slouží ke cti. Je to stavba velmi náročná a díky šetrnosti a 

návrhu tesaře, důchodce, Kolarčíka, byl ušetřen značný materiál. Stavbu vedl důchodce A. Fojtík. 

 

65) 

Vodní nádrž je výrobek nár. podniku Ostroj Opava. Při zajišťování pomohla i skutečnost, že s. 

předseda je zaměstnancem Ostroje a také člen rady s. Kašný Richard byl nápomocen. V průběhu 

stavby tam pracovali tito občané: Vedoucí Adolf Fojtík, stav. technik dále důchodce Fus Pavel, 

Řehánek Joachim, Kolarčík Max, Kolarčík Jiří, Pašek Emil, Blokeš Emanuel, Kocur Jiří, Sněhota Adolf, 

Gvoždík František, Chnápek Josef, Chrobáčková a další. 

 

Na Borové se dále provádělo mimo jiné i položení hlavního vodovodního řádu, který byl položen od 

vodojemu, kolem obchodu na křižovatku a pak na náměstí k Řehánkům, kde byla připojena odbočka 

na směr trafostanice. Je to práce velmi náročná, která spolu s kanalizací proměnila jinak čistou osadu 

v hromady bláta a hlíny. Položením tohoto potrubí není otázka vody vyřešena a bude se v ní v příštím 

roce souběžně s dokončením vodní nádrže pokračovat. Borová je jinak pěkná a čistá osada; má jen tu 

nevýhodu, že se dosud nepodařilo radě MNV prosadit vůči okresu požadavek, že Borová je nedílnou 

součástí obce. 



 

66) 

Je to již dávno, kdy obec neměla své zástupce v různých orgánech a okresu kraje. Dnes je situace 

kvalitativně jiná. Dorůstá mladá generace, které již těžko může někdo vytýkat, že je z Hlučínska. Vedle 

již jmenovaných funkcí pracuje v okresním výboru SSM s. Vitásek E., v okresní odborové radě, 

v předsednictvu je s. Jindřich Beneš a v Krajském výboru svazu máme s Jarkuliše. Mnoho dalších 

soudruhů pracuje v různých hospod. funkcích a mohou býti v mnohém nár. výboru prospěšní. Dívám 

se proto s pocitem uspokojení na možnosti našich mladých, kterým dnešní společnost dává štědře do 

vínku všechno to, co nám bylo v minulosti upřeno. 

 

Vesnice roste a je den ze dne krásnější. Tak v letošním roce se nastěhovalo dalších 16 občanů do 

jejich nově zbudovaných domků. V obci panuje čilý ruch, což se projevuje v provozu pošty, která je již 

dnes nevyhovující. Jsou zde veliké plány, které zajisté bude nově zvolený národní výbor ve svých 

volebních plánech uskutečňovat. A další smělé plány čekají na splnění. 

 

67) 

Jaké jsme měli počasí? 

Dříve než přejdu k popisu jednotlivých měsíců, musím konstatovat, že takový krásný, slunný rok jsme 

již dlouho neměli. Po poněkud vlhčím a chladnějším jaru si přišli milovníci slunce na své. 

 

V tomto roce nemuseli lidé jezdit na dovolenou k moři nebo na jih, neboť chytli bronz doma. Jsem 

přes padesát let, ale opravdu, to byl krásný a teplý rok, takový si nepamatuji. 

 

Bylo to dobrodiním pro stavebníky, kteří mohli bez obav provádět své práce. A snad nikde, není o 

tom, poškodil nebo zničil déšť úsilí našich stavbařů. 

 

První leden nás přivítal studeným větrem, sněhem a teplotou -9oC. Slunko také svítilo. 3. ledna ostrý 

vítr, který utvořil závěje. Sněhu přibylo asi 2 cm, teplota poklesla na -18oC! Na tři krále padla mlha a 

jižní vítr přinesl oteplení. 9. ledna mírné tání, 10. ledna začalo mrznout a jinovatka okrášlila stromy. 

 

68) 

11. ledna již bylo ráno -18oC, ale již 12. přišlo oteplení a 14. ledna všechno tálo a den poté již byla 

teplota +1oC, slunce krásně svítilo a tálo. Poté pěkné, skoro jarní počasí. 21. ledna déšť, pršelo i příští 

den, ale 23. ledna se na leden vydařil. Na slunci naměřena teplota +18oC! Sníh se držel jen jako zbytek 

tam, kde nemohlo slunce. Do konce ledna bylo stále pěkně, sem tam déšť, ale pořád pěkně. 31. ledna 

ráno slabý mrazík a pak slunečno. 1. února k večeru přinesl silný severní vítr sníh. Sněžilo i další dny a 



 

za teploty -2oC ho napadlo asi 8 cm. Ale 8. února déšť zase zničil poslední sníh. Do 11. přechodně déšť 

se sněhem, ale na únor vcelku teplo. 18. února večer padla mlha a příští den přinesl slabý mrazík. 24. 

se ochladilo a studený vítr přinesl k večeru mírné sněžení. 26. února za mrazu -6oC a severního větru 

napadl sníh. 

 

69) 

Sníh nadále přibýval a 28. února ho již bylo 10 cm s ranní teplotou -6oC. Počátek března přinesl 

stoupající mrazíky; dne 4. března bylo již naměřeno -14oC. 8. března ráno -4oC, pak tálo, příští den 

ranní teploty již -12oC, přes den pěkně. Dny poté přinesly déšť se sněhem a silné sněhové přeháňky. 

11 silný vítr vytvořil závěje, které zavinily 1,5 hodiny zpoždění autobusu. Vánice trvá i příští den, pak 

se začalo oteplovat, 14. silné tání a oteplování. 16. března naměřena teplota +10oC po slabém ranním 

mrazíku. I příští dny přinesly oteplení. 20. března slunečno s teplým větrem, 21. března krásně teplo, 

příští den k večeru déšť, který se změnil ve sněhovou vánici. 22. března napadlo přes 5 cm sněhu, 

autobusy měly jako obvykle zpoždění. Pak se střídalo tání s mrazem. 26. a 27. března déšť a konec 

března vlhčí, syrově chladnější. 

 

70) 

Duben ještě za pecem budem! Počátek mírný déšť, přeháňky zlepšení nastalo až 8. dubna. 

Velikonoční neděle chladná a chladné počasí s mírnými mrazíky vyvrcholilo 16., k 19. se oteplilo a 

teplé počasí se udrželo až do 24., kdy večer začalo pršet a příští den se silně ochladilo. 28. dubna 

dokonce padaly ještě velké sněhové vločky, k večeru pak vysvitlo slunko. 25. dubna byly již rozkvetlé 

třešně a v následujících dnech i přes chladné počasí se rozvíjely květy hrušní a švestek. 29. dubna při 

ranním mrazíku začalo večer pršet. Konec dubna se slunkem, ale chladný. 1. máj byl studený a také 

takový byl i příští celý týden. Slunko se ukázalo až 9. května, kdy bylo opravdu velmi hezky s teplotou 

již 24oC. Počátkem května se začaly sázet brambory. Teploty stoupaly a dne 14. května již bylo +29oC. 

 

71) 

Máj začal vstupovat do našich luhů a strání. Po mírném dešti vystoupily denní teploty až na 30oC. 

Tato teplota byla naměřena i 21. května. První hřmění jsme slyšeli odpoledne 23.5, poté došlo 

k mírnému ochlazení, teploty naměřeny 26oC, koncem května zvyšování teplot, 28. května bouřka, 

která přinesla déšť a přeháňky. Koncem května oteplování. Vrcholu dostoupilo oteplení dne 3. 

června. 4. a 5. pak byly bouřky. V příštím týdnu pak jsme zaregistrovali přeháňky. 13. června pak 

studený vítr přinesl ochlazení, které se udrželo celý příští týden. Přeháňky se udržely až do 23. června, 

kdy se začalo oteplovat. 27. bouřka, pak hezky a 29. června padal déšť.  Konec měsíce trochu 



 

chladnější s deštěm. Počátkem července ještě chladno, ale teploty stoupaly. 13. bouřka a pak stále 

krásně teplo až dusno. Teplota 25., 26., 27., stoupala až na 32oC. 

 

72) 

Konec července bouřky a dusno. Počátkem srpna velmi krásně a stoupání teplot. Tak 3. srpna bylo ve 

stínu 32oC. Následovali bouřky a další oteplování, které dostoupilo dne 7. srpna 35oC. Bouřky a pěkně, 

to byla polovina srpna; 15. srpna velké vedro 30oC, odpoledne déšť z bouřky a začalo pršet. 23. 8. 

ochlazení, ale již 27. a dále pěkně s přeháňkami. Počátek září byl hezký a teplý. 6. září se poněkud 

ochladilo, přeháňky. 22., 25. a 29. září déšť. Měsíc září vcelku pěkný a teplý. Počátek října krásné, 

teplé dny, které byly vystřídány 4. deštěm. Poměrně teplo až do poloviny října, kdy 14. večer se déšť 

změnil ve sněžení a následující dny bylo velmi chladno. 16. vyjasnění a při jasných nocích byl naměřen 

ranní mrazík -5oC, který způsobil v sadech škody. Jižní vítr přinesl oteplení, které se udrželo až do 25. 

října, kdy mírně zapršelo. Koncem října ranní mrazíky. 

 

73) 

Listopadové, dušičkové počasí začalo slabším deštěm. 10. a 11. větší deště. Denní teplota 9oC. 16. 

listopadu silný vítr, který přinesl déšť a 18. večer sněžení. 19. listopadu padal sníh celý den, napadlo 

ho až 15 cm. 20. října sněží, teplota -10oC. Mírné oteplení, něco sněhu stálo, ale 23. nový sníh. 25. 

listopadu večer silný jižní vítr, později se změnil na západní a způsobil menší závěje. 26. listopadu 

silné tání, které se 29. změnilo v déšť. Počátek prosince odpolední mlhy. 5. prosince déšť a 

v následujících dnech mrholení. 8. sněhové přeháňky, 9. mráz a další sněhové přeháňky. 11. a 12. 

prosince déšť.  14. mrazík a ve dne slunečno. Mírné sněhové přeháňky. Před Vánocemi pršelo. 24. 

prosince bylo slunečno. Vánoční svátky byly zelené. Teprve 29. prosince sněžilo. Sníh však roztál, 

teploty koncem roku od nuly do +2oC. Až do konce měsíce celkem příjemně a Nový rok jsme prakticky 

přivítali bez sněhu. 

 

74) 

Rozhodně jsme si nemohli stěžovat na letošní úrodu. Tak úrodný rok již dlouho naši občané 

nepamatují. Byly plné sýpky, ale i bohatá úroda v zahradách. Jaro přišlo velmi brzy, ale 23. března 

jsme zase měli přechodně sníh. Květen byl krásný, horký, ale koncem května prší. V tomto roce je 

mnoho housenek v zahradách, kde jich občané hubí nevídaně mnoho. Je také příliš mnoho 

mandelinek, které se v posledních letech nějak zvláště rozmohly. Žně byly krásné, krátké, sprchlo jen 

málo a ke slovu přišla mechanizace. V obci je vidět činnost zahrádkářů, kteří pěstují nejen zeleninu, 

ale i krásné druhy ovoce. Bylo mnoho brambor, zkrátka nikdo si na Svatého Petra nemůže stěžovat. 

Velikou úrodu hub vydaly i naše lesy, které hlavně ke konci týdne jsou plné návštěvníků. Je jenom 



 

škoda, že hřiby nemají času vyrůst. Velkou úrodu žampionu daly naše louky při Albertovci a na 

Lúčkách. Ještě se musím zmínit, že třešně byly k nepotřebě, protože byly sám červ. Úroda sliv nebyla 

zvláště veliká. Dost bylo hrušek a jablek. Byl to opravdu požehnaný rok, na který budeme vzpomínat. 

 

75) 

Základní devítiletá střední škola zahájila v úterý dne 1. září 70 za pěkného a slunného počasí na 

školním hřišti vyučování. Po státní hymně přivítal ředitel školy 72 prvňáčků, kteří přišli do školy 

z Borové a byli pionýry odměněni kytičkami. Po odchodu do třídy a nejnutnějších informacích byl 

nový školní rok zahájen. 

 

Žáci jsou vyučování v 19 třídách; první ročník má tři třídy, ostatní ročníky po dvou. Ředitelem školy 

byl ONV v Opavě určen s. Jiří Fišer, zástupcem ředitele s. Zdenka Vrbková. Přeloženi byli: s. František 

Kubín na ZDŠ Kravaře, Ludvík Krejčiřík na ZDŠ Dol. Benešově. Soudružka Helena Krejsová odešla na 

okres Blansko. Za odešlé soudruhy nastoupili: s. Mir. Nétková, s. Otto Stoniš a s. Ladislav Böhm, dále 

nastoupili z pedag. fakulty s. Jan Dominik a s. Josef Krušťák na zástup s. Boženy Juráškové a Marty 

Fišerové, které jsou na mateřské dovolené. Soudruh Dominik odešel koncem roku k výkonu zákl. voj. 

služby a za něj nastoupila s. Pavla Sošková. 

 

76) 

Dále odešla na mateřskou dovolenou s. Olga Korvasová a zastoupila ji s. M. Králová. V únoru 1971 se 

vrátila s. Fišerová a v březnu s. Jurášková a odešli s. Krušťák a s. Sošková. V květnu odešla na mat. 

dovolenou s. Mušková. Bez třídnictví jsou na škole tito soudruzi: s. Labuda, Králová, Stoniš, Vrbková a 

s. Fišer. Z technického personálu odešla kuchařka ve školní jídelně s. M. Fojtíková a na její místo 

nastoupila s. Švolmová. Nově nastoupila s. Kl. Ballarinová. Na přechodnou dobu byla přijata jako 

uklízečka s. Ingrid Slivková. 

 

Na škole nastoupil také od 1. 11. 70 nový školník s. Matěj Zsilerita. Byla dále zrušena funkce admin. 

pracovnice a s. Antošová, která ji vykonávala, zůstává vedoucí školní jídelny. 

 

Funkci školní lékařky vykonává paní MUDr. Rohanová. Skupinovou vedoucí na škole zůstává i nadále 

s. L. Nováková. Poradcem pro volbu povolání byla určena s. Zdeňka Vrbková. V průběhu roku nebylo 

na škole žádných mimořádných problémů, které by ovlivnily průběh vyučování. 



 

77) 

Stav školních budov i vnitřní vybavení je celkem v pořádku. Jsou však potíže s obnovou školního 

nábytku. V tomto roce byla provedena oprava komínu na budově školní jídelny, dále oprava a revize 

ústředního topení a kotelny, revize a oprava zařízení tělocvičny. Opravy se budou provádět i v příštích 

letech. Dále byl provedená nátěr střech budov, oplocení školy a oprava podlah ve školních budovách. 

Byly vyměněny radiátory ve sborovně, kanceláři a ředitelně. Současně byla zahájena oprava 

hospodářské budovy, kde byla vyměřena okna a započalo s vnitřní omítkou. Byla rovněž přesklena 

všechna vadná okna. 

 

Převážnou část návštěv školy tvořili náboroví pracovníci závodu Severomoravského kraje. Na školu 

chodil často i předseda MNV s. Šoltys a předseda VOKSČ s. Tiele.  

 

Mezi významné návštěvy školy patří dvě přímé účastnice bojů při osvobození okresu a tím i Bolatic a 

to s. Ivancová a s. Tichá. Dále zde byla s. Tichá, účastnice bojů SNP a dlouholetý člen KSČ s. Gillar, 

který měl se žáky besedu. 

 

78) 

Čtyřikrát byl na škole školní inspektor Jan Jambor. Dále zde byl na návštěvě církevní tajemník a s. 

Kozák, ved. ekon. oddělení odboru školství ONV. 

 

Pionýrská organizace pracuje sice samostatně, ale spolupráce se školou je dobrá. Na škole pracuje 5 

oddílů, v nichž je soustředěno 84 dětí. PO měla bohatou činnost a to i pro nečleny; vedoucími jsou 

učitelé. 

 

Spolupráce se SRPŠ je dobrá. Předsedou zůstává nadále s. Alf. Duda. Ve všech třídách byli zvoleni 

třídní důvěrnici. Pomoc SRPŠ je zaměřena na hospodářskou a finanční oblast. Byly provedeny 3 

rodičovské schůze a 3 třídní schůzky. Zájem rodičů je značný a návštěva se pohybuje kolem 200 osob. 

Výbor úspěšně pořádal rodičovské ples, taneční zábavu a pomáhal při organizaci Dětského dne. 

 Významné události, na kterých se podíleli žáci školy: 

29. září beseda s přímou účastnicí SNP. 

6. listopadu oslava VŘSR. 

 

79) 

Oslava výročí J. A. Komenského 17. XI. 

2. 12. Výchovný koncert v rámci MČSP. 



 

17. a 18. 2. 71 Dětský maškarní ples. 

25. února oslava vítězství pracujícího lidu. 

4. a 5. března oslavy MDŽ ve škole a na vesnici. 

15. března Vzpomínka 26. výročí osvobození Bolatic 

30. března Účast ostravských pionýrů na škole a putování po stopách osvob. bojů a účast na slav. 

zasedání MNV. 

1. května Prvomájový průvod, který se vydařil. 

4.    “     Účast žákyň v okr. kole soutěže „Mládež Opavska oslavuje 50. výročí KSČ, kde ve své kategorii 

získali 1. místo. 

7. května - Slavnostní zasedání MNV na počest 50. výročí založení KSČ 

16. května -Účast žáků na vystoupení PSSU 

17.    “          Oslava výročí 50. let KSČ. 

18.    “          Účast žáků na Koncertě leningradského souboru v Opavě. 

25.    “           Koncert žáků hudební školy na počest XIV. sjezdu KSČ. 

6. června Dětský den ve škole. 

24.   “      Estrádní vystoupení pro žáky. 

30.   “      Slavnostní ukončení škol. roku. 

 

80) 

Žáci se dále zúčastnili řady filmových představení, navštěvovali divadlo P. Bezruče v Opavě aj. Veřejně 

prospěšná činnost žáků je rovněž kladně hodnocena. Žáci pomohli v místním JZD při sběru brambor, 

kde vysbírali 500q. V rámci akce „Jarní úklid a zkrášlení obce“ odpracovali 1.262 hodin. Žáci rovněž 

nasbírali 48,07 tun odpadových surovin a odvezli je do sběru. V květnu dále nasbírali 585 kg 

konvalinkového listu a provedli nátěr plotu školy v délce asi 800 m. Žáci se dále podíleli na úpravě a 

zkrášlení hrobů sovětských a čsl. tankistů a pomáhali rovněž při výstavbě koupaliště. 

 

Zdravotní stav žáků je dobrý. Absence je přibližně stejná jako v loňském roce a činila 22. 256 hodin. 

Jednalo se o běžné onemocnění, dva případy žloutenky a spály. Úraz se na škole nevyskytl, pouze 

jeden žák si mimo školu při odvozu šrotu vážněji poranil oko. Prevenci provádí s. Lišková M. a pí. Dr. 

Rohancová, jak již bylo řečeno, o své svěřence se stará dobře a provádí pravidelné lékařské prohlídky. 

 

81) 

Volba povolání je pro žáky velmi důležitá a žákům školy byla umožněna návštěva různých pracovišť, 

aby si vytvořili představu o různých povoláních. Do hornictví se původně přihlásili 2 žáci, ale pro 

odmítavý postoj rodičů nedošlo k podepsání smlouvy. Do zemědělství bylo z plánované kvóty 4 – 



 

získání 3 žáci. 21 žáků se přihlásilo do stavebnictví. O strojírenství nebyl projeven zájem. Dívky mají 

zájem o obor prodavačka, švadlena a lisařka. 10 žákyň bylo přijato do pracovního poměru v závodě 

Juta. Na studia se hlásilo 14 uchazečů a bylo přijato 13.  

 

Školu opouští v tomto roce 74 žáků. Je možno pozorovat zvýšený zájem podniku při náboru dorostů, 

což potvrzuje skutečnost, že se projevuje nedostatek pracovních sil. Všichni žáci však byli umístěni. 

Prospěch a chování žáků se nepatrně zlepšil. Neprospělo 15 žáků, z toho v 1. -5. p. ročníku 10.  Z toho 

je 8 žáků, kteří již v dřívějších letech neprospěli.  8 žákům byla povolena opravná zkouška. Celkem 

bylo klasifikováno 555 žáků, jedna žákyně obdržela vysvědčení v nemocnici. 

 

82) 

Chování žáků je možno považovat za velmi dobré. Pouze 3 žáci z celkového počtu 552 obdrželi druhý 

stupeň z chování pro menší přestupky oproti školnímu řádu. 

 

Školní rok byl ukončen 30. června, kdy svátečně oblečení žáci přinášeli pro učitele kytice květů i 

menší dárky jako výraz díků a ocenění jejich práce. Byla rozdána vysvědčení, která mnohým přinesla 

radost a některým i zklamání. Tak už to v životě bývá, ale cesta pro každého i prospěchově slabšího 

žáka je otevřená. Ředitel školy s. Fišer provedl zhodnocení práce, seznámil žáky s dobrou prací 

jednotlivců podle tříd a napomenul ty, kteří budou muset po prázdninách přidat. Po krátké besedě 

s učiteli a poděkování za jejich práci popřál ředitel všem příjemné prázdniny. 

 

Rok 1970/71 se tedy ukončil. Do života odchází mladá směna, aby se naučila dobře vykonávat svou 

prací a mohla tak nahradit ty, kteří odcházejí do důchodu. Je člověku trochu tesknou po svém dětství, 

ale co naplat, život letí a ubíhá. 
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Tabulka: 

Třída 

M
 

Chl. Dív. Opožď. Vych. Třídní učitel 

1.A 24 11 13 - - Eva Seidlová 

1.B 24 10 14 - - Dana Vodičková 

1.C 24 10 14 - - Jana Stuchlíková 

2.A 25 14 11 1 - Marie Lišková 

2.B 24 13 11 1 - Františka Kolarčíková 

3.A 25 13 12 2 - Marta Fišerová 

3.B 25 12 13 4 - Blanka Kubínová 



 

4.A 27 14 13 3 - Božena Jurášková 

4.B 25 14 11 2 - Věra Zemanová 

5.A 31 20 11 3 - Marie Březovská 

5.B 30 19 11 2 - Rudolf Slivka 

6.A 36 15 21 3 - Oldřich Vrbka 

6.B 35 15 20 6 1 
Zdeňka                                                   
Mušková 

7.A 36 17 19 5 - Miroslava Nétková 

7.B 37 20 17 4 2 Ludmila Nováková 

8.A 28 14 14 3 3 Ladislav Böhm 

8.B 29 13 16 4 4 Josef Drozd 

9.A 33 16 17 - 33 Helena Drozdová 

9.B 34 13 21 - 34 Růžena Šimečková 

1. roč. 72 31 41 - -  

2.   “ 49 27 22 2 -  

3.   “ 50 25 25 6 -  

4.   “ 52 28 24 5 -  

5.   “ 61 39 22 5 -  

6.   “ 71 30 41 9 1  

7.   “ 73 37 36 9 2  

8.   “ 57 27 30 7 7  

9.   “ 67 29 38 - 67  

1.-5. pr. 284 150 134 10 -  

6.-9. 268 123 145 25 77  

1.-9. 552 273 279 43 77  
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Prospěch podle ročníků: 

Poč. Počet ž. Prospěl Neposl Nedostatečně 
Snížená 
známka z 
chování 

  

M
 

Vyzn.  Jaz. Č. 
Jaz. 
ruský 

Matem.  

1. 72 72 - - - - - - 

2. 49 46 - 3 2 - 3 - 

3. 50 50 - - - - - - 

4. 52 50 - 2 1 - 1 - 

5. 61 59 14 2 2 2 1 - 

6. 71 71 13 - - - - - 

7. 73 73 15 - - - - 2 

8. 57 56 15 1 - - - 1 

9. 67 67 20 - - - - - 

1.-5. 284 277 14 7 5 2 5 - 

6.-9. 268 267 13 1 - - - 3 

1.-9. 556 544 77 8 5 2 5 3 



 

Tabulka prospěchu dle předmětů: 

Předmět 1 2 3 4 5 % Neklas. % 

Jazyk český 109 164 131 142 5 0,91 1 2,56 

 “ ruský 54 110 146 68 2 0,36 1 2,59 

Vlastivěda  40 50 41 24 - - - 2,36 

Dějepis  60 59 68 79 1 0,37 - 2,63 

Zeměpis  35 72 73 20 - - - 2,39 

Obč. 
výchova 

65 39 20 - - - - 1,62 

Psaní  - - - - - - - - 

Matematika  119 162 119 94 5 0,91 1 2,48 

Fyzika  47 51 67 31 - - 1 2,41 

Chemie  32 28 43 21 - - - 2,42 

Biologie  79 67 90 31 - - 1 2,27 

Těl. 
výchova 

338 116 14 - - - 4 1,38 

Rýsování  31 28 8 - - - - 1,41 

Výtv. 
výchova 

176 296 78 1 - - 1 1,8 

Hudeb. 
výchova 

287 215 49 - - - 1 1,57 

Prakt. 
cvičení 

302 224 25 - - - 1 1,49 
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Nepovinné předměty jsou v těchto třídách: Sportovní hry: 6,7 a 8 – 3 skupiny, němčina: 7. a 8. – 2 

skupiny. 

 

Až to člověka mrzí, když dnes navštíví krásnou, moderní školní budovu a přitom si vzpomene na to, co 

sám zažil kdysi ve staré škole, ve staré lavici. Jak ty roky letí. Přitom mne upoutal v knize W. Cermana 

„Bohové, hroby a němci“ tento zajímavý postřeh, který si dovoluji zapsat do této kroniky a této 

pasáže: „Zabýváme-li se blíže dějinami lidstva, dospějeme k okamžiku, kdy nás ovane dech věčnosti, 

protože najdeme důkazy, že v pěti tisíciletích lidských dějin se jen máloco ztratilo, že často se dobré 

obrátilo ve špatné a správné v nesprávné, ale přitom obojí působilo dále, i když jsem si to jasně 

neuvědomoval. Je to okamžik náhlého a úděsného pocitu, že víme, co znamená býti člověkem; že 

pocházíme z lože nečítaných generací, jejichž myšlení a cítění nosíme v sobě jako nezcizitelné dědictví 

– aniž si zpravidla velikost tohoto dědictví (jež nosíme v sobě jako jediní živočichové) uvědomujeme a 

z dané nám hřivny správně těžíme.“ 
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Školní rok na Borové probíhal ve znamení závěru XIV. sjezdu KSČ. Výchova se uskutečňuje v duchu 

marx-leninismu, socialistickém vlastenectví a prolet. internacionalismu. Ředitel zdejší školy je i nadále 



 

s. Bohumil Složil, zasloužilý učitel, veřejný pracovník a nimrod. Školnici vykonává jeho manželka 

Marie Složilová. 

 

V červenci a srpnu byl postaven nový železný plot s podezdívkou. Vede kolem silnice. Skutečný náklad 

Kčs 3.480,je chvályhodné, že jen rodina řídícího učitele odpracovala na této akci 102 hodiny zdarma. 

Učebnice byly škole postoupeny zdarma z fondu ONV. Náklad na školní potřeby činil Kčs 800. Ředitel 

školy se zúčastnil agitační práce k volbám a odpracoval desítky hodin zdarma v akci Z. Jinak je činný 

v osadním výboru, který byl ihned ustanoven po volbách. V čele je Max Herudek. Vede stranickou 

skupinu u Mysl. sdružení a je činný v Pěveckém sdruž. slezských učitelů, kde absolvoval 30 zkoušek a 

7 veřej. vystoupení. SRPŠ pod předsednictvím Oldř. Herudka pracuje velmi dobře s vedením školy, 

avšak pomoc po stránce politické je velmi slabá. Také závod Juta v tomto roce škole nepomohl. 

 

87) 

Do borovské jednotřídky chodilo v tomto roce celkem 24 žáků 1. a 2. post. ročníku.  

Roč. chlapci dívky 

1. post. roč. 7 5 

2. post. roč. 4 8 

Celkem:     11 chlapců   13 dívek 

 

Z tohoto celkového počtu postoupilo do vyšší třídy 24 žáků; jeden žák propadl. Zaměstnaných matek 

žáků bylo celkem 15, to jest v % 62,5, což značně převyšuje průměr. Volby se po prvníkráte nekonaly 

ve škole, ale v nové budově pož. zbrojnice. 13. 3. byl ve spolupráci se školou oslavena MDŽ. Žáci se 

zúčastnili 1. Máj. oslav v Bolaticích a dne 25. 6. se zúčastnily MDD u ZDŠ v Bolaticích. Dne 4. července 

pořádali Den dětí a mládeže v Pož. zbrojnici. 

 

Mimořádné události na Borové: 

28. října se přehnala osadou vichřice, která nadzvedla a shodila pult. střechu domku Josefa Krále a 

vhodila ji do zahrady p. Pavla Fuse. Ve dnech 29. a 30.5 byl letecky poprášen les v okolí Borové proti 

škůdci pilatce smrkové. Ve volbách 26. a 27. 11. bylo zvoleno 5 poslanců do MNV a 1 do ONV. Průběh 

voleb důstojný! 
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Mateřská škola v Bolaticích je prakticky dlouhotrvajícím provizoriem. Dnešní budova, bývalé to Jesle, 

je nedostačující. Ve volebním plánu MNV se na výstavbu nové mateřské školy pamatuje, takže 

situace se bude řešit.  



 

Ředitelkou mateřské školy je s. Tkačíková z Kozmic. Má po ruce 4 další učitelky, které pečují o 44 dětí. 

Jelikož se jedná o celodenní zaopatření, je v kuchyni školy zaměstnávaná 1 kuchařka a 1 pomocnice. 

Práce mají nad hlavu a denní náklad na 1 dítě přijde v průměru na Kčs 4,05. O pořádek se stará 1 

školnice. Z toho výčtu personálu je zřejmé, že náklady na hlavu budou značné, protože malé prostory 

neumožňují větší kapacity. Mateřská škola je dobrodiním pro zaměstnanou matku, která ráno dítě 

odvede a večer si pro něj přijde, aniž by byla celý den trápena starostí s dítětem. Je také plně 

využívána, žel, že se nedostane na všechny. 

 

V místnostech bývalé mat. školy v zámku je nyní umístěna mlékárna a kanceláře Místního 

hospodářství. Je to i škoda, zabudování sociálního zařízení není využíváno. 
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Místní knihovna v Bolaticích je i nadále umístěna v budově zámku. Vedoucí knihovny je Růžena 

Řehořová. V knihovně navíc vypomáhají brig. síly. 

 

Celkem čítá knihovna 7.984 svazků. Během roku přibylo 1.648 knih a 144 bylo vyřazeno. Plánovací 

částka na nákup činí 2 Kčs na obyvatele. Za Bolatice a 10 položek tj. asi 33.000 Kčs ročně. V tomto 

roce vzrostl počet výpůjček o 4000 plánovaných 18.000 výpůjček překročeno. Pro porovnání uvádím, 

že v roce 1961 bylo vypůjčeno 5.748 knih, z toho 1.379 časopisů. Na 1 obyvatele se vypůjčilo 7,1 

svazků; 1 čtenář přečetl v průměru za rok 56,5 svazků. Do knihovny patří ještě tyto pobočky: Dolní 

Benešov, Kobeřice, Bohuslavice, Bělá, Chuchelná, Strahovice, Sudice, Rohov, Třebom a Zábřeh. Bylo 

tam vypůjčeno 23.000 svazků. Procento naučné literatury činí 12%, což je oproti celookresnímu 

průměru nízké. V tomto roce jsme dosáhli nejvyššího počtu čtenářů. Je jich 482, z toho 337 dětí. 

Tento počet se udržuje v průběhu let, kde činí asi 450. Na počet obyvatel to činí 14,1%, v roce 1961 to 

činilo 8,3% 
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Vedení knihovny provádí metodickou a instruktážní činnost v pobočných knihovnách, které byly 

navštíveny 20x, tj. v průměru na 1 knihovnu 2x. Na pobočky bylo zasláno 41 souboru knih o 943 

svazcích. 

 

V rámci osvětové činnosti provedli pracovníci knihovny k významným výročím besedy s mládeží 

v počtu 7 a 1 soutěž „Co víš o MNV?“ Tato nebyla ukončena z důvodu malého zájmu. Dále se 

uskutečnilo 11 exkurzí dětí do knihovny, kde bylo provedeno 12 výstavek knih k významným výročím. 



 

Příjem za výpůjčky činil 1.921 Kčs. MNV přispěl částkou Kčs 6.000,-. Celkový příjem činil 9.816,80 Kčs, 

výdej 7.383,40 Kčs. 

 

Těchto několik údajů svědčí o systematickou péči státu o osvětu a vzdělání lidí. Nepříznivý stav 

dospělých čtenářů leží jako úkol do budoucna. Je získat nebude lehké, protože starší generace nezná 

jiného odpočinku po své normální práci, než zase jen práci! Je však potěšující, že řada občanů má své 

vlastní knihovny, které běžně doplňují členstvím v různých literárních klubech. Mladší generace pak 

již zájem o čtení má. 
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Občané se přesto svým způsobem mění. Již sama skutečnost, že se ve vesnici odebírá tolik novin, je 

potěšující. To jenom evidujeme noviny z pošt. předplatného, ale nejsou podchyceny výtisky z trafiky a 

ty, které si občané přivážejí z místa svého pracoviště. Tak Rudé Právo odebírá 84 občanů, Novou 

Svobodu 227, Lidovou demokracii 4, Mladou Frontu 93, Práci 32, Novou mysl 6 a další desítky 

sportovních časopisů, týdeníků a podobně. Občané mají i čilý styk se světem. Z pošty odešlo 65.107 

hovorů a bylo podáno 722 telegramů. Občané využívají ve větší míře možnosti návštěv divadel 

v Ostravě a Opavě, protože značný rozvojový park jim to umožňuje. Nejvíce je ovšem pěstována ta 

domácí tzv.“papučová“ kultura přímo u televizorů, kde převážná část rodin tráví svůj volný čas. To se 

projevuje i ve zvýšených poznatcích dětí, které právě tímto způsobem seznamují bezprostředně 

s celou řadou jak technických, tak i zeměpisných a jiných poznatků. To je k prospěchu, nedostatkem 

je snad to, že mládež sleduje i program, který není pro ni určen. Úroveň poznání se značně zvýšila a 

to lidem ku prospěchu.  

 

92) 

Národní fronta v místě je vedena předsedou VOKSČ s. Emilem Tielem, poslancem ČNR. Národní 

fronta se schází dle potřeby, aby byla seznámena s úkoly a aby jednotlivé složky tyto pak v rámci své 

činnosti zajišťovaly. Vedoucí silou je místní organizace Kom. strany, v čele s předsedou  Emilem 

Tielem. Čítá 68 členů.  

TJ Sokol Bolatice, čítá 186 členů, předsedou T. Harazim. 

SSM Borová, předseda Emil Vitásek. 

SSM Juta Bolatice, předseda Jindřich Beneš. 

ZVROH Juta Bolatice, předseda Richard Hluchník. 

KSČ ZO Juta      “      ,         “      Ludvík Cingel. 

ČJPO Borová, předseda Stoček Evald. 

ČJPO Bolatice,       “      Řehánek Arnošt. 



 

ČČK Bolatice, předseda Josef Thiemel. 

Svaz invalidů,        “       Heřman Michalík. 

Místní výbor žen, předsedkyně Zd. Vrbková. 

Svaz zahrádkářů a ovocnářů – předsedou Jos. Štefek. 

Dohlížecí výbor Jednoty Bolatice – s. Oskar Siebert. 

Svazarmu – předseda Arnošt Kolarčík. 

SRPŠ Bolatice – Alfréd Duda; SRPŠ Borová Ad. Sněhota. 

Osvětová beseda Bolatice – vedoucí s. Lída Nováková. 

Kino – Šoltys Richard; Hudba – Šoltys Teodor. 

JZD Bolatice – vedoucí farmy – s. Josef Rataj. 

Česká strana lidová – předseda Frant. Bitomský. 

SSM Bolatice, předseda (neuvedeno) 
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TJ Sokol Bolatice patří mezi nejsilnější složky v místě; čítá přes 200 členů. Ve výboru jsou staří 

činovníci, jejichž hlavní pozornost je věnována podpoře kopané. Je to velmi drahý sport a Jednota je 

ve stálých finančních potížích. Hledá se pomoc, kde se dá, od okresu až po obec. Pod předsednictvím 

s. Harazima se plně nepodařila plánovaná koncepce, i když si musíme přiznat, že zájem mladých 

soustavně klesá. V Jednotě působí ještě šachový odbor, který však nepůsobí žádné finanční potíže. 

Jednota má placeného trenéra, je jim Max Řehoř a placeného hospodáře pí. Švanovou. I.a mužstvo 

hraje v I.a třídě a v podzimním kole si nijak nevedlo. Skončilo ze 14 oddílů na 11. místě s 10 body 

skorem16:24. 

 

II. mužstvo hraje v okresní soutěži mužů, skup. B z 12 klubů se umístilo na 7. místě, 11 bodů, 

skorem19:16. Doros hraje okresní přebor III. třídy; z 12 oddílů obsadilo 2. místo se 17 body a 

skorem26:12. Žáci hrají v okresním přeboru ve II. třídě a skončili na 4. místě z 9 oddílů; počet bodů 9, 

se: 25:7. Žáci nehráli zápas proti Žimrovicím. Celková činnost je velmi náročná a vyžádá si ročně asi 

60tisíc Kčs nákladů. Na hřišti se neprovedla žádna stavba. Tradiční sportovní slavnost se vydařila. 

Spolupráce s MNV a složkami je dobrá. 
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Svaz zahrádkářů a ovocnářů má v místě dobré jméno. Naše obec měla v minulosti několik zahrad. 

Nyní vidíme u každého domu slušnou ovocnou a sem tam i okrasnou zahradu. Dobrou propagací byla 

vyhodnocena soutěž komise školské o nejlepší zahradu. Ve výboru pracují pod vedení s. Jos. Štefka 

obětaví lidé, kteří jsou prodechnuti láskou k ovocnářství. Několik výstav v minulosti ukázalo, že v obci 



 

se pěstují vynikající odrůdy, které dělají čest svým pěstitelům. Velmi úspěšně se spolek zapojil do 

akce výstavby Koupaliště, kde jako složka NF se umístila na prvé místo s počtem 629 odpracovaných 

hodin. Při výsadbě okrasných stromků a keřů odpracovali členové dalších 57 hodin. Je jen škoda, že 

jejich dílo vandaly ničeno. KVP u MNV potrestala pachatele z Borové T. pokuta 300 Kčs, protože 

zlomil 3 stromky na Ratibořské ul. Ve škole odpracoval při průklestu 15 hodin. Během roku byly 

provedeny 4 odborné přednášky, byly uspořádány 2 exkurzní dvoudenní zájezdy, 1 společenský ples, 

1 tradiční přátelský večírek, 1 odpustová zábava a 1 výstava ovoce na Borové. Členstvo náhle opustil 

Frant. Burián, známý veřejný činitel a myslivec. 
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Myslivecké sdružení Bolatice má 24 členů. Předsedou je s. Ervin Heinz, slévač, hospodářem byl s. 

František Burián, penzista, který nečekaně zemřel. Jeho pohřeb byl důstojným rozloučením 

s dlouholetým myslivcem, který tomuto krásnému sportu věnoval kus svého života. Po jeho smrti je 

hospodářem s. Heřman Michalík, důchodce a příslušník čsl. zahraničního odboje. Z celkového počtu 

členů je 13 dělníků, 3 členové JZD, 6 úředníků a 2 členové jsou důchodci. Myslivci kromě svého 

krásného koníčka pomáhají v brigádách na veřejně prospěšných pracích. LMS je v NF nejmenší 

složkou, ale členové odpracovali nejvíce brigádnických hodin. Tak v akci Z „Koupaliště“ 280 hodin, JZD 

Opavice 520 hodin, v myslivosti přes 1000 hodin (To jsou zásypy, výsadba stromů a keřů ap.). V roce 

1971 bylo uloveno na 4 společ. lovech 110 bažantů a 220 zajíců. Kromě toho 7 ks srnčího, 17 kachen, 

15 králíků, 22 holubů. Ze škodné pak 3 toulaví psi, 49 koček, 3 vrány šedivky, 13 sojek, 15 lasic, 3 

tchoři, 1 káně rousná a 3 lišky. Myslivci se podíleli na přípravě voleb a s. Kolarčík je členem MNV. 

společné hony jsou v obci významnou událostí, na které se podílí mnoho občanů. Zvláště oblíbený je 

kulturní program po honu. 
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Základní organizace „České sdružení svazu invalidů“ sdružuje 41 členů. Z nich je 36 tělesně 

postižených, 3 členové jsou zdravotně postižení a 2 postiženi sluchově. Jedná se převážně o invalidy 

z druhé světové války a to je celostátní kuriozita, že se v tomto sdružení svorně setkávají občané naší 

obce, z nichž někdo bojoval na straně německých okupantů a druhý byl v československé armádě. To 

je úkol našeho lidu a myslím, že poučení z poslední války je postačující. Svaz pracuje ve směru 

sociálního zajištění svých členů, z nichž některým upravil důchody. U příležitosti MDŽ předal svým 

členkám kytičky a bonboniéru. Jedné postižené člence byl zvýšen příspěvek ONV, odbor sociální na 

zakoupení auta ve výši Kčs 15.000,-. Svaz kvituje s povděkem výstavbu areálu v Hrabyni, který bude 

značným přínosem postiženým. Pro členy svazu platí sleva daně z motorových vozidel od 30-50%. 

Členové sdružení se aktivně účastní veřejného života a byli nápomocni při volbách. Vyhlášený závazek 



 

na sběr šrotu splnili takto: železný šrot 6.996 kg, barevné kovy 26 kg, kožky 208 kg a textil 59 kg. 

V akci Z odpracovali členové 200 hodin. 

 

97) 

Svaz socialistické mládeže čítá v Bolaticích celkem 20 členů. Na velký počet mladých v místě je tento 

stav nedostatečný, ale nedobré zkušenosti z bývalého ČSM ukázaly, že i socialistický svaz mládeže má 

býti organizací výběrovou a má tvořit záruku strany ve směru na získávání mladých členů. Přírůstek 

nových členů se projevuje vstupem vycházejících žáků z 9. tříd, kteří mají zájem o členství v SSM. 

Klubovní místnost byla v budově zámku, ale v důsledku rozšíření závodu Juta se mladí přestěhovali do 

staré školy, kde si v jedné horní místnosti zřídili svou klubovnu. Tuto místnost si společnými silami 

upravili a dnes jim dobře slouží. Mladí lidé hledají cesty, jak by se co nejlépe poznali a jak by také 

svým dílem přispěli k velikým společným úkolům. U tanečních zábav, táborových ohňů s programem 

a písničkami, schůzek v klubovně, v četbě knih nacházejí mladí lidé i smysl svého života, který si chtějí 

v rámci naší socialistické skutečnosti alespoň trochu uspořádat po svém. Přejme jim toto. Mladí se 

zúčastnili společných zájezdů do divadla v Opavě a Ostravě a spolupracují s Pionýry. Několik svazáků 

se zúčastnilo setkání mládeže SmK na Pustevnách. 

 

98) 

Československý červený kříž je v místě nejsilnější složkou Národní fronty. Počet členů se ustálil kolem 

380. Členská základna je mladá a je potěšitelné že, tito všelidské myšlenky, pomáhat svým trpícím 

spoluobčanům, nacházejí takový široký ohlas. Předsedou je s. Richard Harazim, jednatelkou pí. 

Eleonora Šoltysová a pokladníkem s. Josef Thiemel. Členové složky mají široké zastoupení v národním 

výboře, kde pracují v různých komisích. Velmi dobrá je spolupráce s místními lékaři a členové 

provedli během roku řadu kontrol v provozních místnostech Jednoty a také uskutečnili kontrolu pitné 

vody u řady studní. V místě je ustanoveno 8 zdravotních hlídek, které poskytují první pomoc při 

úrazech. Organizace se schází pravidelně měsíčně k výborovým schůzkám, členská schůze se koná 1x 

ročně. Velká byla pomoc členů v přípravě voleb, kde velký jich počet fungoval v různých komisích. 

Členové se velmi agilně zúčastnili brigád v akci „Z“, hlavně na Koupališti. V tomto roce nebyla v místě 

žádná mimořádně velká nemocnost, jen při přechodném počasí v zimních měsících stouplo 

onemocňování chřipkou. 

 

99) 

Požární ochrana v Bolaticích má staré tradice. Z bývalého Feinieligen Fenerwehn vyrostl sbor, který 

přes nevyhovující podmínky v umístění, mívají bohatou činnost. Předsedou je s. Arnošt Řehánek a 

velitelem Erich Stuchlík, horník důchodce. Sbor o ocenění zásluh nejstaršího člena, pana Bedřicha 



 

Návrata, zvolil tohoto čestným předsedou. Pan Návrat má 81 let a v požárnictví pracuje 60 let! 

Požární ochrana čítá 136 členy, z toho 3 ženy. Klade se i důraz na výchovu dorostu, kde mají 2 

družstva žáků od 8-12 let v počtu 20. Členové pravidelně cvičí i účastní se veřejného života v obci 

v rámci složek NF. Jsou to požárnici, kteří u všech celonárodních akcí nastupují velmi početně  

v uniformách. Výbor je 15členný a schází se pravidelně měsíčně ke schůzím. Členské schůze se konají 

čtvrtletně. Požárnici se zúčastnili okrskové soutěže v Kobeřicích, kde skončili na 3. místě. V tomto 

roce nebyl v místě požár a Sbor nevyjel ani mimo obec. Výzbroj sestává z Tatry 805 a stříkačky PS 8 a 

DV 16. Ostatní výzbroje jsou hrazeny z rozpočtu MNV, asi 6.000 Kčs ročně. Požárnici se sešli na 

požárním plese a zúčastnili se brigád v akci „Z“ na Koupališti. 

 

100) 

Požárníci na Borové jsou jednou z nejaktivnějších složek v místě. Ty tam jsou doby, kdy se z požárníků 

tropili blázny. Výstavbou požární zbrojnice včetně kulturních místností tato složka nesmírně získala. 

Pod vedením předsedy s. Evalda Štočka a velitele Arnošta Juráška se výbor schází pravidelně na 

schůze a čtvrtletně se scházejí na schůze členské. Požární ochrana Borové čítá 123 členů, z toho 8 

žen. Je chvályhodné, jakou pozornost věnují výchově dorostu. Mají dvě žák. družstva a to 10 chlapců 

dvanáctiletých a 13 chlapců patnáctiletých. Je radost se podívat jak se činí. V tomto roce nebyl sbor u 

žádného požáru ani v místě, ani mimo. PO vlastní 1 valník Tatra 805 a hasicí agregát PS8 včetně 

ostatní výzbroje, která je rozpočtována z rozpočtu MNV. Aktivní požárnici se zúčastnili brigád v akci 

„Z“ při výstavbě vodojemu, kanalizace a vody, kde každý odpracoval zpravidla 20 hodin. Čestný 

předseda je s. Adolf Michalík, který v tomto roce slaví své sedmdesátiny a má veliké zásluhy o rozvoj 

PO. Požárnici pořádali 2 karnevaly a jednu letní slavnost, která se jim velmi dobře po všech stránkách 

vydařila.  

 

101) 

Stručně ještě k práci ostatních složek NF. Měl bych se zmínit o ustanovení skupiny SSM na závodě 

Juta, jejímž předsedou byl s. Beneš. Tato složka se nijak zvláště neprojevila. 

 

Dobře pracoval v místě výbor žen, jehož předsedkyni byla s. Zdeňa Vrbková. Ženy velmi iniciativně 

pořádaly různé kurzy v šití, vaření a jejich účast na veřejném životě byla znatelná. Byly více méně 

dobrým barometrem situace v našich obchodech a slouží jim ke cti, že z jejich popudu se mohly 

uskutečnit různé nápravné akce. Dobrá byla jejich účast ve Sboru pro občanské záležitosti. 

 

Považuji přece za nutné se zmínit o místní organizaci Čsl. lidové strany, která čítá pár desítek členů a 

která má přes svého předsedu p. Františka Bytomského zastoupení v MNV. Její význam však 



 

nepřesahuje rámec místní složky, i když v roce 1968 a později sehráli někteří její členové roli místních 

spasitelů od komunistického nebezpečí. Dnes ovšem zase zalezli a nejsou k nalezení.  

 

Jen několik slov ke Svazarmu, který prakticky nevyvíjel kromě střeleckých závodů a přípravy branců 

žádnou činnost nutnou k zaznamenání. 

 

102) 

Včelaři mají v obci svou tradici. Jejich spolek sdružuje přátele a chovatele včel z obcí Bolatice, Dol. 

Benešov, Bělá, Chuchelná, Bohuslavice. Spolek má celkem 56 členů a předsedou je s. Adolf Vitásek, 

řidič u Pozemních staveb Ostrava a jinak i velmi dobrý včelař. Spolek se stará celkem o 356 včelstev a 

podle povídání včelařů byl letos mimořádně dobrý rok. Včelaři odevzdali na státní nákup 2.866 kg 

prvotřídního medu. 

 

Co však je velmi zajímavé je skutečnost, že jeden člen spolku odevzdal pro své stáři vedenou kroniku 

spolku, pečlivě ještě udržovanou po dobu okupace, z níž se dovídáme, že spolek byl založen v neděli 

dne 27. května 1906 a to v hospodě na Výhodě. Pro zajímavost Vás seznámím i s členy prvního 

výboru:  

Předseda: Josef Ritzka, rektor Zábřeh 

Členové: Emil Pačka, Zábřeh 

     “     Otto Bezuch, D. Benešov 

     Otto Benik,               “ 

      Alois Zavadský,       “ 

        G. Kostnizka          “ 

 

Pečlivě udržovaná kronika ukazuje, jakou pozornost věnovali včelaři právě školení. 

 

103) 

Obchodní síť v místě nedoznala žádné změny. Stále se sice hovoří, že bude nový obchod brzy 

postaven, lidé vzdali v Jednotě podílů, ale skutek utek. V zásobování se hodně změnilo k lepšímu a lze 

si jen přát, aby tomu tak bylo i nadále. Jak vypadal obchodní obrat? 

Prodejna: druh: plán v tis. Kčs skut: 

122 Sekáček potraviny 2,624 2,838 

151 Jurečková “ 1.588 1.499 

152 Musiolová “ 3.763 4.009 

242 Kurka Bedř. výsek 1.301 1.395 

243 Kurka Alois “ 1.568 1.639 



 

318 Bortlíková mlékárna 1.014 955 

365 Valentová textil 2.072 2.107 

395 Kocurová oděvy 742 706 

406 Hrubá Marie obuv 1.039 905 

459 Kolková papír 328 310 

490 Blokeš  stavebniny 2.900 2.697 

697 Pohostinství  Ratibořská 315 304 

698 Vltavská pohost. 694 677 

100 Glincová Borová 2.021 2.088 

700 Řehánek pohost. 649 677 

Prodejny obec celkem: 22.350 22.546 

 
K tomu je třeba ještě připočíst tržby z obecní hospody u pí. Dudové, kde se docílila tržba přes 1 milion 
Kčs! 
 

104) 

Juta, nár. podnik, Dvůr Králové, závod 10 Bolatice pod vedením občana Bolatic s. Emile Tieleho, 

poslance České národní rady splnil plánované úkoly. Stav pracovníků za rok 1971 byl 252, tj. o 10 

vyšší než v roce 1970. Hrubý obrat 76,677 mil. Kčs je v indexu 71/70 110,98%. Zvýšená výroba byla 

dosažena produktivitou práce a lepším využitím pracovní doby. Pro růst určitého sortimentu nám 

toho řekne více následující tabulka: 

sortiment: 1966 1971 

šnůry 438.736 372.637 

lana 699.018 826.814 

prov. zboží 665.642 1,049.294 

pytle 57.325 1,693.246 

řemeny 159.077 368.887 

lněné zboží 155.004 19.319 

techn. konfekce 5,013.963 864.833 

 

Určitá změna sortimentu byla vyvolána poptávkou a potřebou jeho krytí. Na plnění úkolů se 

v podstatě podílí i nové stroje SIMA a STROJTEXT a několik sobotních směn během roku 

uskutečněných. V závodě se mnohé zlepšilo. Lidé celkem velmi kladně hodnotí opatření vedení na 

úseku sociálním. 

 

105) 

Pro zlepšení vnitrozávodní dopravy bylo zakoupeno 20 vozíků, které podstatně zlepší přísun mezi 

provozy. Byl dále zpracován návrh dalšího rozvoje závodu, který bude vodítkem pro nejbližší roky. 

Zaměstnanci v průběhu roku uzavřeli 220 social. závazků. Dne 30. 4. byla ukončena BSP v zásobování, 

pod vedením s. Norberta Slivky. V rámci aktivity pracujících k XIV. sjezdu KSČ bylo podáno 54 

racionalizačních návrhů na zlepšení situace ve výrobě. Vedoucí závodu upevňuje narušenou pracovní 



 

morálku, neboť v průběhu roku byl 1 pracovník pro porušení prac. kázně propuštěn. V závodě bylo 

podáno 12 ZN a bylo vyplaceno 5.880 Kčs odměn. V celonárodní přípravě CO bylo provedeno požární 

a CO cvičení. Bylo zlepšeno osvětlení závodu a byly vybíleny provozní haly. Na vybavení závodní 

jídelny bylo zakoupeno 125 židlí a 25 stolů. Pracující se zúčastnili 2 spol. zájezdů a 6 dětí zaměstnanců 

bylo umístěno v pionýrském táboře. 9 zaměstnancům závodu bylo poskytnuto 50.000 Kčs 

nenávratných a 20.000 Kčs vratných půjček pro bytovou výstavbu. U příležitosti MDŽ byly tyto 

pohoštěny a odměněny. 

 

106) 

Pro děti zaměstnanců byla provedena vánoční nadílka. V rekreačním středisku Horní Bečva se 

rekreovalo 35 pracovníků a rod. příslušníků. Velká pozornost se věnuje fotodokumentaci a propagaci 

závodu v souvislosti s volbami. Během roku se uskutečnily 2 veřejné schůze. Na závodě byla 

ukončena závodní skupina ČsČK, která čítá 21 členů. Různá pracoviště byla vybavena ochrannými 

pomůckami a bezpeč. práce se věnuje značná pozornost. byli vybaveni i strážní novými uniformami. 

Úkoly kolektivní smlouvy byly splněny. Je však třeba po pravdě říci, že provozy jsou zastaralé a že 

bude třeba vyvinout ještě nemalé úsilí k tomu, aby se situace zlepšila. Juta podporuje složky NF 

v obci. Byly dány finanční prostředky oběma požárním sborům, SSM, TJ Sokol, místní škola a pomoc 

závodu při organizování veřejně prospěšných akcí je citelná. Závod vyrábí a expeduje své výrobky 

nejen uvnitř republiky ale i za hranice. Kvalita výrobků je vcelku uspokojivá. Vykázaná směnnost 1,57 

je oproti roku 1966 –1,76 nižší. 

 

107) 

Během roku došlo v závodě k 14 pracovním úrazům s absencí 578 kalendářních dnů. Největší absenci 

zavinila havárie osobního vozu, řízená Janem Fojtíkem – 228 dnů. 

 

Složení pracovníků závodu: 

Dělníci celkem 219, z toho jedinci 165 

dělníci režijní 54 

techničtí pracovníci 16, admin. prac. 12 

Závodní stráž a ostatní 5. Celkem 252. 

Průměrná absence činila 6,80%. 

Celkem bylo vyplaceno 4,875.271 Kčs mezd. 

 

Závod se tak stává důležitým faktorem životní úrovně hlavně ženských pracovníků. Na čistém zisku 

odvedl závod 9,600 mil. Kčs. Závod během roku vyrobil 826 tun lan, 372 tun šňůr, 1.049 tun 



 

provaznického zboží, 316 km řemenů, 19.000 ks lněného kusového zboží, 17.000 ks technické 

konfekce, 33.750 ks autolan a technické konfekce za 864.838 Kčs. Závod Juta je malým závodem, ale 

je bezesporu dobrodiním pro zdejší ženy, především mladé dívky. Dělníci celkem kladně hodnotí 

snahu vedení závodu, kde s. Tiele z titulu poslance České národní rady má veliké možnosti, které 

uplatňuje ve prospěch závodu a obce. 

 

108) 

Bolatický kostel, loni pěkně opravený, trůni nad vesnicí, jejíž je neodmyslitelnou dominantou. 

Jenomže se ve vesnici, i v myšlení jejich občanů, hlavně mládeže, změnilo mnoho. Ne vždy si to všude 

uvědomují. Ale tak už to bývá, že ne každému to včas dojde. Vesnický farář p. Lanča je člověk jistě na 

výši a své zájmy chce chránit co nejlépe. Jenom, že je pořád méně těch, kteří jsou ochotni ho všem a 

všude poslouchat. Přesto vliv faráře v obci je ještě značný, což se projevuje hlavně u starší generace. 

Nepamatuji si v posledních letech žáden pohřeb bez kněze, až příliš silný je ještě vliv manželek a 

okolí: S velikou pompou se oslavuje první příjímání dětí, které je vizitkou blahobytu rodiny. Obdobně 

je to u svateb. A kostel je také stále plnější, pěknější a výstavnější. Hodně se změnilo v liturgii, která 

se koná v mateřštině. V závěru nechci zlehčovat náboženské cítění našeho lidu, ale dovoluji si doslova 

citovat výrok spisovatele A. Scholtise: „…Es ist doch ganz klar, das ich diese christliche Kuchurarbeit 

mit Hochachtung würdige,die Boltizen aber solten cudlich auftüren den Arsch ihres Dorfplaners mit 

dem Gesicht des chybi slovo Gotes zu verwecht“. 

 

109) 

JZD ekonomický celek Bolatice se sídlem v Dolním Benešově se konečně počátkem srpna přestěhoval 

do Bolatic a to přes značný odpor funkcionářů z Dol. Benešova, kteří viděli správně ve ztrátě družstva 

i velikou ekonomickou prestižní otázku. Družstvo se usídlilo v areálu Kravínu, kde byly kromě jiného 

vybudovány garáže a v nadstavbě pak i potřebný kancelářský prostor. Kromě dobrého sociálního 

zařízení získalo JZD dobré kanceláře a pěknou, prostrannou zasedačku.  

 

Přestěhování JZD do místa pohnalo i otázky dokončení socializace vesnice a předseda Ing. Hluchník 

velmi iniciativně pomáhal celý rok přesvědčovat ještě soukromě hospodařící rolníky ke vstupu do 

družstva. Úspěch se nakonec i dostavil, protože přes 130 ha půdy byl úspěch! 

 

Směrnice páté pětiletky stanovily pro zemědělství náročné úkoly. Výroba tržní produkce ve srovnání 

zem. produkce roku 1970 se zvýšila o 18-19% a výroba má vzrůst o 14%! V zemědělství jsou ještě 

nevyužité rezervy v půdě, biologických vlastností plodin i hospodářských zvířat v organizaci ap. 

Sleduje se koncentrace výroby a vyrovnání na úroveň průmyslu.  



 

110) 

V našem JZD dle mého názoru již úrovně průmyslu dosáhli, ba pracovníci přidružené výroby mají 

výdělky vysoko přesahující úrovně mezd v průmyslu. 

 

V okrese jsou t. č. rozpracovány základní směry specializace a koncentrace výroby, které navazují na 

dlouhodobé koncepce, tj. vybudování tří agrochemických center, které sdružují podniky v oblasti 

Opavy, Hlučína a Vítkova. Velikost centra Opava bude 32.353 ha zem. půdy a budou sdružovat služby 

STS a ostatní s tím, že další investiční výstavba bude směřována do těchto. V rámci těchto oblastí 

vzniknou kooperační výrobní střediska, v opavském centru jich bude 5.  Tím se zlepší využití těžkých 

mech. prostředků, velkokapacitních staveb, sušáren, bramboráren a skladu hnojiv. V rostlinné výrobě 

půjde o rozšíření osevu zrnin, řepky, výroby zeleniny a pěstování brambor. Obdobně to bude i u 

živočišné výroby a to u masa vejce, odchovu telat, mladého dobytka, koncentrace dojnic. V tomto 

smyslu jsou zpracovány plány i v JZD Opavice, které budou postupně realizovány. 

 

111) 

V rámci skotu se počítá s 800 ks dojnic, 300 ks žíru býků a odchov jalovic pro výměnu stáda. Každé 

odvětví živočišné výroby bude v jednom středisku. V rostlinné výrobě se budou pěstovat zrniny, 

kukuřice na siláž, pícniny, cukrovka a brambory. JZD Opavice je dále členem družstva Masospol pro 

výrobu vepřového masa s podílem 2.000 q masa. Cílem tohoto opatření je zvýšit výrobu dle směrnic 

XIV. sjezdu KSČ. To má za následek i investiční výstavbu. Koncem roku byla v Zábřehu zahájena 

výstavba posklizňové linky na obiloviny o kapacitě 130 vagónu. V minulých letech byly značné 

problémy s uskladněním zrnin, které se muselo skladovat nouzově, kde se dalo. Po dostavbě této 

linky odpadnou tyto problémy a družstevníci se mohou věnovat jiným pracím. V plánu je dále 

postavit v Bolaticích moderní kravín pro ca. 500 ks dojnic, čímž bude v místě soustředěno na 800 

dojnic. Koncepce počítá i s rozšířením silážních prostorů o 9000 m3.  S touto investicí se počítá v roce 

1974-1975, protože je náročná na přípravu. 

 

112) 

Osevní plochy u JZD vyhlížely takto: 

zrniny  plán 731 ha  skut. 719 

jarní směsky    “      33   “    “     28 

jetel    “    180   “    “    174 

 

Nepodařilo se zasít obilniny na 12 ha, protože půda u Opavice byla zamokřená. Na úseku Bolatice se 

nepodařilo zasít cukrovku přes mořeposicím strojem, čímž došlo k jejímu zaplevelení. Horší to bylo se 



 

zabezpečováním sena. Na tradiční způsob sklizně sena není dostatek pracovních sil, je proto třeba 

využívat strojů.  

 

Žně probíhaly za ideálního počasí, teprve ke konci semotam sprchlo. Hektarové výnosy byly velmi 

pěkné. 

Plodina: plán: (q) skutečnost: Bolatice 

Pšenice oziná 31,7 40,0 40,0 

Pšenice jarní 28,0 24,0 - 

Ječmen jarní  33,0 35,4 36,1 

Oves 20,0 27,7 30,1 

Řepka 20,0 20,7 22,4 

Cukrovka 341 342 346 

Brambory 180 240 242 

Krmná řepa 700 670 860 

Louky seno 40 32 33 

Výroba zel. 128.000 119.000  

Výroba siláže 71.000   

Výroba sena 9.000   

 

113) 

Středisko Bolatice je vždy na předním místě. Je zde starý vedoucí Josef Rataj a je zde dostatek starých 

kádrů. Pracovníci JZD si dobře vydělávají, je dostatek pracovních sil a hlásí se hodně mladých hlavně 

do přidružené výroby. 

   Plán:    Skutečnost: 

 na 1ha 

Hrubá zem. produkce: 8.735 Kčs   9.964 Kčs! 

Značně se zlepšilo zásobování náhradními díly pro svou vlastní opravu strojů. 

Plnění produkce v živočišné výrobě: 

produkt: plán: skuteč. % 

mléko 1,275.000 l 1,442.941 l 113,17 

hovězí maso 207.826 kg 210.140 kg 101,11 

vepřové maso 228.604 kg 254.009 kg 111,11 

narození selat 3.800 ks 4.790 ks 126,05 

 
Špičkový výkon 3.022 l na dojnici je dosahován v Dol. Benešově. V tomto směru došlo i k výrobním 

poradám v Bolaticích, aby byla zavedena individuální odměna za nadojené mléko. U výroby selat byl 

dosažen Ø 22,5 selete na 1 prasnici. 

 

Finanční plán ukládal družstvu vyprodukovat zisk ve výši 2,748.000 Kčs, skutečnost byla 3,496.000 

Kčs, což je zvýšení o 748 tis. Kčs. 



 

114) 

Jaké byly jednotlivé fondy? 

Dotace fondů: Plán: tis. Kčs skutečnost: 

fond výstavby 859 1.100 

  “    obratový  120 200 

  “    kult. a soc. p. 167 149 

  “   pracujících 500 800 

  “   rezervních - 318 

 

Na splátky úvěrů bylo použito 370 tis. Kčs a příspěvek Masospol ve výši 249 tis. Kčs.  Za meliorace se 

zaplatilo 100 tis. Kčs za výstavbu posklizňové linky 220 tis. Kčs.  Členům bylo také proplaceno vnesený 

majetek ve výší Kčs 200 tisíc. Rok 1971 je tedy možno hodnotit jako nárůst zem. produkce a stagnaci 

přidružené výroby. 

      v mil. Kčs 

Plnění produkce: Plán: Skuteč.: rozdíl: 

rostlinná výroba 8.734 9.965 + 1.231 

mléko 3.759 4.039 + 280 

výroba masa 5.881 6.073 + 192 

Vedlejší činnost 6.077 5.991 - 156 

Produkce celkem 25.471 27.176 +1.705 

Tržby za rostl. výrobu 4.773 5.913 +1.140 

   “      za živ. výrobu 2.873 3.257 + 384 

   “      za zvířata 5.523 6.696 + 1.173 

Tržby za vedl. činnost - 5.921 mil. Kčs  

 

115) 

Dobrých hospodářských výsledků bylo dosaženo hlavně proto, že členové pracovali mimořádně 

dobře a to jak u výroby mléka, výrobě selat, ale i výroby obilí. 

 

Dobrá spolupráce byla v místě s Mysliveckým sdružením, kde členové družstva ve špičkách pomohli. 

JZD přispívá do rozpočtu MNV na tzv. sdružené akce. Z členů JZD pracuje s. Herudková jako 

poslankyně ONV, s. Jirsák jako poslanec MNV a s. Ing. Hluchník jako aktivista ONV. Dobrá byla 

spolupráce s MSA Dol. Benešov a Juta Bolatice. Pomohli i ředitelé škol při sklizni brambor. Ještě 

nedošlo k odměňování. Třeba u výroby mléka je stanovena odměna individuálně. Obdobně je to 

v rostlinné výrobě; na podporu tohoto úsilí je zpracován plán TOO, neboť představenstvo na výroční 

schůzi prohlásilo, že lajdáckou práci trpět nebude. Systém odměňování zainteresuje nejenom řadové 

pracovníky, ale i vedoucí pracovníky.  Na VIII. celostátním sjezdu družstevníků se v JZD dobře 

připravují. Probíhá diskuse, kteří se chtějí vyjádřit k velikým úkolům budoucích let. V JZD se rozvíjí 

socialistická soutěž a to k úkolům státního plánu a výpomoci při výstavbě obcí v akci Z. 



 

116) 

Užitkovost výroby pro srovnání uvádím podle jednotlivých středisek a podle jednotlivých. Je to 

zajímavý úkaz rozvoje intenzity zemědělské výroby. 

Plodina: 1966 1969 1971 

Užitkovost kus/den 5,43 6,10 7,53 

Počet nar. selat 8,50 8,79 9,50 

Stav hov. Dobytka 1.250 1.309 1.366 

Z toho krávy 516 500 519 

Stav vepř. dobytka 1.284 1.501 1.981 

Z toho prasnice 143 180 228 

Dodávka obilí 6.616 4.705 7.600 

hovězí  1.487 1.559 1.995 

vepřové 1.661 1.309 1.717 

 vajíčka 642 - - 

mléko 995 1.163 1.357 

pšenice ozimá 25,50 23,20 40 

ječmen 27,30 30,0 35,40 

oves 18,30 19,50 27,70 

brambory pozdní 141 157 240,80 

cukrovka 221 303 341,90 

 
JZD má k 31. 12. toho roku 455 členů. 

Na mzdách a odměnách bylo vyplaceno 7,549 mil. Kčs, což je podle plánu zhruba o 1,200 mil. Kčs 

více. Oproti roku 1970 o 1,5 mil. Kčs více. Ø mzda 1.600 Kčs/čl. 

 

117) 

Družstvo odvádí 583 tis. poj. daně,  615 tis. důchodové daně, 100 tisíc obratové daně. 

Plnění produkce dle středisek: 

Název: D. Ben. Bolatice Bohusl. Zábřeh 

Skot celkem: 322 394 348 302 

Z toho krávy: 153 251 125 - 

Vepři celkem: 534 364 550 533 

Z toho prasnice: 54 78 43 46 

Narozeno selat: 954 1.797 1.120 919 

      “         telat: 141 225 167 - 

Odstav selat: 949 1.898 1.019 901 

Výroba mléka: 456 tis. 663 tis. 322 tis. 348 

     “     hov. masa 47.067 40.600 44.444 78.029 

     “    vepř. masa 74.150 38.068 67.944 73.997 

Dodávka mléka: 431 tis. 631 tis. 294 tis. 348 

      “ hověz. masa 19.205 23.958 18.231 135.463 

      “ vepř. masa 59.035 5.837 54.289 52.535 

      “ tel. masa 3.053 3.408 2.635 - 

Mater. náklady celkem 2.109 2.078 1.969 1.636 

Mzdy a odměny: 1.501 1.205 1.069 707 



 

Produkce RV: 2.705 2.508 3.213 1.537 

       “        ŽV: 1.223 1.762 913 122 

Produkce celkem: 5.167 5.769 5.904 3.626 

Spotřeba krmiv, steliv: 844 869 904 562 

Výkony celkem: 4.583 4.641 4.976 3.528 

 
118) 

JZD ekonomický celek pod vedením místního občana Ing. Hluchníka patří k nejlepším družstvům 

okresu. Stabilizované kádry, hlavně jejich hmotná zainteresovanost, tvoří i do budoucna záruky, že 

zem. výroba se bude rozvíjet. Ty tam jsou doby, kdy družstevníci se spoléhali na pomoc vesnice, 

závodu nebo státu. Mechanizace odstranila dřinu a žně jsou dnes prakticky záležitostí strojů. Hladové 

doplatky minulých let patří nenávratně minulostí a členové JZD patří dnes v místě mezi nejlépe 

situované občany. Vlastní výstavní rodinné domky, auta a jistě nikdo z nich by se už nevrátil zpět ke 

staré, soukromé výrobě. Družstvo přispívá mladým členům při sňatku a poskytuje i nenávratné, 

stabilizační půjčky na výstavbu rodinných domků svým členům. Družstvo i jeho členové si získali 

v místě autoritu, a pokud ještě někteří zemědělci hospodaří soukromě, vyplívá to více z furiantství a 

je otázkou blízké budoucnosti, kdy toho nechají. Družstvo i jinak pomáhá vesnici a to jak v akci Z, tak i 

v dopravě a místním občanům. V závěru uvádím, že v okresním měřítku při dodávce mléka se JZD 

umístilo na 7. místě s dodávkou na 1 dojnici 2.469 l. Potvrdilo se plně, že linie strany v zemědělství je 

správná družstevníkům i společnosti prospěšná. 

 

119) 

V obci nemáme jenom anděly.  O tom svědčí několik údajů z VB. Tak v tomto roce bylo v obci 32 

dopravních nehod a na pokutách a za ostatní bylo vybráno 7.400 Kčs. Dále bylo spácháno na území 

obce 18 trestných činů, 14 přečinů a 42 přestupků.  

 

Dne 5. 2. kolem 2100 hod. byl nalezen Josef Teuer, důchodce a strážný Juty mrtev v příkopě. Příčina 

srdeční infarkt. 

 

Dne 12. 6. došlo ke vloupání do prodejny Jednoty-Sekáček; škoda 6.000 Kčs. Jako pachatel byl 

dopaden v okresu N. Jičín Frant. Jurtík.  

 

Jistý občan ze Strahovic, srazil dne 12. 7. v podnapilém stavu při řízení motocyklu paní Michalíkovou 

z Borové, způsobil ji zranění a z místa ujel. Trest 12 měsíců. 



 

Dne 15. 7. došlo na Ratibořské ulici ke srážce nákladních vozů, kterou zavinil řidič Šenk. Škoda Kčs 

40.000.  

 

Dne 2. 12. došlo v bytě E. Kašného k tragické nehodě. Syn Pavel si zatopil a zanesené roury byly 

příčinou jeho smrti, otrávil se kysličníkem uhelnatým, který v noci z kamen unikal.  

 

Obec patří i nadále pod okrsek VB Dol. Benešově, kde je velitelem Kpt. Lička. 

 

120) 

Závěr kronikáře. 

Je údělem kronikáře, aby sledoval a hodnověrně zachycoval rušný a bohatý život našich dnů. Z 

bezprostředního odstupu jednoho nebo dvou roků, nevystupují tak do popředí různé závislosti a jevy, 

jejichž hodnocení, po případě i jejich rozbor byl by dnes ještě předčasný. Jedno však je dnes zcela 

jasné: Změnil se život našich občanů, kteří našli práci i spokojenost doma mezi svými. Kdyby se již 

nebylo nic neuskutečnilo, pak sociální jistoty našeho lidu a jeho bohatý život stonásobně vyvážily 

neradostnou minulost. Vesnice se podobá městu, vyhodnocení sčítání lidu napovídá, že je zde 

úroveň, kterou nám mnozí závidí. Je tu ale pracovitý a spořivý lid. Mnohé se změnilo v myšlení lidí. 

Vidíme to v práci JZD, ale i v dobrovolném zbavování se půdy. Obchody jsou plné, lidé jsou dobře 

živení, děti zdravé a růžolící. O autech ani nemluvě, i když mnozí v něm vidí Boha. Hospody jsou plné, 

svědčí to o tom, že lidé mají peníze. Tato politika uskutečňována stranou od Února 1948, přinesla své 

výsledky. Ty už dnes nikdo neoddiskutuje. Kladně hodnotím hrdost mladých lidí, kteří se nebojí říci 

své i starší generaci. Je hodně kladů v našem životě, i když si nezastíráme i řadu problémů. 

 

121) 

Záznam kronikáře. 

S odstupem 5ti let hodnotím záznamy v kronice za rok 1968 a poznávám, že některé názory na 

události tohoto roku byly poplatné své době a neodpovídají dnes historické pravdě. Po důkladné 

analýze provedení ÚKSČ v „Poučení z krizového vývoje ve straně a společnosti po XIII. sjezdu KSČ“ 

z 11. 12. 70, dostávají dnes události i osoby v nich svou pravou podobu. 

 

Správně jsem uvedl v závěru tohoto roku, že je těžko svěřit své dojmy a poznatky těmto listům, 

protože život mnohé poopraví a že příští léta nám toho napoví více. Záznamy za rok 1968, provedené 

v lednu 1969 byly bezprostředně v některých, byť i v omezených pasážích, ovlivněny dobou a 

horečkou, ve které společnost  působením sdělovacích prostředků žila. 



 

V „Poučení…..“ byly odhaleny cíle vnitřní reakce a oportuvních a revizionystických sil ve straně, které 

směřovaly k rozbití social. republiky a jejího spojenectví se social. zeměmi, hlavně se Soc. svazem. Na 

základě toho dostává vstup 5 soc. zemí svůj pravý charakter a je dnes právem hodnocen jako 

internacionální pomoc našemu lidu.  Pokud se týká socialismu, pak tento neztratil nikdy svou lidskou 

tvář a že byl, je a bude jedinou a vědecky zdůvodněnou cestou k osvobození lidstva od vykořisťování. 

Jinak byly záznamy v malém rozsahu poplatné nacionalistickým náladám. 

 

122) 

Ukázalo se, že proletářský internacionalismus není v rozporu s vlastenectvím a hrdostí na národní 

tradice a historii, naopak vyvolává v lidech potřebu tuto svobodu a hrdost dopřát i jiným. 

 

Dozněly všechny tyto vášně a pod novým stranickým vedením a z úspěšné konsolidace našeho života 

se občané přesvědčili, že naše cesta je správná a že neměli a nemají pravdu ti, kteří po prohraném 

střetnutí opustili svou vlast, aby ji dnes, zítra prostřednictvím sdělovacích prostředků apod. špinili.  

V závěru připomínám, že svůj názor jsem komentoval i v dalších letech zápisu kroniky. Přesto považuji 

za nutné, tento záznam provésti. 



 

 

123) 

1972 – 1974 
125) 

Dne 4. října 1973 zemřel po krátké a těžké nemoci dosavadní kronikář soudruh Leo Engliš. Tak náhlý 

jeho skon nikdo neočekával a nedovedl pochopit. Zákony přírody jsou však mocné a někdy kruté. Celá 

obec, spoluzaměstnanci s MSA v Dol. Benešově v čele s jeho vedením, se rozloučili se zesnulým 

v nebývalém počtu 2700 občanů. Byla oceněna jeho záslužná práce politická i veřejně prospěšná, 

kterou vykonal pro naši obec i pro MSA. Soudruh Leo Engliš pracoval od mládí v národním výboru a 

ve složkách Národní fronty. Po dlouhá léta zastával funkci kronikáře obce. Za jeho dobré vlastnosti, 

přístup a pomoc lidem mu patří dík. 

Čest jeho památce! 

 

126) 

V roce 1976 převzal psaní kroniky soudruh Ludvík Krejčiřík, učitel, bytem v Bolaticích. Narodil jsem se 

9. února 1932 v Újezdu u Brna. Po vystudování pedagogického gymnázia v Brně jsem působil hned na 

Hlučínsku. První působiště byla obec Chuchelná a od roku 1952 do roku 1970  Bolatice. V současné 

době učím na ZDŠ v Dolním Benešově. V Bolaticích jsem se usídlil natrvalo, neboť jsme si zde 

s manželkou postavili rodinný dům. Z toho je také patrno, že jsem si Hlučínsko i jeho lid oblíbil. Spatřil 

jsem zde úžasný vývoj v rozkvětu i myšlení lidí, obrovskou svépomoc při budování vesnice, výstavbu 

socialistických budov, JZD, kanalizace, cest a silnic, výstavbu a přestavbu dnes již několika stovek 

rodinných domků. Životní úroveň našich občanů neustále roste dík politice Komunistické strany 

Československa.  

 

127) 

Ve všech odvětvích národního hospodářství se plán plní, lidé mají pěkné výdělky, trh je zbožím 

dostatečně zásoben. Domácnosti se čím dál tím více vybavují osobní automobily, automatickými 

pračkami. V žádné domácnosti nechybí televizor. 

 

Růst tržeb v prodejnách neustále roste. Tak například v roce 1945 tržba činila 25 miliónů 207 tisíc Kčs. 

Naše vesnice se také rozrůstá svou výstavbou. Proto také počet obyvatel má vzestupnou tendenci. 

V roce 1970 bylo 3392 obyvatel a v roce 1975 3706 obyvatel. Průměrný přírůstek obyvatel naší obce 

činí 55 osob. 



 

V roce 1974 bylo uzavřeno  33 sňatků. 

V roce 1975   30 sňatků. 

V roce 1974 zemřelo  35 občanů. 

V roce 1975 zemřelo  38 občanů. 

V roce 1974 se narodilo  83 dětí. 

a v roce 1975   90 dětí. 

 

128) 

Rok 1972 se zapsal do historie světových dějin událostí, kterou celý svět přijal s nesmírnou radostí a 

oddechnutím. Spojené státy americké pod tlakem mírumilovných lidí na celém světě musely 

přistoupit k podepsání dohody o ukončení války ve Vietnamu. Vietnamský lid po hrozném utrpení si 

bude moci vyvolit svou vládu a hájit svou suverenitu. 

 

Další úspěšná jednání proběhla mezi Sovětským svazem a oběma německými státy, dále pak mezi 

Polskou lidovou republikou a NSR. Jednání čs. delegace s delegací NSR týkající se hlavně o anulování 

mnichovského diktátu dopadlo rovněž úspěšně. Byly navázány diplomatické styky. Jsou to velké 

úspěchy mírové politiky Sovětského svazu a socialistických zemí. 

 

V roce 1973 se náš lid podílí na uskutečňování závěru usnesení XIV. sjezdu KSČ. Úkoly pátého 5LP jsou 

dobře plněny na všech úsecích našeho národního hospodářství. 

 

129) 

V posledních dnech října roku 1973 se sešel v Moskvě světový mírový kongres za mezinárodní 

bezpečnost a ozbrojení, za národní nezávislost, spolupráci a mír. Začal se řešit problém ozbrojení, 

avšak nebezpečí jaderného konfliktu nadále trvá, protože existuje ohnisko války. Rozhodující úlohu ve 

světovém vývoji začíná určovat světová socialistická soustava a to je pro lidstvo štěstí. Neboť 

program SSSR a všech socialistických států je mírový.  

 

Že ohniska války, násilnické činy imperialistů existují, dokazuje rok 1974. Vyvíjely se zvláště 

v agresivní činnosti Izraele vůči arabským státům. Byla uskutečněna dohoda o odpoutání vojsk obou 

národů a jednotky OSN dohlížely na plnění usnesení Rady bezpečnosti při OSN. Další ohnisko války 

vyvolal krvavý násilnický převrat na Kypry, provedený v červenci řeckými důstojníky. Turecká vojska 

se vylodila na Kypru a prezident Makarios musel prchnout do zahraničí. Vojska OSN zasáhla. 



 

130) 

Situace se uklidnila a prezident se vrátil v prosinci do své vlasti.  

 

Ve Vietnamu po neustálých jednáních, přestřelkách a bojích se vyjasňuje. Vláda Národní fronty 

osvobozením jistě vezme věc do svých rukou.  

 

Tento rok se také vyznačoval bojem proti a za udržení nejvyšších státních činitelů – šéfů vlád. V NSR 

padl W. Brandt, v USA Nixon, nastoupil Frd. V Portugalsku se dalo do pohybu lidové hnutí odporu, 

v Etiopii byl sesazen císař Haile Selassie a vládu převzala armáda. Ukazují se i jasnější perspektivy na 

udržení a upevnění míru ve světě, což dokazuje pozitivní jednání Světové rady míru v Ženevě, 

Konference o odzbrojení ve Vídni, vzájemná setkání představitelů SSSR a USA, SSSR a Francie, NSR a 

SSSR. Náš lid plně podporuje politiku Sov. svazu a naší ČSSR, dokazuje to svými pracovními úspěchy a 

závazky k 30. výročí osvobození. 

 

131) 

Vliv vedoucí úlohy KSČ je patrný v práci MNV ve složkách NF. Na úseku zemědělském zajišťovala 

vesnická organizace KSČ náročné úkoly, které se týkaly dokončení socializace vesnice, neboť půda 

byla ještě rozdrobena na menší záhumenky a držena jednotně hospodařícími rolníky. Tento náročný 

úkol se splnil. Smělé plány a velké úkoly byly naplněny při uskutečňování naplňování volebního 

programu NF v akci „Z“. Vesnická organizace uplatňovala svůj vliv prostřednictvím poslanců i na 

občany a tak naši lidé byli získáni pro plnění socialistického programu v závodech i v obci. Sledovala 

rozvoj plnění živočišné i rostlinné výroby, vytvářela podmínky při rozšiřování služeb v obci, zlepšování 

životního prostředí, zásobování apod., rozvoj a výstavbu závodu Juta. Do řad členů a kandidátů 

vesnické organizace KSČ se hlásí nová a mladá krev, neboť poznávají správnost její politiky.  

 

132) 

MNV nastoupil do roku 1972 s náročnými, ale konkrétními úkoly a cíli, které si stanovil ve volebním 

programu. Do funkcionářského aktivu přišli noví, zdravě ctižádostiví občané, kteří mají chuť plnit 

náročné úkoly a kteří nechtějí zklamat důvěru svých voličů.  

 

Každý náš občan je hrdý na dílo, které vyroste v obci.  Podle tohoto měřítka také hodnotí převážná 

většina občanů činnost MNV. Za tato léta působnosti NV bylo dosaženo velmi výrazných úspěchů 

zejména na úseků výstavby v akci „Z“, byla upevněna důvěra a autorita orgánů lidosprávy a byl 

zaznamenán rozvoj v masové politické i kulturně společenské činnost.  



 

V roce 1972 byl uzavřen celoobecní závazek k 55. výročí VŘSR s hodnotou díla za 4 357.000 Kčs, což 

svědčí o velké aktivitě poslanců a složek NF a kladného postoje a přístupu většiny občanů. V roce 

1972 byla vyvíjena obrovská činnost poslanců a rady MNV, složek NF, aby se zajišťoval plynulý 

harmonogram výstavby krásného koupaliště, který se jistě a nezadržitelně za občanské svépomoci 

rýsoval. 

 

133) 

A tak roku 1973 bylo toto nádherné dílo dokončeno a slavnostně dne 22. července otevřeno, aby 

sloužilo pro zdraví naší mládeže i dospělým od nás i z širokého okolí. Byly zaznamenány návštěvy i 

přes 3000 občanů. V objektu koupaliště byla dána do provozu sauna a bufet Drobných provozoven 

místního hospodářství při MNV. Splnila se tak dávná touha občanů a funkcionářů. Toto koupaliště je 

nejen chloubou naší obce, ale celého okresu a kraje. 

 

MNV však nezapomněl na plnění dalších úkolů. V roce 1973 byla provedena generální oprava bývalé 

nové školy s nadstavbou družiny, kde se vyvařuje pro zhruba 200 dětí ZDŠ a byla otevřena 2 oddělení 

školní družiny, kde se pečuje o žáky zaměstnaných rodičů v odpoledních hodinách. 

 

134) 

Vliv vedoucí úlohy KSČ je znatelný v práci MNV a ve složkách Národní fronty. Na úseku zemědělském 

zajišťovala vesnická organizace KSČ náročné úkoly týkající se dokončení socializace vesnice, neboť 

půda byla ještě rozdrobena na menší záhumenky a držena jednotně hospodařícími rolníky. Tento 

náročný úkol se splnil. Smělé plány a velké úkoly byly naplněny při uskutečňování volebního 

programu v obci v akci „Z“. Vesnická organizace KSČ uplatňovala svůj vliv prostřednictvím poslanců i 

na ostatní občany a tak naši lidé byli získáni pro plnění socialistického programu v závodech i v obci. 

Sledovala rozvoj plnění rostlinné a živočišné výroby, vytvářela podmínky při rozšiřování služeb v obci, 

zlepšení životního prostředí, zásobování apod., rozvoj a výstavbu závodu Juta. 

 

Do řad členů a kandidátů vesnické organizace KSČ se hlásí stále nová a mladá krev, neboť poznávají 

správnost její politiky. 

 

135) 

Vystaven byl obchod „Ovoce a zelenina“, sklad materiálu na ulici Souběžné, byla zahájena výstavba 

garáží a dílen Drobných provozoven při MNV. V roce 1974 započal MNV budováním velké budovy, ve 

které bude umístěna pošta, MNV, středisková knihovna, dále pak autobusová zastávka s čekárnou, 



 

rekonstrukce školy na Borové na MŠ. Podle plánu se budují také nové cesty a kanalizace k novým 

stavebním místům.  

 

Pro přehled se podívejme do tabulky z roku 1974: 

Název stavby Hodnota díla v Kčs 

celkem V roce 74 

Budova MNV, pošta 4 513 000 1 088 000 

Pošta a aut. ústředna 3 315 000 1 245 000 

Mateřská škola Bolatice 1 494 000    682 000 

Mateřská škola Borová 501 000    238 000 

Kanalizace na ul. Nádražní 500 650 273 000 ukončeno 

Areál Svazarmu 87 000 91 500         “ 

Garáže DP 186 500 347 000       “ 

Chodník na ul. Nádražní 72 000 71 000  ukončeno 

Oprava hřbitovní zdi 42 500 42 500 ukončeno 

Chodník na ul. Opavské 21 420            21 400      “ 

Komunikace na Borové 541 928          485 500      “ 

                          Nádražní 360 000          360 000      “ 

                          Příkopní 348 000          348 000      “ 

           Albertovské spojky           395 000      “ 

                            1. Máje           483 000      “ 

  6 268 423 Kčs 

 
O výstavbu obce se nejvíc zasloužili vedoucí funkcionáři a pracovníci MNV. Z řad poslanců pak 

členové rady MNV. Na osadě Borové je v posledních letech aktivní občanský výbor, kterými velmi 

napomáhá při výstavbě a zvelebování osady Borová. Po stránce v péči o zeleň a její výsadbu si 

zaslouží pochvalu Svaz ovocnářů a zelinářů. 

 

136) 

Práce jednotlivých komisí MNV. 

V popředí je neustále komise pro výstavbu, neboť na tomto úseku se neustále něco děje a její 

výsledky jsou zraku občana viditelné. Staví se rodinné domky – ročně jich přibývá kolem 15 a pro 

veřejný prospěch jsou to miliónové hodnoty, které náš stát naši obci přispívá. V roce 1973 byly 

rekonstruovány 4 rod. domky, v roce 1974 šest.  Stát přispívá finančními prostředky na tuto 

soukromou výstavbu; dále pak členům JZD z jejich prostředků a některé závody svým zaměstnancům 

formou návratných i nenávratných půjček. Proto zájem je značný. ONV usměrňuje tuto výstavbu, aby 

neubývalo orné půdy, které již tak pro výživu národa je jí málo. Komise se snaží získat stavební místa 

zastavováním proluk a zahrad uvnitř vesnice. Výstavba naší obce je na dobré cestě, je cílevědomě 

vedena a dosahuje velmi pěkných výsledků pro splnění volebního programu. 



 

137) 

Komise místního hospodářství a obchodu se scházela pravidelně k projednávání, zajišťování služeb a 

zásobování občanů. Zabývá se průzkumem, aby včas mohla odstranit nedostatky. Drobné provozovny 

při MNV zaznamenávají nebývalý rozvoj. Zabývají se těžbou štěrkopísku, dopravou pro občany, 

zavádějí ústřední topení a instalaci vody, provádějí zámečnické práce, vlastní také pohostinství, 

cukrárnu a bufet. Jsou nápomocny při výstavbě obce a plní služby občanům.  

 

Tržby v jednotlivých prodejnách LSD Jednoty nakonec dokazují, že kupní síla je stále větší a to 

dokumentuje zvyšující se úroveň našeho obyvatelstva. Komise se zasloužila také o to, aby byly pro 

občany výhodné autobusové spoje, neboť většina do zaměstnání dojíždí. Zajistila dodávky pro občany 

propanbutanového plynu, který se dnes běžně v domácnostech používá.  

 

138) 

Komise finanční a plánovací sledovala plnění volebního programu a hospodaření MNV. Příjmy 

podložené plánem a finančními prostředky z dotací vyšších orgánů, z příjmů zemědělské a domovní 

daně, placením různých poplatků byly rovnoměrně čerpány, i když v některém roce hospodaření 

skončilo schodkem a bylo vyrovnáno z příjmů Drobných provozoven místního hospodářství, neboť 

některé akce byly prováděny v předstihu. 

 

Zemědělská daň činí průměrně ročně 147 000 Kčs od občanů, domovní daň 100 000 Kčs, poplatky za 

psy 12 000 Kčs, správní poplatky 10 000 Kčs. 

 

Dotace z ONV jsou přidělovány MNV na stavby většího charakteru. Na výstavbu mateřské školy bylo 

dotováno 500 000 Kčs, na generální opravu školní družiny 846 000 Kčs, na komunikace 418 000 Kčs, 

na dokončení koupaliště 104 000 Kčs, na kanalizaci ulice Nádražní 800 000 Kčs. 

 

139) 

Drobné provozovny odvádí do rozpočtu MNV ročně 150 000 – 200 000 Kčs. 

Rozpočet MNV 

 Příjmy  Výdaje  V akci „Z“ prostavěno 

Rok 1972 3 538 032 3 405 862 1 675 453 

Rok 1973 4 187 703 3 915 594 1 713 337 

Rok 1974 6 797 352 6 434 655 4 441 670 

 



 

Komise ochrany veřejného pořádku 

V komisi OVP aktivně také pracoval do podzimu roku 1972 s. Engliš Leo, kronikář, který zemřel. Práce 

komise hlavně spočívala ve výchovné činnosti, aby se předcházelo různým nešvarům proti 

občanskému soužití, nadměrnému používání alkoholu, nedodržování dopravních předpisů. Pravidelně 

její členové prováděli ve spolupráci s příslušníky SNB besedy; kontroly v pohostinstvích, dozor na 

komunikacích. Často se našli občané, kteří porušují naše zákony, někteří mladí si neumí vážit social. 

vymožeností a našli se i takoví, kterým práce nevoní a živili se na úkor jiných. Tím vším se komise 

zabývala a tato práce nebyla radostná. 

 

140) 

Za projednané přestupky uložila komise napomenutí a peněžité pokuty. Průměrně ročně bylo 

uloženo 13 pokut ve výši 2000 Kčs. Závažnější přestupky byly předány okresnímu soudu v Opavě.  

 

Komise školská, kulturní, zdravotní a sociální pravidelně svolávala schůze jednou za měsíc. Účast 

členů na schůzích byla průměrná. Komise projednávala jednorázové příspěvky přestárlým osobám 

s nízkými důchody na nákup uhlí, technického zboží. Potřebným osobám stát ročně přispívá částkou 

12 000 Kčs. Ve spolupráci se sociálním odborem ONV se zabýval životním prostředím sirotků a 

polosirotků. Doporučuje se pečovatelská služba pro občany nad 80 let.  

 

141) 

Komise se pravidelně zabývala rozvojem školství a osvěty v obci a také sledovala plnění volebního 

programu na svém úseku. Konstatovala, že v letech 1972-74 došlo k podstatnému zlepšení prospěchu 

žáků, zabezpečena a otevřena byla družina mládeže, postaráno bylo i mimoškolní činnost žáků v PO 

SSM a zájmových kroužcích. Zájem rodičů posílat děti do mateřské je stále větší. Naše společnost má 

zájem zařadit ženy do procesu výroby a proto má evidentní zájem na tom, aby se nové mateřské 

školy stavěly. Staví se i v Bolaticích. V roce 1974 se hlásilo do MŠ 32 dětí a mohlo být přijato jen 12 

dětí. 

 

142) 

Osvětová beseda zaměřila svou činnost na úsek politicko – výchovné a vzdělávací práce, na kulturu. 

Ne vždy se setkala tato práce s dobrým výsledkem. V obci ještě nemáme kulturní stánek, tak veškeré 

akce probíhaly jen v kinosále, který je pro konání profesionálního divadla nevyhovující.  

 

Činnost byla zaměřena na zajišťování kulturního vystoupení pro oslavy v obci – k MDŽ, VŘSR, 

k veřejným schůzím a významným výročím. V poslední době byla uspořádána beseda s příslušníky 



 

veřejné bezpečnosti o dopravní kázni, přednášky o výchově charakteru mladého člověka, besedy u 

hvězdářského dalekohledu, o evropské bezpečnosti, s Jožkou Jabůrkovou. 

 

Byl zřízen hudební kurz pro žáky školy, kterých se přihlásilo 27. Žáci jsou vyučování hře na klavír, 

harmoniku a kytaru. Vedením osvětové besedy v roce 1973 byla pověřena s. Seidlová Eva, v roce 

1974 Šimečková R. 

 

143) 

V roce 1974 bylo evidováno celkem 139 různých kulturních a společenských akcí, které byly 

provedeny Osvětovou besedou, organizacemi NF, místní knihovnou, pěveckým souborem při ZDŠ.  

Od 1. 12. 1974 nastoupila u MNV do funkce vedoucího kulturního střediska s. Helena Koligová, proto 

je předpoklad, že kulturní oblast se bude rozvíjet ještě kvalitněji. 

 

Kino MNV plnilo jednotlivé ukazatele dobře. Hlavní směr činnosti byl zaměřen na návštěvnost a 

zařazování filmů socialistických států. Plán návštěvnosti se podařilo téměř každým rokem splnit.  

Pravidelně vedení kina pořádalo v MČSR přehlídku sovětských filmů. Návštěvnost byla kolem 2 000 

občanů a tím se dostalo kino v soutěži na jedno z předních míst. Plán tržeb se plní nerovnoměrně, 

protože filmy soc. států se promítaly bez příplatků. 

 

144) 

Sbor pro občanské záležitosti pod vedením s. Maxe Herudka postupně svojí práci zkvalitňoval. 

V každém roce prováděl besedy s branci, vítal nové občánky do života, prováděl slavnostní předávání 

občanských průkazů, zajistil návštěvy občanů u příležitosti jejich životních jubileí. Sbor tradičně 

provedl uzavíraní občanských sňatků. S. Max Herudek provedl důstojné rozloučení se zemřelým 

občanem. Za zmínku stojí také to, že během roku 1974 byla v naší obci rozvedena 2 manželství. 

 

145) 

Místní lidová knihovna, která sloužila pouze našim občanům, se stala v těchto letech knihovnou 

střediskovou. Provádí se centrální nákup literatury pro všechny pobočky v obcích Chuchelná, Bělá, 

Dolní Benešov, Rohov, Sudice, Třebom, Strahovice a Zábřeh. 

 

Ve středisku v Bolaticích pracují 3 pracovnice a zajišťují knihy pro 15 460 obyvatel střediska. Knihy 

jsou zasílány v souborech jednou až 2krát měsíčně do jednotlivých poboček. Počet čtenářů rok od 

roku roste. V naší obci přibylo středoškolských a vysokoškolských studentů a ti také hledají zdroj 

literatury i v naší knihovně. Nákup a doplňování literatury bylo zaměřeno podle současných potřeb. 



 

Zvýšila se dotace finančních prostředků ONV, dále přispěl MNV a JZD. Jen v roce 1974 bylo 

rozpočtováno 57 582 Kčs a bylo nakoupeno 2 457 knih. Celkový fond k 31. 12. 1974 je 20 530 svazků. 

Průměrně ročně se půjčovalo kolem 20 000 svazků, v roce 1974 o 3 234 svazků více. 

 

146) 

Počet výpůjček na 1 obyvatele činil 7,3 svazků a na 1 čtenáře průměrně 37 svazků. Počet čtenářů byl 

na konci roku 74 653, v celém středisku 2249 občanů. Kulturní výchovná činnost střediskové knihovny 

byla zaměřena k získání nových čtenářů, aby se vzdělání a ušlechtilá zábava prostřednictvím knihy 

dostávala do všech rodin. Záslužnou činnost vykonaly pracovnice i pro mládež. U příležitostí Měsíce 

knihy, k výročí založení PO SSM,  30. výročí SNP, k MČSP pořádaly besedy, výstavky, výtvarné a 

literární soutěže, besedu s pracovnicemi JZD, s členy SSM literárně hudební večer, besedu o knize 

Jana Otčenáška „Občan Brych“. Zájem a přirozená potřeba o poučení, zábavu i vědění velmi stoupla a 

knihovnictví má ve všech směrech celospolečenské opodstatnění. Vedoucí knihovny byla s. Řehořová, 

pracovnice s. Hanzlíková a Konečná. 

 

147) 

Školní rok 1972/73 byl slavnostně zahájen ve znamení oslav 50 let vzniku Sovětského svazu a 25 let 

Vítězného února. Žáci byli rozděleni do 18 tříd. V prvním ročníků byla 1 třída, třetí ročník měl 3 třídy a 

zbývající po 2 třídách. Ředitelem školy zůstal Jiří Fišer. Na vlastní žádost odešla manželská dvojice 

učitelů Vrbkových do okresu Brno-venkov. Zástupcem byl ustanoven s. Ladislav Böhm. Dále odešla s. 

Neaková na ZDŠ Kobeřice, s. Nováková na KVSSM. Nově nastoupili manželé Neuwirthovi, s. Hermína 

Kubná a dále vypomáhal důchodce učitel Josef Holeš z Ostravy. 

 

Školní docházku ukončilo 72 žáků – 35 chlapců a 37 dívek. Do zemědělství nastoupili 2 žáci, do 

stavebnictví 11 žáků, na střední školy bylo přijato 13 žáků, 10 odešlo do prac. poměru a ostatní do 

učebních oborů. Předsedou SRPŠ byl s. Dombek Jan.  

 

Žáci a s. učitelé na počest významných výročí odpracovali 100 brigádnických hodin, nasbírali 34 tun 

odpad. surovin a odeslali vietnamským dětem 1 308 Kčs.  

 

148) 

Na škole pracovalo 12 oddílů pionýrů a jisker pod vedením skupinového vedoucího s. uč. Josefa 

Neuwirtha. 



 

Prospěch žáků: 

1.-5. p. ročník 279 ž. 9 vyznamen. 278 prospělo 1 neprospěl 

6.-9. p. ročník 245 ž. 50      “          245    “          0 

Celkem 524 ž. 59          523        1 (jaz. český) 

 

Školní rok 1973 – 1974 byl zahájen nástup mírové ofenzívy Sovětské svazu a social. zemí a kdy se 

realizují závěry XIV. sjezdu KSČ. Pionýrská organizace oslavila 25 let od jejího založení. Proběhly také 

oslavy 30. výročí Slovenského národního povstání. 

 

K 1. září na ZDŠ  nastoupilo 22 učitelů. Do důchodu odešla s. uč. Marie Lišková, obětavá pracovnice, 

která pracovala vždy s těmi nejmenšími. Všichni ji měli rádi. Nastoupil s. Bohumil Složil, řed. 1.-5. p.r. 

na Borové. 

 

149) 

Škola byla rozhodnutím ONV zrušena a všichni žáci z Borové nastoupili na ZDŠ do Bolatic. Na vlastní 

žádost byla přeložena s. B. Kubínová. Na 6.-9. p.r. nastoupila s. Renáta Sněhotová a odešla s. Hermína 

Kubná. Do funkce vychovatelky během roku nastoupila s. Vlasta Kollarcziková a na mateřskou 

dovolenou odešla s. Eva Seidlová. Za ni pak nastoupila s. Marie Lišková, důchodkyně. Poprvé v historii 

byla otevřena školní družina. Rekonstrukce tak zvané „Nové školy“ si vyžádala 1 200 000 Kčs. 

V budově je umístěna kuchyně a jídelna, 2 místnosti pro družinu, 2 učebny a byt ředitele školy. 

Prospěch žáků se rok od roku zlepšuje.  Školní docházku ukončilo 67 žáků. Do středních škol bylo 

přijato 13 žáků, do učebního poměru 45 žáků, do hornictví 1 žák, do zemědělství 5 žáků.  

 

Na škole si úspěšně vedl národopisný soubor Borovanka pod vedením s. uč. Šimečkové. Žáci 

odpracovali 1 716 brigád. hodin a nasbírali 58 tun odpadových surovin. 

 

150) 

Do práce PO SSM bylo zapojeno 221 žáků školy v 10 oddílech. 8 s. učitelů vedlo pionýrský oddíl. Žáci 

spolu s učiteli oslavili významná výročí roku: 30. výročí podepsání smlouvy o přátelství a hospodářské 

pomoci mezi ČSSR a SSSR, 25. výročí vzniku PO SSM a 30. výročí SNP. Na besedu přijel i přímý 

účastník SNP s. Lauf z Liptovského Hrádku. 



 

Tabulka prospěchu 

Ročník Počet žáků 
Prospěli Neprospěli 

s vyzn. 262  

1.-5. 280 17 168 1 

6.-9. 216 48 430 0 

1.-9. 496 65  1 

 

 

151) 

Mateřská škola má stále provoz v malých prostorách v budově u MNV. Zájem posílat děti do MŠ je 

značný. Zaměstnanost žen neustále roste a také naše školství má zájem na tom, aby děti 

předškolního navštěvovaly MŠ. Také v roce 1973 byla zahájena výstavba nové školy.  

 

Ve školním roce 1972/73 byla ředitelkou školy s. Tkačíková Zdenka, ve dvou odděleních působily 

soudružky Krejčiříková Františka, Marie Benýšková a Vlasta Rašková. 

 

V roce 1973 na vlastní žádost odešla s. Tkačíková a do funkce ředitelky MŠ nastoupila s. Obrtelová 

Šárka, odešla s. Rašková a nastoupila s. Dudová Ludmila. 

 

Ve dvou odděleních MŠ bylo přihlášeno 52 dětí a také bylo zřízeno přípravné oddělení pro děti, které 

nastoupí školní docházku na ZDŠ a nenavštěvovaly MŠ. Toto probíhalo ve dvou odpoledních v týdnu. 

Podle červencového usnesení ÚKSČ z roku 1973 o školství má dojít k podstatným změnám a ke 

zkvalitnění školské práce. 

 

152) 

Závod Juta se v letech 1972 – 74 velmi úspěšně se zhostil svých úkolů v oblasti hospodářské, politické 

i sociální. S úkoly stanovenými XIV. sjezdem KSČ se čestně vyrovnal. 

 

Závod se také zmodernizoval, vybavuje se novými stroji, staví se nové haly. Pracovní prostředí se 

esteticky zlepšuje. Celý závod byl nově omítnut, vylepšilo se i okolí závodu. V roce 1971 byl hrubý 

obrat 75 mil. Kčs, v roce 1974 již 102 mil. Kčs. 

 

Výroba se zaměřuje na sortiment: pytle, lněné zboží, technická konfekce, šňůry, lana, provazové 

zboží, řemeny. Závod spolupracoval s MNV a složkami NF. Pro děti zaměstnanců zajišťoval rekreaci, 

zájezdy, rovněž toto umožnil i svým zaměstnancům. 



 

Tabulka dosažených výsledků 

  1972 1973 1974 

Pytle  ks 2 522 980 3 205 990 5 181 900 

Lněné zboží ks 23 268 7 285 17 755 

Tech. konfekce Kčs 1 113 670 665 327 681 371 

Šňůry  kg 281 326 279 554 351 604 

Lana  kg 873 074 950 315 969 690 

Provaz. zboží kg 1 106 739 1 152 209 1 176 303 

Řemeny  m 396 083 393 236 467 685 

Komer. motouz kg - - 41 783 

 

153) 

Před 25 lety byly položeny základy ke vzniku družstevního podnikání na území našeho ekonomického 

celku. Bylo to nejdříve JZD na Borové, které bylo založeno 1. 9. 1950 a družstvo v Bolaticích založeno 

na památné schůzi 9.9.1950 v Křeménkách. Teprve v roce 1974 byla v naší obci téměř ukončena 

socializace. Od položení základu bylo potřeba vykonat velké činy v politické i odborné práci. 

 

Do ekonomického celku náleží střediska: Zábřeh, Dolní Benešov a Bohuslavice. Vedení družstva 

přesídlilo do Bolatic a předsedou je s. ing. R. Hluchník. Vedoucím našeho střediska byl E. Duda a Zd. 

Tichý. Družstvo má také přidruženou výrobu, jehož vedoucím byli W. Chřibek a Vidlák Hubert. 

Družstvo se ekonomicky konsolidovalo, byly věnovany značné prostředky pro výchovu kádrů, 

poskytovány nenávratné půjčky pro byt. výstavbu v průměru 20 000 Kčs na člena a celkem bylo 

přiděleno 1 086 300 Kčs. V květnu 1974 byla zahájena výstavba velkokapacitního kravínu, stavba 

silážních a senážních věží. 

 

154) 

Středisko má nové kanceláře, dílny a sociální zařízení. V roce 1974 odešel z družstva agronom s. Rataj 

Josef, obětavý funkcionář, který se v socializaci nejvíce zasloužil. Dále pak zootechnik s. Max Sněhota, 

bývalý předseda. Zasloužil se o živočišnou výrobou, která se dostala na patřičnou úroveň.  

 

Plán osevních ploch v roce 1974 v ha: 

Zrniny  1016 Ostatní zrniny 25 

z toho obiloviny 991 Cukrovka  146 

Pšenice 474 Řepa 100 

Ječmen 485 Brambory  53 

Oves  32   

 



 

Hektarové výnosy v q: 

Pšenice  36,4 Cukrovka 350,2 

Ječmen 40,9 Řepa 18,6 

Oves  29,9 Brambory  135,6 

Obilniny průměr 38,4   

 

Celkem se sklidilo 3886q obilí, 7211q brambor, cukrovky bylo dodáno 51 102q. 

 

155) 

Živočišná výroba 

Stav hospodářských zvířat v kusech: 

 73 74 

Skot celkem 1448 1741 

z toho krav 565 570 

Prasat celkem 1941 1767 

z toho prasnic 231 182 

Koně  23 21 

 

V roce 1974 se vyrobilo celkem 4901q masa, hovězího 2714q. 

 

Rok 1974 byl krajně nepříznivý pro využití mechanizace. Abnormální sucho na jaře, vystřídalo velmi 

deštivé počasí. Přesto se vše sklidilo vzájemnou kooperací družstev: 45 ha jetele, 46,5 ha luk, 920 ha 

obilovin, 114 ha kukuřice na siláž. byla nasazená nová samochodná řezačka I-280.  

 

Po stránce materiální a kulturní – bylo vyčerpáno 188 957 Kčs, rekreace, zájezdy, divadla. Na social. 

soutěž bylo dodáno 32 000 Kčs.Vedení družstva se postaralo na zlepšení pracovních, sociálně-

ekonomických a kulturně společenských podmínek a o stálý vzestup životní úrovně svých členů. 

 

156) 

Soukromé zemědělství. 

Vývoj a směr našeho národního hospodářství ukazuje správnou cestu. Drobní držitelé a soukromí 

zemědělci se sami přesvědčují, že nemohou stačit modernímu tempu v socialistickém zemědělství. 

Rok po roce ubývá jednotně hospodařících rolníků a drobných držitelů půdy. Jednotně hospodaří 

většinou starší občané. 

 

Od roku 1972 bylo sceleno do JZD 188 ha zem. půdy. V roce 1974 je u JHR celkem 142,14 ha zem. 

půdy, z toho 112,67 ha orné půdy. Nad 2 ha je 5 závodů se 47,19 ha půdy, od 0,50 ha do 1 ha 34 

závodů a od 0,10 ha do 0,50 ha 249 závodů. 



 

Přehled dodávek za rok 1974 

Druh Plán Skutečnost 

Maso  313 q 464q 

Vejce  45 050 ks 59 203 ks 

/Obilí/ Mléko 137 400 l 224 295 l 

Brambory  155q 104q 

Cukrovka  1130q 906q 

Obilí  150q 157q 

 

157) 

Domácích porážek bylo poveleno 241 ks. 

Stavy hospodářských zvířat: 

Skot celkem 201 ks Ovce a berani 3 ks 

z toho krav 103 Prasata  121 ks 

Koně  12 Prasnice  11 ks 

Kozy  120 Slepice  2611 ks 

 

V letech 1972-1974 prováděl MNV hospodářsko technické úpravy pozemků, protože majitelé půdy 

nehodlali dále hospodařit. Půdu bylo třeba scelit do honů a tím přišlo k výměně pozemků se 

zemědělci, kteří nadále chtěli samostatně hospodařit.  

 

Největší odpor při tomto provádění kladli Max Ondruf a Alois Fus. Odvolávali se k nejvyšším 

politickým a státním orgánům. Jejich odvolání však byla zamítnuta. 

 

Dále pak MNV prováděl výkup pozemků pro soukromou výstavbu rod. domků a pro veřejné účely. Na 

Borové pro stavbu vodojemu, na stavbu drobných provozoven u kravína a pozemek u školy na 

výstavbu 2. oddělení MŠ. 

 

158, 159) 

Národní fronta je nadále vedena s. Tielem Emilem, předsedou VO KSČ a poslancem ČNB. Předsedové 

složek a zástupci NF se schází v místním výboru NF, který je řízen výborem VOKSČ. Na svých schůzích 

se činnost jednotlivých složek koordinuje s cílem splnit kulturně výchovné poslání v jednotlivých 

složkách, být nápomocni v plnění volebního programu NF. 

TJ Sokol čítá 186 členů, předsedou byl Duda A. 

ČčK Bolatice     s. Andreas J. 

ČSPO Bolatice, ČSPO Borová   s. E. Stuchlík, s. Kocur V. 

Český svaz žen     předsedkyně s. Sněhotová 

Český svaz zahrádkářů a ovocnářů  s. Michalík 



 

SSM Bolatice     s. Drastík F. 

Svaz invalidů     s. Vaga B. 

SRPŠ při ZDŠ     s. Siebert O. 

SSM Juta Bolatice    neuvedeno 

Svazarm     s. Sněhota Josef 

ROH Juta Bolatice    s. Jarkuliš 

ROH při ZDŠ     s. Březovská Marie 

Česká strana lidová    František Bitomský 

Myslivecké sdružení     s. Radek Hrubý 

 

Další významné funkce v Bolaticích 

Vedoucí závodu Juta    s. Emil Tiele 

Předseda JZD      s. Ing. Rudolf Hluchník 

Vedoucí střed. JZD     s. Duda, s. Tichý 

Vedoucí MH     s. Herudek O. 

Vedoucí kina MNV    s. Šoltys R. 

Ved. jednotného kult. střes.   s. Koligová M. pak Uvarová 

Dohlížecí výbor     předseda s. Oskar Siebert 

KSČ Juta Bolatice    s. Kolek J. 

 

Činnost jednotlivých složek NF je odlišná svou náplní, ale jedno mají společné – pro naše občany a 

zvláště mládež vytvářel podmínky pro jejich zájmovou činnost a tím naplňoval jedno z velkých poslání 

– vychovávat uvědomělého člověka naší socialistické vlasti. Jak jednotlivým složkám tento úkol se 

dařil plnit, dokumentujeme na dalších stránkách. 

 

160) 

TJ Sokol, nejmasovější složka NF, rozvíjela svou činnost v oddíle kopané, kde směřuje veškeré úsilí 

funkcionářů, protože na vesnici byl fotbal sportem č. 1. Hráči 1. mužstva svým příznivcům radost 

neudělali. Sestoupali v těchto letech z I. A třídy do I.B. Mužstva A i B sehrála ročně 12 mistrovských 

zápasů. Dorost si vede nejlépe, umisťuje se v tabulce na předním místě. V rámci sportovních oslav se 

konaly každoročně fotbalové turnaje s okolními mužstvy. V TJ aktivně pracuje odbor šachový, který se 

pravidelně účastňuje soutěží. 

 

Práce TJ je také zaměřena na politicko-výchovnou činnost. Sportovní kázeň zaznamenala vzestupnou 

tendenci. Členové splnili také závazky na splnění volebního programu MNV a na vylepšování 



 

sportovního areálu. Např. v roce 1973 odpracovali 2197 hod. a vytvořili hodnotu díla za 42000 Kčs. 

Postaral se i o zásobu mládeže pořádáním karnevalu, a aby tím získal finanční prostředky na náklady 

při provozování sportu. Jsou to skutečně obětaví funkcionáři, kteří se zájmem vedou činnost TJ 

Sokola.  

 

161) 

Český svaz zahrádkářů a ovocnářů 

Rok 1972 byl pro organizaci rokem jubilejním. 13. ledna 1973 oslavil 15. výročí svého výročí. Za 

uplynulých 15 let byla činnost velmi bohatá. Jejich zakladatelé byli: Fus Bedřich, Boček Konrád, Číž 

Teodor, Duxa Adolf, Fus Rudolf, Heider Alois, Kopelek Jindřich, Vavřínková Ludmila, Mrkva Ad., 

Řehánek Arnošt, Thiele Emil, Mušálek Josef, Šoltysová Eliška a další. Na ustavujicí schůzí bylo 28 členů 

a k 31. 12. 1974 již 185 členů. Záslužnou činnost ocenil MNV, okresní svaz i všichni občané, neboť pro 

ně mnoho zajistili (stromky, keře, hnojiva aj.). Členové vysázeli okrasné stromky na koupališti, ovocné 

stromky aj. v obci. Pořádají odborné přednášky, výstavy ovoce, zeleniny, kaktusů, zájezdy a exkurze – 

Jižní Moravu, Arboretum v Novém Dvoře, Beskydy – Rožnov. Nezapomněli spolupráci s mládeží, se 

ZDŠ, aby si tak vychovali dobré nástupce a pokračovatele. 

 

162) 

Myslivecké sdružení hospodaří na ploše 178 ha, na které je užitkovou zvěří zajíc, bažant, srnčí a 

koroptev. Koroptví je čím dál tím méně, proto se nestřílí již 15 let. Ale členové sdružení neznají jenom 

lov. Podíleli se na ochraně a regulaci zvěře, na plnění volebního programu MNV. Spolupracovali s JZD. 

V letech 1972-74 odpracovali 2000 hod. pro svou složku, v akci „Z“ 1212 hod., v JZD 2470. Čítá 28 

členů včetně adeptů. Pořádali odborné přednášky z myslivosti. 

 

Vysokou úroveň mají bolatické hony a poslední leče, vyplněné bohatým programem a peprnou 

mysliveckou latinou. Stálými hosty na honech jsou také hostí z řad příslušníků Sovětské armády. 

Myslivost prodělává od svého založení roku 1923, ale hlavně od roku 1948 velké změny; postupuje 

modernizace zeměd. velkoplošného hospodaření a to má na myslivost a další vývoj velký vliv. 

Průměrný roční odstřel 260-270 zajíců, 150 ks bažantů a 9 ks srnčí. 

 

163) 

Svazarm pracoval v letech 1972-1974 pod hlavičkou závodu Juta. Činnost organizace se hlavně 

zaměřila na práci s mládeží, na výchovu branců. Vedoucí jednotlivých kroužků zastávali vojáci 

propuštěni do zálohy, kteří získali zkušenosti v základní vojenské službě. MNV zajistil a dotoval 

finančními prostředky velký areál ve staré pískovně směrem na Chuchelnou. Na jeho vybudování se 



 

podíleli také členové Svazarmu. Odpracovali 556 brigádnických hodin. Aktivita všech členů je 

zaměřena na dobudování tohoto areálu, na práci s mládeží. Uspořádali velké branné závody se 

zapojením 864 žáků ze ZDŠ Bolatice, Bohuslavice, Kobeřice, Chuchelná.  

 

Svou činností podchycuje nové členy. V roce 1972 byl stav 36 členů, v roce 1974 56 členů. Činorodá 

práce přináší i dobré výsledky. Proto usilují vedoucí činitelé této složky v čele s předsedou svazarmu 

s. Josefem Sněhotou.  

 

164) 

Svaz socialistické mládeže v roce 1972 pod záštitou VO KSČ řešila a hledala nové cesty a směry v další 

činnosti. To se také podařilo. Přispěly k tomu besedy a „Hovory s mládeží“ s čelnými představiteli 

obce a tak se našla společná cesta v činnosti pro rozvoj mladého člověka – budovatele socializmu a 

komunismu. Složení členů organizace sestávalo z řad dělnické a studentské mládeže. Činnost v tomto 

údobí se neustále rozvíjela. Mládež se zapojila do veřejně prospěšné práce a plnila závazky v rámci 

volebního programu NF zvláště při budování nového koupaliště. 

 

V roce 1972 navštívili naši obec sovětští soudruzi z Kamyšina. SSM uzavřel s mladými soudruhy 

družbu. 6. 9. 1973 uspořádali besedu s přímým účastníkem 10. světového festivalu v Berlíně. 

Vybudovali si klubovnu ve staré škole, kde pořádali besedy, přednášky, kulturní večery. Uspořádali 

tradiční plesy pro mladé, cyklistické závody, táboráky. Svou politicko výchovnou činnost zaměřili na 

získání dalších členů. 

 

165) 

Požární ochrana v obci i v celém státě má uznávanou a nenahraditelnou funkci při ochraně 

socialistického a soukromého vlastnictví. Proto také na všech úsecích, ve všech závodech se klade 

důraz na dodržování směrnic požární ochrany. Prostřednictvím všech institucí, MNV a orgánů ONV se 

zabezpečuje výchova k požární ochraně a materiální vybavení.  

 

Sbor požární ochrany v Bolaticích pod vedením předsedy s. Ericha Stuchlíka zodpovědně zajišťoval 

úkoly na tomto úseku. Zaměřil se na prevenci protipožární ochrany, na zabezpečování její techniky, 

na výchovu žákovského sboru. Pravidelným vedením výborových a členských schůzí naplňovali 

členové sboru svůj program. Zúčastnili se okrskových a okresních soutěží požárních sborů, splnili 

v rámci volebního programu své závazky.  



 

Na osadě Borové byl předsedou sboru s. Kocur V. Sbory zajišťovaly i kulturně společenské akce – 

plesy, zábavy. V roce 1972 vypukly dva požáry stodol o žních, které byly lokalizovány za pomoci 

okolních sborů. 

 

166) 

Český červený kříž pokračoval v realizaci celospolečenských zdravotnických programů především 

zdravotnickou osvětou, poskytování první pomoci, dárcovství krve, zajišťováním zdravotnických 

hlídek a také se podílel na plnění volebního programu NF až již v akci „Z“ nebo na poli kulturního 

života obce.  

 

Zdraví našich občanů bylo povýšeno na nejdůležitější hodnotu a starost a péče o ně se stala 

celospolečenskou záležitostí. Na péči o zdraví se ročně věnují miliardové částky, které se rok od roku 

zvyšují. Představovaly v celostátním měřítku více než patnáct miliard korun. A složka ČČK byla také 

malým článkem, která chtěla dobrovolnou prací členů být nápomocna. Ročně se přihlásilo kolem 40 

členů pro odběr krve, vybavovali lékárničky, sehráli divadelní představení pod názvem „Počet 

nepravděpodobností“, ošetřili ročně kolem 70 občanů, starali se o památník padlých čs. tankistů, 

pečovali o svůj zdrav. materiál a zařízení.  

 

167) 

Ještě k práci ostatních složek, kde k podstatným změnám nedošlo.  

 

Základní organizace „Česká sdružení svazu invalidů“ zajišťovala sociální jistoty svým členům a 

spolupracovala se sociální komisí při MNV. Členové svazu vyvíjeli činnost také v politicko výchovné 

práci a zapojili se do veřejně prospěšné práce. Průměrně ročně odevzdávali 7000 kg žel. šrotu, 30 kg 

bav. kovů, dále pak kožky o váze 230 kg a 60 kg textilu. Rehabilitační areál v Hrabyni již z velké části 

slouží svému účelu. V monumentální stavbě je moderní zařízení. Ve výstavbě se pokračuje.  

 

Včelařský spolek sdružuje nadále přátele a chovatelé včel z obcí Bolatice, Dolní Benešov, Bělá, 

Chuchlelná a Bohuslavice. Sdružuje kolem 55 členů. Předsedou je nadále s Adolf Vitásek z Bolatic. 

Spolek obhospodařuje 360 včelstev a podle povětrnostních podmínek je i snůška. Ročně odevzdávají 

na nákup kolem 2500 kg prvotřídního medu.  

 

Dále v obci pracoval Český svaz žen, i když po odchodu předsedkyně s. Vrbkové nebyla činnost tak 

pestrá.  



 

168) 

Předsedkyní se stala s. Sněhotová z ul. Polní, zaměstnankyně závodu Juta. Přesto však své poslání a 

úkoly složkou byly splněny. Ženy se zúčastňovaly brigád při zvelebování životního prostředí obce a 

závodu, pořádaly se spolupráci s OB a MLK besedy a přednášky. Účastnily se všech oslav a 

významných výročí v obci. 

 

Mimořádná událost byla zaznamenána v létě roku 1972. V prvním tempu sklizně obilí, výmlatu a při 

velkém vedru vznikl obrovský požár dvou stodol p. Michalíka V. V nestřeženém okamžiku dětská hra 

se zápalkami vykonala dílo zkázy. Vyhořela stodola naplněná senem, ve druhé se mlátilo. Shořela 

mlátička, traktor, obilí. Požární sbory z místa i z okolí lokalizovaly požár, aby se nechytly okolní domy. 

Přesně za týden byl vyhlášen další poplach. O několik metrů níže hořela stodola p. Ondrufa. Za obět 

padlo nevymlácené obilí a střecha. Ohnisko požáru – traktor v chodu ve stodole u mlátičky. Rychlým 

zásahem požárních sborů   a za pomoci občanů požár byl rychle uhašen.  

 

169) 

Počasí v letech 1972-1974 

Po všechna léta byla mírná zima a také krátká mírná léta. V zimních měsících hlavně v lednu a únoru 

teplota klesla ponejvíce na -10oC, odpoledne na +8oC. Hlavním jevem po všechna léta byl nedostatek 

sněhu. Sněhová pokrývka se zdržela jen krátkou dobu. Např. 14. 4. 1973 byla sněhová vrstva 10 cm, 

teplota ranní +3oC, odpoledne 18oC. Rok 1973 se rovněž vyznačoval i vyššími teplotami v letních 

měsících. Bylo také sucho. V měsíci červenci až 38oC, srpen 32oC, září 30oC. Na počátku prosince 

napadl sníh. 3. 12. bylo naměřeno -3,2oC, odpoledne +2,8oC. I v roce 1974 se denní teploty 

pohybovaly v zimních měsících do -9o až +14oC a v letních měsících až do 35oC. 

 

170) 

Srážky nebyly v normálu v porovnání s průměrem srážek za dlouhodobé porovnávání. Stále deště se 

zaznamenávaly průběžně po dobu 50 dní a sníh po dobu 30 dnů. 9. 12. 1974 byla vylitá řeka Opava. 

Počátek žní vždy začínal koncem měsíce července nebo počátkem srpna a ukončeny byly podle 

povětrnostních podmínek. V roce 1974 trvaly do 2 září. Od června do září bylo 51 deštivých dnů.  

Zajímavé bylo i sledování příletu a odletu našich ptáků – pěvců: 

Druh Přílet Odlet 

Jiřička  20.4 22.9 

Skřivan  10.2 14.11 

Špaček  16.2 12.11 

 



 

Protože v měsíci dubnu roku 1974 byla naměřena teplota i -9oC, zmrzly květy hrušní, třešní, šeříků, 

akátů, kaštanů a lípy.  

 

171) 

Závěr kronikáře: 

V těchto letech socialistického budování se naše vlast změnila od základu. Rozvojem průmyslové 

výroby i socialistické velkovýroby, zapojením do mezinárodního socialistického ekonomického 

společenství vzrostla její síla. Všichni naší občané jsou zabezpečeni po všech stránkách – v nemoci i ve 

stáří. Mnohonásobně se zvýšila životní úroveň našeho lidu. Významných úspěchů bylo dosaženo 

v oblasti školství, vědy a kultury. Komunistická strana jako vedoucí síla naší společnosti vypracovává 

program dalšího postupu vpřed. Jeho úspěšné plnění dokazuje správnost politiky KSČ. Dokazují to i 

výsledky v budování naší obce, která se den ze dne mění k nepoznání. Výstavbu v akci „Z“ za poslední 

léta představuje 8 miliónů prostavěných korun a 2x více činí hodnota díla.  

 

Naše socialistická společnost umožňuje našim občanům neobyčejný rozmach ve výstavbě družstevní i 

soukromé. Staví mnoho bytů družstevních a rodinných domků. Hlučínský lid poučen trpkými 

zkušenostmi pochopil a převážná většina se zapojila mezi budovatele naší socialistické společnosti. 

 

Kronikář Krejčiřík Ludvík. 


